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ΙΣΤΟΡΙΚΑ ΝΤΟΚΟΥΜΈΝΤΑ
Όταν Μακάριος, 

Χάρτινγκ και 
Μοντγκόμερι 

απένειμαν παράσημα 
στον ∆ιγενή

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 14-15

ΘΕΣΗ 

Υπάρχουν και θετικές 
εξελίξεις σε αυτόν τον 
τόπο, με γυναικείο 

άρωμα. Η μεν βουλευτής 
Αλεξάνδρα Ατταλίδου 
εισηγείται την κατάργηση 
των ωφελημάτων, που έχουν 
οι πολιτειακοί αξιωματούχοι 
και δη οι Πρόεδροι μετά τη 
λήξη της θητείας τους, και η 
Πρόεδρος της Βουλής, Αννί-
τα ∆ημητρίου, αποποιείται, 
λέει, κάθε προνόμιο. ∆ικαί-
ως, ο λαός είναι δύσπιστος 
και θέλει πράξεις αντί λόγων. 
Συνέχεια στη σελίδα 2

Τα προνόμια 
της εξουσίας… 

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Οι διορισµοί 
στα «Σεϊχάτα 
των Ηµικρατικών»… 
ΣΕΛΙ∆Α 7

ΦΟΙΒΟΣ ΚΛΟΚΚΑΡΗΣ 
Να ανακοπεί η πορεία 
τουρκοποίησης της 
Κύπρου ΣΕΛΙ∆Α 11

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

Μαρία Παναγιώτου: 
Έρχονται εξελίξεις 

για χαλλ ούµι 
και Ακάµα 
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Η σύγχρονη 
Οδύσσεια των 

ασυνόδευτων στον 
κυκεώνα του 

µεταναστευτικού
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Ενώ αναµένεται αύριο να αφιχθεί στην Κύπρο η ειδική απεσταλµένη του ΓΓ του ΟΗΕ για 
το Κυπριακό, Μαρία Άνχελα Χόλγκουιν Κουεγιάρ, το τουρκικό πυροβολικό µάς έχει, στην 
κυριολεξία, στο στόχαστρο. Αποκαλύπτουµε σήµερα τη διάταξη του πυροβολικού του 

Αττίλα σε ολόκληρη την κατεχόµενη Κύπρο.  Τα τουρκικά πυροβόλα είναι έτοιµο να κτυ-
πήσουν, ανά πάσα στιγµή, αφού οι πλείστες των µονάδων βρίσκονται 
σε χώρους τάξης. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

Το κίνηµα 
των τρακτέρ 

µε φουλ 
τις µηχανές 

Συνοµιλίες 
στην µπούκα

των τουρκικών 
κανονιών 

∆ΩΣΕ, ΠΡΟΕ∆ΡΕ, 
ΣΤΗΝ ΕΙ∆ΙΚΗ 

ΑΠΕΣΤΑΛΜΕΝΗ ΚΑΙ 
ΣΤΗΝ ΕΕ ΤΟ ΥΛΙΚΟ 
ΜΕ ΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΚΗ 

ΑΠΕΙΛΗ  

Στον χορό των δια-
µαρτυριών των αγρο-
τικών οργανώσεων 

ανά την Ευρώπη µπή-
καν πρώτοι οι Κύπρι-
οι αγρότες - Ποια τα 

αιτήµατά τους 
ΣΕΛΙ∆Α 19
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Ακροβατεί 
µε τα ΜΟΕ και 
τη διχοτόµηση 

ο Πρόεδρος

Ευθύνες, ανικανότη-
τα, ηµίµετρα και ανε-
φάρµοστοι νόµοι και 
οι αυστηρές ποινές

Η «αγγλική 
ασθένεια», που 
έγινε πανδηµία 
στην Ευρώπη

Λύεται ή όχι 
και πώς το 
πρόβληµα;

Έβαλαν στην γκιλοτίνα 
το ποδόσφαιρο οι χούλιγκαν 

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2-3

ΦΑΚΕΛΟΣ «ΒΙΑ ΣΤΑ ΓΗΠΕ∆Α» 

Ο ΑΤΤΙΛΑΣ ΥΠΟ∆ΕΧΕΤΑΙ ΤΗΝ ΚΟΥΕΓΙΑΡ ΜΕ ΠΑΡΑΤΑΓΜΕΝΑ ΠΥΡΟΒΟΛΑ, 
ΠΟΥ ΣΤΟΧΕΥΟΥΝ ΖΩΤΙΚΟΥΣ ΧΩΡΟΥΣ



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Τα προνόμια, μεταξύ των 
οποίων και οι πολλαπλές συ-
ντάξεις των κρατικών αξιωμα-
τούχων, αποτελούν πρόκληση 
για τον πολίτη, ο οποίος βλέπει 
με καχυποψία τις προτάσεις για 
την κατάργησή τους είτε αυτές 
προέρχονται από τη βουλευτή 
Αλ. Ατταλίδου είτε από την Πρό-
εδρο της Βουλής, Αν. Δημητρί-
ου. Ειδικώς για την τελευταία, 
υπάρχουν και αυτοί που διε-
ρωτώνται γιατί ήγειρε το θέμα 
της αποποίησης των δικών της 
προνομίων και του Προέδρου 
της Δημοκρατίας, τώρα, και δεν 
το έπραξε όταν ο ΔΗΣΥ και ο 
Νίκος Αναστασιάδης ήταν στην 
εξουσία; Βεβαίως, κάποιος άλ-
λος μπορεί να απαντήσει: Δεν 
υπάρχει λόγος μεμψιμοιρίας. 
Κάλλιον αργά παρά ποτέ. 

Ας μείνουμε στο διά ταύτα: Τι 
εμποδίζει τη Βουλή να προχω-
ρήσει στη ρύθμιση του σχετικού 
νόμου, ο οποίος όμως θα πρέπει 
να καλύπτει και τον τερματισμό 
των ωφελημάτων, που λαμβά-
νουν οι ίδιοι οι βουλευτές; Και 
δη τα ποσά των χιλιάδων ευρώ 
με τη μορφή «αποζημιώσεων» 
μετά το πέρας της θητείας τους. 
Όπως και το θέμα της πρόωρης 
σύνταξης του Προέδρου από το 
45ο έτος της ηλικίας του. Για-

τί; Διότι πληρώνεται από τον 
φορολογούμενο πολίτη για 
τις υπηρεσίες του. Ο ίδιος θα 
έπρεπε να αφουγκραστεί την 
κοινή γνώμη και να είχε, ήδη, 
αποποιηθεί το σχετικό ωφέλη-
μα. Για να αποκαταστήσει, έστω 
και μερικώς, την ηθική τάξη και 
να επιβεβαιώσει το ρηθέν ότι: 
Η γυναίκα του Καίσαρα δεν 
πρέπει να είναι, αλλά και να 
φαίνεται τίμια. 

Γιατί, άλλωστε, να υπάρχουν 
όλα αυτά τα προνόμια, όταν τα 
δημόσια αξιώματα υπηρετού-
νται και δεν εξαργυρώνονται; 
Όπως, άλλωστε, είπε ο Κ. Μά-
τσης, «ου περί χρημάτων τον 
αγώνα ποιούμεθα, αλλά περί 
αρετής». Ο αγώνας μετά την 
Ανεξαρτησία, δίνεται μέσα από 
το Κράτος. Και ειδικότερα σή-
μερα, που τελούμε υπό κατοχή. 
Υπό αυτές τις συνθήκες, κανείς 
εκ των βουλευτών δεν έχει δι-
καίωμα να λιποτακτήσει. Άρα η 
ψήφιση της σχετικής νομοθεσί-
ας συνιστά μονόδρομο. Για να 
μη μείνει η ηγεσία του τόπου 
στα λόγια και να περάσει στην 
πράξη. Αν δεν το πράξει, όχι 
μόνο βήματα δεν θα κάνει για να 
κερδίσει τη χαμένη αξιοπιστία 
της, αλλά θα επιβεβαιώσει τον 
μικροπολιτικό και τυχοδιωκτικό 
χαρακτήρα, που της καταλογίζει 
ο κυρίαρχος λαός.
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Τ
α μονομερή μέτρα 
που ανακοίνωσε 
προχθές Παρα-
σκευή ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, 
Νίκος Χριστο-
δουλίδης, για τους 

Τουρκοκυπρίους ενόψει της άφιξης 
της ειδικής απεσταλμένης του ΓΓ 
του ΟΗΕ για το Κυπριακό, Μαρία 
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, είναι 
ενταγμένα στη λογική της εν δυ-
νάμει λύσης, που καθορίζει ότι: Ο 
βορράς θα είναι εσαεί τουρκικός 
και ο νότος ελληνικός, στο πλαίσιο 
μιας διζωνικής δικοινοτικής ομο-
σπονδίας με πολιτική ισότητα ή 
δύο κρατών με ισότιμη κυριαρχία. 
Η φόρμουλα αυτή είχε εισαχθεί 
στο Κυπριακό από τον μακαρίτη 
Ρίτσαρντ Χόλμπρουκ το 1997 και 
υιοθετείται έκτοτε από τις κυπρι-
ακές κυβερνήσεις. 

Οι κίνδυνοι 
Τα μέτρα που ανακοίνωσε ο 

Πρόεδρος εμπεριέχουν κινδύνους 
κι αυτό διότι: 

Α) Πώς θα δοθεί, για παράδειγμα, 
ιθαγένεια σε παιδιά μεικτών γάμων, 
των οποίων ο ένας γονέας είναι Τουρ-
κοκύπριος και ο άλλος Τούρκος 
αλλά όχι έποικος; Εάν δηλαδή ο 
Τουρκοκύπριος ή η Τουρκοκύ-
πρια έχει παντρευτεί με Τουρκά-
λα ή με Τούρκο στη Βρετανία και 
μετεγκατασταθούν στα κατεχόμενα, τι 
θα λογίζονται τα παιδιά τους; Εάν οι 
έποικοι τελούν γάμους στο Λονδίνο 
ή αλλού, τι θα λογίζονται τα παιδιά 
τους; Ζήτημα τίθεται επίσης για το 
γεγονός ότι μετακυλίεται το βάρος 
της απόδειξης από τους αιτητές στην 
ΚΔ, η οποία θα πρέπει με κάποιον 
τόπο να αποδεικνύει ότι δεν πρόκειται 
για έποικους γονείς. 

Β) Τις προάλλες ο ΠτΔ ενώπιον 
της συνέλευσης του ΣτΕ επισήμανε 
ότι η απομόνωση των Τ/κ οφείλεται 
στην κατοχή. Με αυτά τα μέτρα πώς 
ο Πρόεδρος τερματίζει την κατοχή; 
Μάλλον αυτά τα μέτρα στέλνουν 
μήνυμα ότι αισθάνεται ενοχές ο 
Πρόεδρος, επειδή ο Αττίλας κα-

ταδίκασε τους Τ/κ σε απομόνω-
ση μέσω του ψευδοκράτους. Το 
εμπάργκο οφείλεται στον Αττίλα, 
οπότε γιατί δεν ζητά τον τερματισμό 
της κατοχής από τον Αττίλα και 
αντ’ αυτού τούς δίνει μέτρα; 

Γ) Υπάρχει, όμως, και κάτι άλλο. 
Ο Πρόεδρος κόπτεται και ενδι-
αφέρεται να βοηθήσει τους Τ/κ 
και υπάρχει μια λογική εξήγηση. 
Εγείρεται, όμως, το εξής ερώτημα: 
Αυτά τα μέτρα επανενσωματώνουν 
τους Τ/κ στην Κυπριακή Δημο-
κρατία την οποία εκπροσωπεί ή 
ενισχύουν το ψευδοκράτος, το 
οποίο μέσα από την ομοσπονδία 
προσδοκά να νομιμοποιήσει ως 
ισότιμο συνιστών κράτος; Μάλλον 
το δεύτερο συμβαίνει. 

Δ) Υπάρχει, όμως, ακόμη ένα 
συναφές των προηγούμενων ερώ-
τημα: Προτού ο Πρόεδρος ανακοι-
νώσει τα μέτρα για τους Τ/κ δεν 
θα έπρεπε να ανακοινώσει μέτρα 
για τους πρόσφυγες και πώς θα 
τερματίσει τον σφετερισμό των 
περιουσιών μας στα κατεχόμενα; 
Αυτά και πολλά άλλα ερωτήματα 
εγείρονται σχετικά με τα μονομερή 
ΜΟΕ του Προέδρου, που μάλλον 
θα του προκαλέσουν περισσότερα 
προβλήματα από τα υφιστάμενα. 

Τα ΜΟΕ Χριστοδουλίδη 
Συγκεκριμένα, τα 14 μέτρα της 

δέσμης είναι:
1. Στο πλαίσιο της απόφασης 

του Υπουργικού Συμβουλίου τον 
Φεβρουάριο του 2007, έναρξη 
εξέτασης εκκρεμουσών  αιτήσε-
ων για παραχώρηση κυπριακής 
υπηκοότητας. 

2.  Καταβολή σύνταξης χηρείας 
σε δικαιούχους.

3. Πρόσβαση ασθενών στις κλι-
νικές υπηρεσίες του Ινστιτούτου 
Νευρολογίας και Γενετικής.

4. Κάλυψη έκτακτων και επει-
γόντων φαρμακευτικών αναγκών.

5. Διεύρυνση καταλόγου αγαθών 
στο πλαίσιο του Κανονισμού της 
Πράσινης Γραμμής με την προσθή-
κη 6 συγκεκριμένων προϊόντων.

6. Δικαίωμα συμμετοχής σε 
προγράμματα ανθρώπινου δυ-
ναμικού, στο πλαίσιο του σχεδίου 
δράσης για το Ευρωπαϊκό Έτος 
Δεξιοτήτων.

7. Δικαίωμα συμμετοχής σε 
προγράμματα κατάρτισης του 
Κέντρου Παραγωγικότητας, όπως 

και σε επιμορφωτικά σεμινάρια 
για θέματα κεκτημένου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

8. Δικαίωμα απόκτησης Κάρτας 
Πολιτισμού Νέων που συμπληρώ-
νουν το 18ο έτος της ηλικίας τους.

9. Ενίσχυση της στελέχωσης 
στα σημεία διέλευσης.

10. Διαπλάτυνση του σημείου 
διέλευσης στον Άγιο Δομέτιο.

11. Μέτρα ταχείας διέλευσης 
για μαθητές στο σημείο διέλευσης 
του Λήδρα Πάλας.

12. Πρόσληψη λειτουργών με 
γνώση της τουρκικής γλώσσας στο 
Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη 
Λευκωσίας.

13. Διασφάλιση συνέχισης ομαλής 
λειτουργίας της μονάδας επεξεργασίας 
λυμάτων στη Μια Μηλιά.

14. Περαιτέρω διευκόλυνση 
πρόσβασης σε μουσουλμανικά 
μνημεία στις ελεύθερες περιοχές.

Ακροβατεί 
με τα ΜΟΕ και 
τη διχοτόμηση 
ο Πρόεδρος
Τι σημαίνουν τα μονομερή μέτρα που ανακοίνωσε η 
Κυβέρνηση, οι προβληματισμοί και οι κίνδυνοι που 
ελλοχεύουν, καθώς και η αποτελεσματικότητα 



ART AERI  
Γλαύκος Κληρίδης 

ΟΓλαύκος Κληρίδης γεν-
νήθηκε στην Λευκωσία 
στις 24 Απριλίου 1919 

και πέθανε στις 15 Νοεμβρίου 
2013, σε ηλικία 94 ετών. Ήταν 
πολιτικός και ο τέταρτος Πρόε-
δρος της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας την περίοδο 1993-2003.

Κατά την έναρξη του B΄ Πα-
γκoσμίου Πολέμου κατετάγη, το 
1939, στη Βρετανική Βασιλική 
Αεροπορία. Το 1942 το αερο-
πλάνο του καταρρίφθηκε στη 
Γερμανία και ο ίδιος συνελήφθη 
αιχμάλωτος, όπου παρέμεινε 
μέχρι το τέλος του πολέμου.

Σπούδασε νομικά στο Πα-
νεπιστήμιο του Λονδίνου το 
1948. Το 1949 αναγορεύθηκε 
Barrister-at-Law στο Gray’s Ιnn. 
Από το 1951 μέχρι το 1960 
ασκούσε το επάγγελμα του 
δικηγόρου στην Κύπρο.

Κατά τη διάρκεια του Απε-
λευθερωτικού Αγώνα 1955-59 
υπηρέτησε στην Ε.Ο.Κ.Α. με το 
ψευδώνυμο «Υπερείδης» και 
υπεράσπισε πολλούς αγωνιστές 
της Ε.Ο.Κ.Α., που είχαν συλλη-
φθεί από τους Άγγλους. Επίσης, 
ετοίμασε φάκελο για πολλές 
περιπτώσεις παραβίασης των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων από 
τους Άγγλους, τις οποίες παρου-
σίασε η Ελληνική Κυβέρνηση 
στην Επιτροπή Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων του Συμβουλίου 
της Ευρώπης.

Πήρε μέρος στη Διάσκεψη 
του Λονδίνου το 1959 και, κατά 
τη μεταβατική περίοδο, μεταξύ 
αποικιακής διακυβέρνησης και 
ανεξαρτησίας, διετέλεσε Υπουργός 
Δικαιοσύνης. Την ίδια περίοδο 
διετέλεσε αρχηγός της Ελληνικής 
Κυπριακής Αντιπροσωπίας στη 
Μεικτή Επιτροπή για το Σύνταγμα. 
Το 1960 εξελέγη μέλος και στη 
συνέχεια Πρόεδρος της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. Στη θέση 
αυτή παρέμεινε μέχρι τον Ιούλιο 
του 1976.

Σε πολλές περιπτώσεις εξε-
τέλεσε καθήκοντα Προέδρου 
της Κυπριακής Δημοκρατίας ως 
αναπληρωτής του Προέδρου της 
Δημοκρατίας Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου κατά τις απουσίες 
του στο εξωτερικό. Ήταν επι-
κεφαλής της Ελληνικής Κυ-
πριακής Αντιπροσωπίας στη 
Διάσκεψη του Λονδίνου, που 
συγκλήθηκε τον Ιανουάριο 
του 1964 για να μελετήσει το 
κυπριακό πρόβλημα.

Το 1968 ο Γλαύκος Κληρί-
δης ορίσθηκε εκπρόσωπος της 
ελληνοκυπριακής πλευράς στις 
διακοινοτικές συνομιλίες. Από 
αυτήν τη θέση διεξήγαγε συ-
νομιλίες με τον Ντενκτάς μέχρι 
τον Απρίλιο του 1976.

Στις 23 Ιουλίου 1974, λόγω 

του πραξικοπήματος και της 
τουρκικής εισβολής, ανέλαβε 
προσωρινά καθήκοντα Προέ-
δρου της Δημοκρατίας, σύμφωνα 
με τις σχετικές πρόνοιες του Συ-
ντάγματος. Τα καθήκοντα αυτά τα 
άσκησε μέχρι τις 7 Δεκεμβρίου 
1974, ημέρα κατά την οποία επα-
νήλθε στην Κύπρο ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας Αρχιεπίσκο-
πος Μακάριος. Τόσο ο ίδιος ο 
Μακάριος, όσο και η Βουλή των 
Αντιπροσώπων ευχαρίστησαν 
δημόσια τον Γλαύκο Κληρίδη 
για το έργο που επιτέλεσε κατά 
τη δύσκολη αυτή περίοδο.

Τον Μάιο του 1976 ίδρυσε 
τον Δημοκρατικό Συναγερμό 
από επίλεκτα μέλη του Ενιαίου 
Κόμματος, της Προοδευτικής 
Παρατάξεως και του Δημοκρα-
τικού Εθνικού Κόμματος.

Κατά τις βουλευτικές εκλο-
γές του 1976, του 1981, του 
1985 και του 1991 εξελέγη 
βουλευτής Λευκωσίας και 
ηγήθηκε του Δημοκρατικού 
Συναγερμού μέχρι της εκλογής 
του ως Προέδρου της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας το 1993.

Επί προεδρίας Κληρίδη, το 
1998, ξεκίνησαν οι ενταξιακές 
διαπραγματεύσεις, για την έντα-
ξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, ενώ το 2002 με από-
φαση του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου οι διαπραγματεύσεις 
ολοκληρώθηκαν επιτυχώς. Είναι 
αξιοσημείωτο, το γεγονός ότι 
ο Κληρίδης πέτυχε την ένταξη 
της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, χωρίς προαπαιτούμενο 
τη λύση του Κυπριακού.

Με την έγκριση του Πάπα 
Ιωάννη ΚΓ΄ του απονεμήθηκε 
το Χρυσό Μετάλλιο της Τάξης 
του Αγίου Τάφου ως αναγνώ-
ριση των υπηρεσιών που είχε 
προσφέρει και της κατανόησης 
που είχε δείξει ως Αρχηγός της 
Ελληνοκυπριακής Αντιπροσω-
πίας στη Μεικτή Επιτροπή για 
το Σύνταγμα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας σχετικά με τη 
θρησκευτική μειονότητα των 
Ρωμαιοκαθολικών (Λατίνων) 
της Κύπρου.

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία

Με αυτόν τον τρόπο ο Πρόεδρος θέλει να 
κερδίσει τη συμπάθεια των Ηνωμένων Εθνών, 

τα οποία, μέσω του κ. Στιούαρτ, συστήνουν 
κινήσεις καλής θελήσεως από εκείνον και όχι 

από την Τουρκία 
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Ανοίγει τον ασκό του 
Αιόλου το μέτρο για 
παιδιά μεικτών γάμων 

Ανάμεσα στα 14 μέτρα περιλαμ-
βάνεται και το ζήτημα των παιδιών 
από μεικτούς γάμους στα κατεχό-
μενα. Αυτήν τη στιγμή εκκρεμούν 
περίπου 3.500 αιτήματα για παι-
διά με έναν γονιό Τουρκοκύπριο 
και έναν γονιό Τούρκο, που δεν 
δικαιούνται να λάβουν σήμερα 
κυπριακή υπηκοότητα. Σύμφωνα 
με τις πληροφορίες που άφηνε να 
διαρρεύσουν η Κυβέρνηση πριν από 
την ανακοίνωση των μέτρων, προτί-
θεται να παραχωρήσει υπηκοότητα 
σε παιδιά μεικτών γάμων με έναν 
γονιό Τουρκοκύπριο και έναν γονιό 
αλλοδαπό. Από το εν λόγω μέτρο 
θα εξαιρούνται οι έποικοι, αλλά όχι 
οι Τούρκοι πολίτες άλλων χωρών. 

Όπως εξήγησε ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας, ερωτηθείς από δη-
μοσιογράφους την Παρασκευή, «το 
2007, επί διακυβερνήσεως Τάσ-
σου Παπαδόπουλου, το Υπουργικό 
Συμβούλιο έθεσε 5 κριτήρια στο 
θέμα της εξέτασης των αιτήσεων 
για παραχώρηση της κυπριακής 
υπηκοότητας και σταμάτησε», όπως 
είπε, «η εξέτασή τους». Και πρό-
σθεσε πως, στο πλαίσιο της δέ-
σμης μέτρων που ανακοινώθηκε 
από την Κυβέρνηση, οι αιτήσεις 
θα αρχίσουν να εξετάζονται. «Θα 
εξετάσουμε τις αιτήσεις που έγιναν 
και στη βάση της νομιμότητας, των 
νόμων, των κανονισμών της ΚΔ 
και του ευρωπαϊκού κεκτημένου 
θα ληφθούν αποφάσεις», τόνισε. 

Η κείμενη νομοθεσία περί αρ-
χείου πληθυσμού του 2002 στην 
παράγραφο 109, εδάφιο 1, αυτήν τη 
στιγμή λέει ότι κάθε παιδί που έχει 
γεννηθεί μετά τις 16 Αυγούστου του 
1960 στην Κύπρο με έναν από τους 
2 γονείς Κύπριους μπορεί να έχει 
την κυπριακή ιθαγένεια. Και υπάρχει 
υποσημείωση – εξαίρεση που λέει 
ότι εάν ο γονέας που δεν έχει την 
ιθαγένεια, έχει εισέλθει παρανόμως 
στην Κύπρο, όπως οι έποικοι για 
παράδειγμα, τότε για το παιδί απο-
φασίζει το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Στη βάση λοιπόν των 5 κριτηρίων 
που τέθηκαν το 2007, θα κληθεί 
να αποφασίσει το Υπουργικό εάν 
πρόκειται για γονέα που εισήλθε 
παράνομα στην Κύπρο και αν είναι 
έποικος ή όχι. 

Τα πέντε κριτήρια 
του 2007

Όσον αφορά τα πέντε κριτήρια 
που είχαν τεθεί το 2007 ώστε να 
μην αποκλείονται αυτόματα όλα 
τα παιδιά μεικτών γάμων, προνο-
ούν ότι υπηκοότητα λαμβάνουν: 
- Παιδιά μεικτών γάμων Τ/κ με 
Τούρκους πολίτες που γεννήθηκαν 
πριν ή κατά την 20ή Ιουλίου 1974. 
- Παιδιά μεικτών γάμων Τ/κ με 
πολίτες τρίτων χωρών εκτός Τουρ-
κίας, ή με πολίτες της ΕΕ και άλλων 
χωρών με τις οποίες υπάρχουν σχέ-
σεις με την Κυπριακή Δημοκρατία. 
- Παιδιά μεικτών γάμων Τ/κ με 
Τούρκους πολίτες, των οποίων 
ο γάμος έγινε στο εξωτερικό 
πριν από την 20ή Ιουλίου 1974. 
- Παιδιά μεικτών γάμων των 
οποίων οι γονείς γνωρίστη-
καν στο εξωτερικό, όπως π.χ. 
κατά τη διάρκεια σπουδών. 
- Παιδιά μεικτών γάμων που κα-
τοικούν στην Πύλα.

Αθέμιτος ανταγωνισμός 
με τον Κανονισμό για 
την Πράσινη Γραμμή

Σύμφωνα με πληροφορίες, τα 
έξι προϊόντα που προστίθενται στον 
Κανονισμό της Πράσινης Γραμμής 
είναι ο καφές, η συμπυκνωμένη και 
έτοιμη λεμονάδα, η αποξηραμένη 
μολοχία, τα ξυδάτα, τα κατεψυγμέ-
να λαχανικά και οι κατεψυγμένες 
πατάτες. 

Κατά την ανακοίνωση των μέτρων, 
σε παρατήρηση δημοσιογράφου του 

«Σίγμα» ότι επιχειρηματικές και συν-
δικαλιστικές οργανώσεις αντιδρούν 
στο μέτρο για διεύρυνση του κατα-
λόγου προϊόντων στο πλαίσιο του 
Κανονισμού της Πράσινης Γραμμής, 
ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης είπε 
ότι «δεν υπάρχει καμία απολύτως 
αντίδραση», υποδεικνύοντας ότι ο 
ίδιος βρίσκεται σε επαφή και με το 
ΚΕΒΕ και με την ΟΕΒ. Σε σχόλιο 
δημοσιογράφου ότι από πλευράς 
ΣΕΚ αναφέρθηκε ότι δημιουργείται 
αθέμιτος ανταγωνισμός με τον Κα-
νονισμό για την Πράσινη Γραμμή, 
ο Πρόεδρος σχολίασε ότι αν και δεν 
έχει δημοσιευτεί ακόμη ο κατάλογος 
των συγκεκριμένων έξι προϊόντων, 
δημιουργείται αθέμιτος ανταγωνι-
σμός σε κάποιες περιπτώσεις. «Δη-
μιουργείται αθέμιτος ανταγωνισμός 
σε κάποιες των περιπτώσεων, ναι, με 
τον Κανονισμό που συμφωνήθηκε 
από πλευράς της ΚΔ το 2004», είπε 
συγκεκριμένα. 

Ποιος θα πληρώσει 
το κόστος; 

Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρ-
νηση θα πρέπει να μας εξηγήσει 
ποια είναι η πρακτική εφαρμογή 
των εν λόγω μέτρων, αλλά και να 
ανακοινωθεί το κόστος τους. Έγιναν 
μελέτες για όλα αυτά; Γνωρίζουμε 
πόσο θα κοστίσουν στα ταμεία του 
κράτους; Πόσοι Τ/κ θα δικαιούνται 
σύνταξη χηρείας; Την ίδια ώρα, τα 
μέτρα μιλούν για διασφάλιση της 
συνέχισης και ομαλής λειτουργίας 
της μονάδας επεξεργασίας λυμάτων 
στη Μια Μηλιά, για την οποία, εν τω 
μεταξύ, οι Τ/κ έχουν χρέος ύψους 
10,5 εκατομμυρίων ευρώ προς τη 
γερμανική εταιρεία που διαχειρί-
ζεται την εν λόγω μονάδα. Ποιος 
θα τα πληρώσει; Κάποιος πρέπει 
να δώσει εξηγήσεις για όλα αυτά. 
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Ε
νώ αναμένεται 
αύριο να αφιχθεί 
στην Κύπρο η ει-
δική απεσταλμένη 
του ΓΓ του ΟΗΕ στο 
Κυπριακό, Μαρία 
Άνχελα Χόλγκουιν 

Κουεγιάρ, το τουρκικό πυροβολικό 
μάς έχει, στην κυριολεξία, στο στό-
χαστρο. Αποκαλύπτουμε σήμερα 
τη διάταξη του πυροβολικού του 
Αττίλα σε ολόκληρη την κατεχόμενη 
Κύπρο και αριθμό ζωτικών χώρων, 
που είναι έτοιμο να κτυπήσει, ανά 
πάσα στιγμή, αφού οι πλείστες των 
μονάδων του βρίσκονται σε χώρους 
τάξης. Και αναμένουν απλώς τη 
διαταγή για πυρ. 

Απειλή vs MOE
Αντί λοιπόν ο Πρόεδρος να 

ανακοινώνει μονομερώς ΜΟΕ 
για τους Τουρκοκυπρίους, προ-
κειμένου να δείξει καλή πρόθεση, 
αλλά και αδικαιολόγητο αίσθημα 
ενοχής, δεν θα ήταν προτιμότερο 

να επέδιδε στην κ. Κουεγιάρ τις 
δορυφορικές φωτογραφίες και άλλα 
στοιχεία με το τουρκικό πυροβο-
λικό, που στοχεύει τις ελεύθερες 
περιοχές, για ν’ αντιληφθεί, κατά 
τον καλύτερο δυνατό τρόπο, ότι το 
Κυπριακό δεν είναι μόνο πρόβλη-
μα δικοινοτικό, αλλά πρωτίστως 
ζήτημα εισβολής και κατοχής; Τι 
σημαίνει αυτό; Παραβίαση των 
πρώτων άρθρων του Χάρτη των 
Ην. Εθνών, δηλαδή της κυριαρχίας 
και της εδαφικής ακεραιότητας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και δη 
του άρθρου 2, παράγραφος 4, που 
ρητώς αναφέρει ότι δεν μπορεί να 
αναγνωριστεί οντότητα, Αρχή ή 
κράτος που έχει προκύψει από τη 
χρήση βίας. Εξ ου και τα ψηφίσμα-
τα 541 και 550 του Συμβουλίου 
Ασφαλείας, που τονίζουν ρητώς 
ότι δεν μπορεί να αναγνωριστεί το 
ψευδοκράτος. Υπό αυτές τις συν-
θήκες, οποιαδήποτε διχοτομική 
πρόταση, είτε ομοσπονδίας, συνο-
μοσπονδιακού χαρακτήρα είτε αυτή 
των δυο κρατών,  είναι αντίθετη 
με το ∆ιεθνές ∆ίκαιο. Η κατοχή 
δεν δύναται να παράγει ∆ίκαιο, 
εκτός και αν γίνει η παρανομία 
αποδεκτή από το θύμα, δηλαδή 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, 

η οποία είναι κράτος μέλος της ΕΕ 
με αναστολή του κεκτημένου στο 
βόρειο τμήμα της λόγω κατοχής. 

Κατάλογος τουρκικών 
µονάδων και ισχύς 

Φέρνουμε σήμερα στο φως με 

δορυφορικές φωτογραφίες και 
χάρτες ένα σημαντικό μέρος της 
τουρκικής απειλής, που είναι συ-
ναφής με την κατοχή. Οι εικόνες 
και οι πραγματικότητες τερματίζουν 
τις ψευδαισθήσεις περί των καλών 
προθέσεων της άλλης πλευράς. Ιδού, 
λοιπόν, τι συμβαίνει επί του εδά-
φους: 

 ∆υνάμεις πυροβολικού: 
Άγιος Βασίλειος: ∆υο Μοίρες, 

σύνολο 36 αυτοκινούμενα πυρο-
βόλα, Μ – 52Τ1, 155 χιλιοστών 
με βεληνεκές 40 χιλιόμετρα.

Κιόνελι: Μια Μοίρα, 24 αυ-
τοκινούμενα πυροβόλα 155 
χιλ. Μ – 52Τ1, 8 πυροβόλα 

«Firtina» των 155 χιλ., 12 
πυροβόλα των 203 χιλ. με 

βεληνεκές 24 χιλιόμε-
τρα και 18 Πολλαπλοί 
Εκτοξευτές Πυραύλων 

(ΠΕΠ) των 40 σω-
λήνων έκαστος 
με βεληνεκές 40 

χιλιόμετρα. Στο Κι-
όνελι βρίσκεται και 

μια Μοίρα 18 αυτοκι-
νούμενων πυροβόλων Μ-52Τ1 
της ΤΟΥΡ∆ΥΚ. 

∆ίκωμο: Μια Μοίρα, 18 ρυ-
μουλκούμενα πυροβόλα 155 χιλ. 
Μ114. 

Κυθραία: ∆ύο Μοίρες με σύνο-
λο 24 αυτοκινούμενα πυροβόλα 
155 χιλ. (12 εξ αυτών είναι Μ – 
52Τ1 και άλλα 12, M - 44 T1).

Τύμπου: Μια Μοίρα με 18 
πυροβόλα 155 χιλ., Μ -  52Τ1.

Μαραθόβουνο: Μια Μοίρα 
18 Μ44-Τ1.

Πώς τα Drones 
έχουν ρόλο παρα-
τηρητών πυροβο-

λικού 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΗΣ,
∆ρ των ∆ιεθνών 
Σχέσεων

∆ορυφορικές φωτο-
γραφίες από τον Άγιο 
Βασίλειο απεικονί-
ζουν: 1) Παραταγµένα 
αυτοκινούµενα πυρο-
βόλα 155 χιλιοστών,  
M52T1, µε βεληνεκές 
40 χιλιόµετρα.  2) 
Τις θέσεις τάξης 
των δυο Μοιρών, 
δηλαδή 36 στο 
σύνολο αυτοκινού-
µενων πυροβόλων. 
Υπάρχουν συνολικά 
48 τοµές. Οι δορυφο-
ρικές φωτογραφίες 
στα δεξιά δείχνουν 
τα πυροβόλα στις 
τοµές, στους χώρους 
τάξης, να στοχεύουν 
ζωτικούς χώρους στις 
ελεύθερες περιοχές, 
αναµένοντας τη δια-
ταγή δράσης.  3) Το 
στρατόπεδο µε τους 
όρχους και τα αυτοκι-
νούµενα πυροβόλα.

Ο ΑΤΤΙΛΑΣ ΥΠΟ∆ΕΧΕΤΑΙ ΤΗΝ ΚΟΥΕΓΙΑΡ ΜΕ ΠΑΡΑΤΑΓΜΕΝΑ ΠΥΡΟΒΟΛΑ, ΠΟΥ ΣΤΟΧΕΥΟΥΝ ΖΩΤΙΚΟΥΣ ΧΩΡΟΥΣ

∆ΩΣΕ, ΠΡΟΕ∆ΡΕ, ΣΤΗΝ ΕΙ∆ΙΚΗ ΑΠΕΣΤΑΛΜΕΝΗ ΚΑΙ ΣΤΗΝ ΕΕ ΤΟ ΥΛΙΚΟ ΜΕ ΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΚΗ 
ΑΠΕΙΛΗ: Λιµάνι και ∆ιεθνές Αεροδρόµιο Λάρνακας, Κόρνος, Νήσου, Κλήρου, Σταυροβούνι, Τσέρι 
κ.λπ στο στόχαστρο 266 πυροβόλων και 18 πολλαπλών εκτοξευτών πυραύλων 

Συνοµιλίες… στην µπούκα
των τουρκικών κανονιών 
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Άσσια: Μια Μοίρα με 18 πυ-
ροβόλα 155 χιλ., Μ -  52Τ1.

Τρεμετουσιά: Μια Μοίρα, 18 
ρυμουλκούμενα πυροβόλα 105 
χιλ. με βεληνεκές 12 χιλιόμετρα. 
Βρίσκονται σε τρεις τοποθεσίες ανά 
6 πυροβόλα: Αγιά, Τρεμετουσιά 
και Άρσος.

Πεντάγια: Μια Μοίρα, 18 ρυ-
μουλκούμενα πυροβόλα 105 χιλ.

Κυρά: Μια Μοίρα, 18 αυτο-
κινούμενα πυροβόλα 155 χιλ., 
Μ - 52Τ1. Βρίσκονται σε τρεις 
χώρους ανά 6 πυροβόλα: Κυρά, 
Αργάκι, Φιλιά. 

 Αμμόχωστος, Στρατόπεδο 
Καράολου: 18 ρυμουλκούμενα 
πυροβόλα 155 χιλ. 

Ο Αττίλας διαθέτει 266 πυρο-
βόλα και 18 εκτοξευτές, σύνολο 
284. Κάθε εκτοξευτής διαθέτει 40 
σωλήνες και μπορεί σε ελάχιστο 
χρόνο να προσβάλλει με μεγάλο 
όγκο πυρός στόχους σε αποστάσεις 
έως και 40 χιλ. 

Στόχοι επί ζωτικών 
χώρων

Είναι άξιον λόγου ότι τα αυτο-
κινούμενα πυροβόλα των 155 
χιλιοστών στον Άγιο Βασίλη και 
στο Κιόνελι, που βρίσκονται στους 
χώρους τάξης, στοχεύουν αυτήν 
τη στιγμή τους εξής ζωτικούς χώ-
ρους, όπου υπάρχουν δυνάμεις της 
Εθνικής Φρουράς: Κλήρου, Σταυ-
ροβούνι, Τσέρι, Κόρνο και Νήσου. 
Αυτό προκύπτει από την ανάλυση 
της κατεύθυνσης των παραταγμέ-
νων τουρκικών πυροβόλων. Από 
την Άσσια τα τουρκικά πυροβόλα 
στοχεύουν στο Λιμάνι της Λάρνα-
κας και στο Διεθνές Αεροδρόμιο. 
Γίνεται αναφορά στην Άσσια, διότι 
είναι η πιο κοντινή μονάδα με το 
Λιμάνι και το Αεροδρόμιο. Αληθές 
δε είναι ότι εμπίπτουν αμφότερα 
στο βεληνεκές και άλλων μονά-
δων. Άλλοι ζωτικοί χώροι είναι η 

ΑΗΚ, η Αρχή Υδάτων, η Α.ΤΗ.Κ, 
το ΓΕΕΦ, το Αρχηγείο της Αστυ-
νομίας, Υπουργεία, Στρατιωτικές 
Μονάδες κ.λπ. 

Πλεονεκτήματα 
και δυνάμεις αλλού…

Η ισχύς πυρός του τουρκικού 
πυροβολικού και το γεγονός ότι 
σύνολο των Μοιρών είναι ήδη 
ταγμένες μαρτυρούν: Α) Τη σαφή 
επιθετική διάταξη του Αττίλα. Β) Τη 
μεγάλη ισχύ και το βάθος πυρός, 
που προσφέρει αποδέσμευση δυ-
νάμεων της αεροπορίας για άλλες 
περιοχές, όπου θα είναι δυνατό 
να χρειαστούν και δη εκτός Κύ-

πρου, όπως π.χ. το Αιγαίο. Γ) Την 
ταχύτητα που θέλουν οι Τούρκοι 
να δώσουν στη δράση τους, ώστε 
να περιορίσουν στο ελάχιστο τον 
χρόνο αντίδρασης της Εθνικής 
Φρουράς. Με την ταχύτητα, τον 
όγκο και το βάθος πυρός επιδι-
ώκουν να προκαλέσουν μεγάλα 

πλήγματα, καίρια, πανικό και 
παράλυση, οπότε η πτώση και 
η παράδοση θα είναι δυνατές σε 
σύντομο χρονικό διάστημα. 

«Περιφερόμενα 
πυρομαχικά»… 

Πέραν των ανωτέρω, θα πρέπει 
να επισημανθεί η σημασία των 
UAV, δηλαδή των drones και δη της 
Βάσης στο Λευκόνοικο. Τα UAV: 
Α) Μπορούν να αντικαταστήσουν 
τους παρατηρητές του πυροβολι-
κού, δηλαδή τους αξιωματικούς, 
που είναι επιφορτισμένοι στην 
πρώτη γραμμή με τις αποστολές 
βολής ή να δράσουν συμπληρω-
ματικά. Β) Έχουν το πλεονέκτημα 
να ενεργούν και πίσω από προ-
καλύπτοντες όγκους αλλά και σε 
αθέατους χώρους στα μετόπισθεν, 
προσφέροντας εικόνα και ακρίβεια 
συντεταγμένων, κατά τρόπο ώστε να 
εγγυώνται την επιτυχία των βολών 
του πυροβολικού. Πρόσθετα, με 
τη χρήση των πυροβόλων και των 
εκτοξευτών, οι Τούρκοι έχουν μετα-
φέρει στην Κύπρο  «περιφερόμενα 
πυρομαχικά». Δηλαδή βλήματα, τα 
οποία,  για παράδειγμα, μπορούν 

να εκτοξευτούν από οπλικά συ-
στήματα που βρίσκονται επί στρα-
τιωτικών οχημάτων. Τα βλήματα 
αυτά μπορούν να περιφέρονται 
μετά την εκτόξευσή τους αναζη-
τώντας στόχους. Κατευθύνονται 
από χειριστή σε πλατφόρμα που 
μπορεί να βρίσκεται, όπως και στην 
περίπτωση των UAV, σε κάποιο 
ασφαλές δωμάτιο. 

ΜΟΕ και εν δυνάμει λύση 
Από τις διατάξεις των τουρκι-

κών δυνάμεων του πυροβολικού 
όπως και τους σχεδιασμούς άλλων 
Όπλων, γίνεται αντιληπτή η έλλει-
ψη προθέσεων από την τουρκική 
πλευρά για την πλήρη αποχώρηση 
του Αττίλα από την Κύπρο. Και ας 
ανακοινώνει ο Πρόεδρος μονομε-
ρή ΜΟΕ, που είναι ενταγμένα στη 
λογική της εν δυνάμει λύσης του 
Χόλμπρουκ, που σημαίνει το εξής: 
Γίνεται αποδεκτή η αντίληψη ότι ο 
βορράς θα είναι εσαεί τουρκικός 
και ο νότος ελληνικός. 

Ο Στιούαρτ εκτός 
της Χάρτας του 

ΟΗΕ… 
Όσο, δε, για 

την αντίδραση της 
Εθνικής Φρουράς 
στις τουρκικές 
επιθετικές ενέρ-
γειες, σεβόμενοι 
τους υπηρετού-

ντες στις Ένοπλες 
Δυνάμεις δεν θα 

αναφερθούμε στις λανθασμένες 
πολιτικές που έχουν, ήδη, γίνει. 
Εκείνο που θα πρέπει να θιγεί εί-
ναι η στάση του Εκπροσώπου του 
ΓΓ του ΟΗΕ στην Κύπρο, Κόλιν 
Στιούαρτ, ο οποίος, εξισώνοντας 
τις παραβιάσεις στη «νεκρή ζώνη» 
μεταξύ ημών και των κατακτητών, 
στήριξε στην ουσία την τουρκι-
κή πλευρά. Γιατί; Διότι ξεχνά ότι 
εκπροσωπεί τον ΟΗΕ και ξεχνά 
ότι η Κύπρος τελεί υπό κατοχή, 
χωρίς, μάλιστα, το Κυπριακό να 
είναι κάτω από το Κεφάλαιο 7, που 
δικαιολογεί τη λήψη μέτρων σε 
βάρος της Τουρκίας από το Σ. 
Ασφαλείας. Συνεπώς, για τη μεν 
Τουρκία και τις κατοχικές «αρχές» 
ισχύει το άρθρο 2, παράγραφος 4 
του Χάρτη, που απαγορεύει την 
επιθετική βία σε βάρος κρατών, 
ενώ για την Κυπριακή Δημοκρα-
τία, που τελεί υπό κατοχή, ισχύει 
το άρθρο 51, που αναφέρεται στο 
δικαίωμα της αυτοάμυνας. Ποιος, 
όμως, να τα υποδείξει αυτά στον 
κ. Στιούαρτ και ποιος να εξηγήσει 
στην κ. Κουεγιάρ για την τουρκική 
απειλή και την κατοχή; Ο Πρόεδρος 
ή το κομματικό κατεστημένο;..

 Τι είναι τα περιφε-
ρόμενα πυρομαχικά 

που διαθέτουν οι 
Τούρκοι στην Κύπρο

Τα στρατόπεδα 
στο Κιόνελι, τουρ-
κικό προπύργιο. 
Στις δορυφορικές 
φωτογραφίες 
απεικονίζονται τα 
αυτοκινούμενα 
πυροβόλα των 
155 χιλιοστών 
Μ52-Τ1, τα πυ-
ροβόλα των 203 
χιλιοστών και οι 
πολλαπλοί  εκτο-
ξευτές πυραύλων 
με 40 σωλήνες 
έκαστος. Ακόμη 
αποτυπώνονται 
14 και 19 «τομές 
μάχης», καθώς 
και οι όρχοι των 
πυροβόλων και 
των εκτοξευτών 
στα στρατόπεδα 
του Κιόνελι. Η 
τουρκική απειλή 
και κατοχή σε 
όλο το «μεγαλείο 
της»…    

Ο χάρτης είναι αποκαλυπτικός. Απεικονίζει την τουρκική απειλή, όπως αυτή εκδηλώνεται από τις μονάδες του πυροβο-
λικού, που βρίσκονται στα κατεχόμενα και στοχεύουν σε ζωτικούς χώρους, όπως είναι το Λιμάνι Λάρνακας, το Διεθνές 
Αεροδρόμιο Λάρνακας και περιοχές όπου βρίσκονται στρατόπεδα της Εθνικής Φρουράς. Με άσπρο διακεκομμένο 
αποτυπώνεται το βεληνεκές ώς τα 30 χιλιόμετρα και με μοβ χρώμα το βεληνεκές των 40 χιλιομέτρων, που διαθέτουν 
τα αυτοκινούμενα πυροβόλα των 155 χιλιοστών. Δεξιά, υπάρχει καταγραφή των δυνάμεων πυροβολικού ανά τύπο. 
Από τα 155 χιλιοστών, ρυμουλκούμενα και αυτοκινούμενα, ώς τα πυροβόλα 105 χιλιοστών και τους Πολλαπλούς 
Εκτοξευτές Πυραύλων που βρίσκονται στο Κιόνελι.  Άλλα πυροβόλα είναι τουρκικής κατασκευής και προελεύσεως και 
άλλα αμερικανικά. Στο σύνολο φτάνουν  στα 284.
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Κυπριακού... μουχλιασμένα διαρρηκτικά   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

ΔΥΣΟΣΜΙΑ μουχλιασμένων 
παλαιόθεν αθεράπευτων 
ψευδαισθήσεων και δυ-

σοσμία σαπίλας άταφων εν απο-
συνθέσει καρπών των ανέκαθεν 
Ηττημένων μας Μυαλών αποπνέει 
η ενδυθείσα την βαρύγδουπη αμφί-
εση ως «Αποφασιστική παρέμβαση 
ΑΚΕΛ για διάρρηξη του αδιεξόδου 
στο Κυπριακό», όπως την βάφτισε 
ο κύριος τίτλος 1ης σελίδας της 
κομματικής «Χαραυγής» την Πέ-
μπτη, 25 τρέχοντος, που ανακοί-
νωσε ότι: «Δόθηκε στον Πρόεδρο 
συνολική πρόταση, η οποία κινείται 
σε τέσσερεις βασικούς άξονες». 
Στην δε 7ή της σελίδα η «Χ» δη-
μοσίευσε το αναλυτικότερό της 
κείμενο: «Πρόταση ΑΚΕΛ με 4 
άξονες για επανέναρξη των συ-
νομιλιών». Μαζί με φωτογραφία 
συνάντησης του Γ.Γρ. της Κ.Ε. του 
ΑΚΕΛ Στ. Στεφάνου με τον ΠτΔ 
Νικ. Χριστοδουλίδη, στον οποίο 
απέστειλε και την σχετική επιστολή 
των «Τεσσάρων Αξόνων».

ΜΟΙΑΖΕΙ με μούχλα σάπιων 
από δεκαετίες υλικών, που η χρήση 
τους επέτρεψε, αλίμονο, να ριζώνει 
απείραχτη επί μισό ήδη αιώνα η 
παράνομη τουρκική κατοχή στα 
βόρεια εδάφη της Κύπρου.

Ποιοι είναι, διακρινόμενοι καθ’ 
έκαστον, οι «Τέσσερεις Άξονες» 
του ΑΚΕΛ, δεν διευκρινίζει με συ-
γκεκριμένη αρίθμηση ή κάποια 
ονοματοδοσία τους η εφημερίδα. 
Καταγράφονται εδώ διαδοχικά 
όπως δοκιμάσαμε να τα συνο-
ψίσουμε:

(1) Διζωνική Δικοινοτική Ομο-
σπονδία.

(2) Πολιτική Ισότητα Δύο Κα-
θεστώτων.

(3) Εκ Περιτροπής Προεδρία.
(4) Κοινή Διακήρυξη 2014 (των 

Αναστασιάδη – Έρογλου, τα ονόμα-
τα των οποίων, όμως, παραλείπει 
να αναφέρει η «Χαραυγή»).

(5) Πλαίσιο Γκουτέρες, που «δεν 
μπορεί να αμφισβητούνται α λα 
καρτ σημεία του».

(6) Συμμετοχή των Τουρκοκυ-
πρίων στα θέματα Φυσικού Αερίου.

(7) Μελλοντική όδευση Αγωγού 
Φυσικού Αερίου προς την Τουρκία.

(8) Περαιτέρω Μέτρα Οικοδό-
μησης Εμπιστοσύνης.

(9) Ίδρυση Γραφείου Τουρκο-
κυπριακών Υποθέσεων.

(10) Εισαγωγή της Τουρκικής 
Γλώσσας στη Δημόσια Υπηρεσία.

(11) Μαθήματα Επιμόρφωσης 
προς Τουρκοκύπριους Παραγω-
γούς / Εμπόρους.

(12) Διάνοιξη Οδοφραγμάτων.
(13) Ταχύτερη Διέλευση Τουρ-

κοκυπρίων στα Οδοφράγματα.
(14) Ιατροφαρμακευτική Πε-

ρίθαλψη Τουρκοκυπρίων.
(15) Στήριξη Δικοινοτικών Πρω-

τοβουλιών για τον Πολιτισμό, τον 

Αθλητισμό, τα ΜΜΕ - Επικοινωνία, 
την Παιδεία και την... Ιθαγένεια της 
Κυπριακής Δημοκρατίας...

ΑΠΟΠΝΕΟΥΝ μούχλα και 
σαπίλα. Διότι προσφέρονται, από 
δεκαετιών προστιθέμενα, στους 
Τούρκους για την επίτευξη «λύ-
σης» «οδυνηρού συμβιβασμού», 
αλλά... εις μάτην. Και παρήγαγαν 
το αντίθετο: Όχι βεβαίως κάποια 
«λύση». Αλλά μονάχα την εδραί-
ωση, το τσιμέντωμα, τη διαιώνιση, 
ατιμώρητης και ανενόχλητης της 
τουρκικής στρατιωτικής κατοχής 
στα βόρεια ελληνικά εδάφη της 
τουρκο-διχοτομημένης Κύπρου. 
Προσφέρθηκαν εις μάτην διαδοχι-
κά, «φέτα-φέτα» επί πολλά χρόνια, 
από το 1977 και εντεύθεν, στα εν 
Κύπρω διατεταγμένα όργανα των 

Τούρκων Κατακτητών.
- Στον κατήφορο των πρόσθετων 

κάθε φορά υποχωρήσεων του ητ-
τημένου από το 1974 Ελληνισμού. 
Στην υπό την αιγίδα του εκάστοτε 
Γ.Γρ. του ΟΗΕ διαδικασία των λεγό-
μενων «διακοινοτικών» συνομιλιών. 
Όπως τις μεθόδευε κάθε φορά και 
διαρκώς αλλά και τώρα, σε όλες 
τους τις λεπτομέρειες, η πρωταίτια 
του Κυπριακού Βρετανία. Κυρί-
αρχη δύο στρατιωτικών Βάσεων 
στην Κύπρο. Κατέχουσα και την 
αρμοδιότητα του «Pen Holder» για 
το Κυπριακό στον ΟΗΕ.

Γράφουμε «λεγόμενων διακοι-
νοτικών», διότι στην πραγματικό-
τητα συνομιλητές δεν ήσαν οι δύο 
κοινότητες, αλλά:

- Από τη μια, ο εκάστοτε επικε-
φαλής του κατοχικού καθεστώτος 
υποτελούς της Τουρκίας Κατακτητή 
στα σκλαβωμένα από τον Αττίλα 
ελληνικά εδάφη της Κύπρου πα-
ράνομου ψευδοκράτους: Ντενκτάς, 
Ταλάτ, Έρογλου, Ακιντζί.

- Κι από την άλλη πλευρά ο εκά-
στοτε Πρόεδρος της καθημαγμένης 
από τον Αττίλα 1974, Κυπριακής 
Δημοκρατίας: Μακάριος, Κυπρια-
νού, Βασιλείου, Κληρίδης, Τάσσος, 
Χριστόφιας, Αναστασιάδης.

Τώρα, μετά από μία επταετία, 
2017-2024, απουσίας των «διακοι-
νοτικών» συνομιλιών, επιχειρείται 

η νεκρανάστασή τους, μεταξύ του 
νυν εντολοδόχου της Τουρκίας επι-
κεφαλής του ψευδοκράτους Ερσίν 
Τατάρ και του νυν Προέδρου της 
Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκου 
Χριστοδουλίδη.

- Προς τούτο ανατέθηκε απο-
στολή και στη νέα απεσταλμένη 
του Γ.Γρ. του ΟΗΕ κυρία Κουεγιάρ.

- Γι’ αυτό κι έσπευσε... εγκαίρως, 
με την αναπαλαιωμένη «Απο-
φασιστική παρέμβαση ΑΚΕΛ 
για διάρρηξη του αδιεξόδου στο 
Κυπριακό», ο Στεφάνου στον Χρι-
στοδουλίδη. Αλλ’ όμως τα... διαρ-

ρηκτικά εργαλεία που εισηγήθηκε 
για τη «διάρρηξη του αδιεξόδου» 
αποτελούν σκουριασμένη συλλογή 
αποδεδειγμένης διαχρονικά αναπο-
τελεσματικότητας. Και βεβαιότατης 
ξανά και πάλιν αποτυχίας.

ΘΑ ΕΠΡΕΠΕ να το γνωρίζει 
πολύ καλά αυτό, ιδίως ο κ. Στεφά-
νου. Εκ της δικής του πολιτικής 
και πολιτειακής εμπειρίας. Νε-
αρότερος θήτευσε ως δεξί χέρι, 
επιστήθιος συνεργάτης και Κυ-
βερνητικός Εκπρόσωπος του αεί-
μνηστου ΠτΔ και Γ.Γρ. του ΑΚΕΛ, 
Δημήτρη Χριστόφια,  2008-2013. 
Τότε που είχαν την ψευδαίσθηση 
κι έλεγαν ότι ο «σύντροφος και 
φίλος» Μεχμέτ Αλί Ταλάτ, ηγέτης 
του αριστερού Ρεπουμπλικανικού 
Τουρκικού Κόμματος, ως επικε-
φαλής του κατοχικού ψευδοκρά-
τους «θα έκαμνε την επανάστασή 
του» εναντίον της... Τουρκίας. Πάλι 
έπεσαν έξω. Ο Ταλάτ, τότε, τους 
απέδειξε το αντίθετο. Μετά από 
τόσες δεκαετίες ψευδαισθήσεων 
ξαναρωτάμε όπως και τότε:

ΠΟΙΟΥ ΕΙΝΑΙ το κατοχικό 
καθεστώς; Των Τουρκοκυπρίων 
ή της Άγκυρας; Ποιου ήταν η τρο-
μοκρατική ΤΜΤ 1958 - 1974; Των 
Τουρκοκυπρίων ή της Τουρκίας; 
Υπήρξε ποτέ έστω και μία περίπτω-
ση, από την εποχή του ανθελληνι-
κού πογκρόμ των Σεπτεμβριανών 
του 1955 στην Κωνσταντινούπολη 
(«έργοις επίσημη» ανταπόκριση της 
Τουρκίας στη βρετανική εξώθηση 
ν’ αναμειχθεί στο Κυπριακό), μέ-
χρι σήμερα, που η οποιαδήποτε 
ηγεσία των Τουρκοκυπρίων να 
παρεκκλίνει ή να απεγκλωβιστεί 
απ’ όσα η Τουρκία αποφασίζει για 
την Κύπρο; Τα ερωτήματα αυτά 
πιθανόν να μοιάζουν αφελή. Επειδή 
αναγκάζονται και πάλι να υπενθυ-
μίζουν τα πασίγνωστα και τα απο-

δεδειγμένα στην πράξη (σε όλες τις 
πράξεις) όλων έκτοτε των δεκαετιών. 
Στη διάρκεια των οποίων, όχι μόνο 
οποιαδήποτε τ/κ ηγεσία, αλλ’ ούτε 
καν η… παραμικρή έστω κυβέρνηση 
της Τουρκίας παρεξέκλινε ή της 
επιτράπηκε ποτέ να παρεκκλίνει 
από τους κύριους άξονες της πάγιας, 
επίμονης κι αταλάντευτης στρατη-
γικής του τουρκικού κράτους στο 
Κυπριακό. Τόσο η ΤΜΤ, όσο και 
το κατοχικό ψευδοκράτος, ως δομή 
και φορέας εξουσίας, ήταν και είναι 
η ίδια η Τουρκία αυτοπροσώπως 
στην Κύπρο. Δημιούργημα, οστούν 
εκ των οστέων, επικράτεια πέραν 
της επικράτειας, τρόπαιο και κλέος 
του τουρκικού κράτους στην Κύπρο. 
Προορισμένο να εκτελεί τις εντολές 
της Άγκυρας. Και να προωθεί την 
επεκτατική στρατηγική του τουρ-
κικού κράτους. Με τον εκάστοτε 
χρησιμότερο υπό τις διεθνο-πολιτι-
κές περιστάσεις μανδύα ή μανδύες. 
Μερικούς από τους οποίους ντύ-
θηκαν οι κατά καιρούς διαδοχικώς 
επικεφαλής της πολιτικής πτέρυγας, 
Κουτσιούκ, Ντενκτάς, Ταλάτ, Έρο-
γλου, Ακιντζί, Τατάρ. Ηγέτες των 
Τουρκοκυπρίων, προθυμότατοι 
εντολοδόχοι της Άγκυρας και 
διατεταγμένα όργανα της ουσια-
στικής, ιεραρχικά δομημένης και 
ασφυκτικά ελεγχόμενης από την 
Τουρκία τουρκικής εξουσίας στα 
σκλαβωμένα εδάφη της Κύπρου.

ΟΥΤΕ ο Στεφάνου του ΑΚΕΛ, 
ούτε οι ηγέτες των άλλων κομμάτων, 
ούτε ο ίδιος ο νυν ΠτΔ Ν. Χρι-
στοδουλίδης έδειξαν να διαθέτουν 
αποτελεσματικά... διαρρηκτικά ερ-
γαλεία για να... διαρρήξουν το αδι-
έξοδο. Και όσα τυχόν επινοήσουν 
με μουχλιασμένες ψευδαισθήσεις, 
απλώς θα προστεθούν στο τουρκικό 
ταμιευτήριο των ήδη συσσωρευ-
μένων ελληνικών υποχωρήσεων...

Υπήρξε ποτέ έστω και μία περίπτωση, από 
την εποχή του ανθελληνικού πογκρόμ 

των Σεπτεμβριανών του 1955 στην 
Κωνσταντινούπολη, μέχρι σήμερα, που η 
οποιαδήποτε ηγεσία των Τουρκοκυπρίων 

να παρεκκλίνει ή να απεγκλωβιστεί απ’ 
όσα η Τουρκία αποφασίζει για την Κύπρο;
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Οπρώην Πρόεδρος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
Γιώργος Βασιλείου, απο-

φάσισε τη δεκαετία του ’90 να επι-
τρέψει την εισβολή των κομμάτων 
στους Ημικρατικούς Οργανισμούς. 
Για δύο λόγους: Πρώτον, επειδή 
επί προεδρίας του προκατόχου  
του, Σπ. Κυπριανού, οργίαζε το 
ρουσφέτι και η κομματοκρατία. 
Το κόμμα του, ∆ΗΚΟ, διόριζε 
όσους είχαν κομματική ταυτότητα, 
με αποτέλεσμα τα άλλα κόμματα να 
ωρύονται επειδή δεν μετείχαν του 
πλιάτσικου και του ημικρατικού 
λουφέ. ∆εύτερον, επιτρέποντας 
σε όλα τα κόμματα να μετέχουν 
στα ∆. Συμβούλια των Ημικρα-
τικών, απέφευγε μουρμουρητά, 
διαμαρτυρίες και αχρείαστη κρι-
τική. Όλοι οι μετέπειτα Πρόεδροι 
ακολούθησαν την ίδια πρακτική 
και… everybody happy! Μέχρι την 
εκλογή του Νίκου Χριστοδουλίδη.

Ο νέος Πρόεδρος, προεκλογι-
κά, είχε διακηρύξει ότι θα ακούει 
αλλά δεν θα λαμβάνει υπόψη τις 
απαιτήσεις των κομμάτων και ότι 
όλες οι αποφάσεις θα είναι δικές 
του. Υποσχέθηκε τεχνοκρατική 
κυβέρνηση. Υπολόγισε, όμως, 
χωρίς τους τρεις ξενοδόχους 
που τον στήριξαν. Πριν αλέκτο-
ρα φωνήσαι, ανέκρουσε πρύμναν 
και υπέκυψε στις αξιώσεις τους… 
Αφού τα έκανε μαντάρα και με τον 
τελευταίο ανασχηματισμό, κάλεσε 
τους υπουργούς του να κλείσουν 
τ’ αφτιά τους «σε κακές σειρήνες 
και σε αβασάνιστη κριτική», επιση-
μαίνοντας έντονα ότι λογοδοτούν 
μόνο στον λαό. Όχι στα κόμματα. 
Προκάλεσε νέα αντιπαράθεση και 
σφοδρές επικρίσεις εναντίον του. 
Πριν κατακαθίσει ο κουρνιαχτός, 
νέα προβλήματα και κατηγορίες 
για τους διορισμούς στους Ημι-
κρατικούς Οργανισμούς.

Πριν από τις εκλογές, ο Ν. Χρι-
στοδουλίδης προέβαλε την εικόνα 
νέου, φερέλπιδος πολιτικού, Ευρω-
παίου, μορφωμένου, φιλελεύθερου, 
που ευαγγελίστηκε την απαγκίστρω-
ση από κομματικά, ευνοιοκρατικά, 
ρουσφετολογικά βαρίδια, με σημαία 
την αξιοκρατία, την ικανοκρατία και 
την τεχνοκρατία. Οι πολίτες τον 
πίστεψαν και τον ανέδειξαν στην 
Προεδρία, επειδή  μπούχτισαν 
από τον παλαιοκομματισμό, που 
και ο Χριστοδουλίδης βδελυσσόταν, 
την κομματοκρατία και την αχρη-
στοκρατία. Υποσχέθηκε ζείδωρον 
αέρα στην πολιτική με νέους, άξιους, 
τεχνοκράτες, για να εκτινάξουν την 
Κύπρο προς τα εμπρός. Έβαλε τον 
πήχη των στόχων και της πολιτι-
κής του τεχνοτροπίας τόσο ψηλά, 
ώστε, στο τέλος, καθημερινά τον 
περνά τρέχοντας από κάτω! Το 
πρώτο Υπουργικό Συμβούλιο 
ήταν ένα κακέκτυπο του αήττητου 

παλαιοκομματισμού. Ο δεύτερος 
ανασχηματισμός ακόμα ένα παρά-
δειγμα υποταγής στα κόμματα. Και 
οι διορισμοί στους Ημικρατικούς, 
η αποθέωση της επιπολαιότητας 
και της ελαφρότητας.

∆εν αμφισβητείται ότι ο Πρόε-
δρος είχε καλές προθέσεις. Μπροστά 
σε ένα ανίκητο παλαιοκομματικό 
και παλαιοπολιτικό κατεστημένο, 
οι προθέσεις του συνετρίβησαν και 
έγιναν σκόνη και θρύψαλα. Πρώτον, 
διότι υποτίμησε και τα δύο αντί να 
τα αντιμετωπίσει, ως υποσχέθηκε. 
∆εύτερον, αυτό το κατεστημένο δεν 
καταλαβαίνει από εκσυγχρονισμούς, 
ευρωπαϊκές νοοτροπίες, νέες ιδέες, 
αξιοκρατία, σοβαρότητα, υπευθυνό-
τητα και ποιότητα διακυβέρνησης. 
Τρίτον, έστω και αν το Γνωμοδοτικό 
Συμβούλιο που σύστησε, ακριβώς 
για να επιτύχει απαγκίστρωση από 
τα κόμματα διά της επιλογής των 
καλύτερων, έκανε καλή δουλειά, το 
πράγμα στράβωσε στο Υπουργικό 
Συμβούλιο. Ναι, για πρώτη φορά 
οι πολίτες είχαν την ευκαιρία να 
διεκδικήσουν θέση στα ∆.Σ. των 
Ημικρατικών, χωρίς να προταθούν 
ή να  περάσουν από τον έλεγχο 
κομμάτων. Ήταν μια καινοτομία 
αλλά δεν αφέθηκε να ανθίσει, διότι 
έπεσε ημιθανής από προεδρικές 
αστοχίες, σε μια προσπάθεια ο Ν. 
Χριστοδουλίδης να ικανοποιήσει 
ημέτερους, κόμματα και όσους τον 
υποστήριξαν προεκλογικά.

Οι Ημικρατικοί Οργανισμοί 
υπάγονται σε πολιτικούς προϊ-
σταμένους. Μετά το κοσκίνισμα 
από το Γνωμοδοτικό Συμβούλιο 
1070 υποψηφίων για τα 11 ∆.Σ. 
Ημικρατικών, και τον περιορισμό 
των πιθανών διοριστέων σε 300, 
το Υπουργικό όφειλε να κάνει ένα 
δεύτερο, πιο λεπτομερές και πιο 
επισταμένο κοσκίνισμα. Όχι των 

πτυχίων και των ικανοτήτων, δεξι-
οτήτων, γνώσεων, των προεπιλε-
γέντων υποψηφίων, αλλά πιθανής 
σύγκρουσης συμφέροντος, ατόμων 
που στήριξαν τον Πρόεδρο ή της 
αναλογικής εκπροσώπησης κομ-
μάτων. Ο πρόεδρος του Γνωμοδο-
τικού Συμβουλίου, Γ. Αρέστη, σε 
συνέντευξή του (ΚΥΠΕ, 21/1/2024) 
επισήμανε πως στην επιλογή των 
υποψηφίων «στηρίχθηκαν μόνο στις 
δηλώσεις ενδιαφέροντος που τους 
είχαν αποσταλεί και σε τίποτε άλλο». 
Ερωτηθείς αν υπήρξε παρέμβαση 
προς τα μέλη του Συμβουλίου, είπε: 

«Καμία παρέμβαση. Πώς θα είχα-
με (παρέμβαση), όταν κατά 95% 
οι εισηγήσεις μας έγιναν δεκτές 
από το Υπουργικό Συμβούλιο;».

Ο Γ. Αρέστη πρόσθεσε: «Εμείς 
δεν είχαμε ιδέα και δεν ήταν κριτή-
ριό μας η κομματική ή πολιτική το-
ποθέτηση εκάστου των υποψηφίων. 
Το έντυπο που συμπλήρωσαν δεν 
είχε χρώμα ούτε κόκκινο, ούτε μπλε, 

ούτε πράσινο, ούτε κίτρινο. Ήταν 
όλα τα ίδια». Άρα, το… χρώμα της 
τελικής επιλογής των υποψηφίων 
τέθηκε από τους υπουργούς, εμφα-
νώς με υποδείξεις του Προέδρου. 
Μετά την εξαγγελία των διορισμών 
διαπιστώθηκε πως υποψήφιοι συνέ-
δραμαν στην προεκλογική εκστρα-
τεία του Ν. Χριστοδουλίδη. Κάποιοι 
προέρχονται από τον ∆ΗΣΥ, προς 
τον οποίο ο Πρόεδρος επιμένει να 
κάνει τα γλυκά ματάκια και από 
άλλα κόμματα. 

Όπως ο Γ. Αρέστη, πρόεδρος 
του Γνωμοδοτικού, είπε στην «Κα-

θημερινή» Κύπρου, ο Πρόεδρος 
τούς διαβεβαίωσε: «∆εν θα δεχθώ 
να μου λέει τρεις το άλφα κόμμα, 
τρεις το βήτα κόμμα και δύο το 
γάμμα κόμμα. Κάτι που ήταν η 
πρακτική μέχρι τώρα». Οι μεγα-
λύτερες αντιδράσεις εκφράστηκαν 
μετά τη διαπίστωση ότι υμνητής 
της ελληνικής χούντας είχε διο-
ριστεί στο ∆.Σ. του Τεχνικού Πα-

νεπιστημίου της Λεμεσού. Πώς 
αντέδρασε ο Πρόεδρος και σε αυτό 
το μπάχαλο που δημιούργησε; Είπε 
(20/1/2024) ότι «η κάθε μεγάλη 
μεταρρύθμιση, η κάθε καινοτομία, 
σε όλες τις χώρες, όχι μόνο στην 
Κύπρο, δημιουργεί αντιδράσεις».

Αντιδράσεις προέκυψαν και μετά 
την παράτυπη παραίτηση του υμνη-
τή της χούντας από τον Πρόεδρο, 
όπως επισήμαναν γνωστοί νομικοί. 
Ο Αχ. Αιμιλιανίδης υποστήριξε: 
«Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
ανακοίνωσε πως ‘’αποσύρει’’ τον 
διορισμό και περαιτέρω ανακοίνω-
σε διορισμό άλλου προσώπου αντί 
αυτού. Το μόνο όργανο, όμως, που 
θα μπορούσε να προβεί σε οποια-
δήποτε ενέργεια είναι το Υπουργικό 
Συμβούλιο (δηλαδή το όργανο που 
προέβη στον διορισμό) και όχι ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, που 
συμμετέχει στο Υπουργικό Συμ-
βούλιο χωρίς δικαίωμα ψήφου». 
∆ιερωτάται κάθε ψύχραιμος πολίτης: 
Πόσο επιπόλαιος μπορεί να είναι 
ένας Πρόεδρος που συμπεριφέρεται 
σε κρατικά και πολιτειακά ζητήματα 
με τέτοιον ακραίο ερασιτεχνισμό; 

Γιατί οι πολίτες να τον πιστέψουν 
ότι ευαγγελίστηκε το καινούργιο, 
αφού καθημερινά αποδεικνύει ότι 
εναγκαλίζεται ασφυκτικά το παλιό; 
Τελικά είχε δίκαιο ο πρώην ΓΓ του 
ΑΚΕΛ, μ. Εζεκίας Παπαϊωάννου, 
που, προ 40ετίας, είχε αναφερθεί 
στα «Σεϊχάτα των Ημικρατικών». Το 
τάχα καινούργιο δεν αντικατέστησε 
το παλιό επειδή η δήθεν καινοτομία 
είναι ηχηρό κακέκτυπο παλαιοκομ-
ματικών νοοτροπιών, που ακόμα 
καταδυναστεύουν την Κύπρο. Είναι 
τραγικό: Ένας νέος πολιτικός και 
Πρόεδρος εξαπάτησε έναν ολόκληρο 
λαό, ευαγγελιζόμενος το καινούρ-
γιο και βούλιαξε αυτόβουλα στην 
κινούμενη άμμο του παλιού.  

Οι διορισμοί στα «Σεϊχάτα των Ημικρατικών»
ως νέα ελαφρότητα της κυπριακής Κυβέρνησης ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Πόσο επιπόλαιος µπορεί να είναι ένας 
Πρόεδρος που συµπεριφέρεται σε κρα-

τικά και πολιτειακά ζητήµατα µε τέτοιον 
ακραίο ερασιτεχνισµό; Γιατί οι πολίτες 

να τον πιστέψουν ότι ευαγγελίστηκε το 
καινούργιο, αφού καθηµερινά αποδεικνύ-
ει ότι εναγκαλίζεται ασφυκτικά το παλιό; 
Το τάχα καινούργιο δεν αντικατέστησε το 

παλιό, επειδή η δήθεν καινοτοµία είναι 
ηχηρό κακέκτυπο παλαιοκοµµατικών 

νοοτροπιών, που ακόµα καταδυναστεύ-
ουν την Κύπρο. Είναι τραγικό: Ένας νέος 
πολιτικός και Πρόεδρος εξαπάτησε έναν 
ολόκληρο λαό, ευαγγελιζόµενος το και-

νούργιο και βούλιαξε αυτόβουλα στην 
κινούµενη άµµο του παλιού     
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«Επιτέλους και μια καλή εί-
δηση»! Αναφώνησαν στον Λόφο, 
μέσα στη γενικότερη κατήφεια 
που επικρατούσε μετά τις άσχημες 
ειδήσεις του προηγούμενου δια-
στήματος. Μια φλόγα αισιοδοξίας 
θέρμανε τα παγωμένα πρόσωπα, 
μόλις άναψε η... φλόγα του φυσικού 
αερίου στον στόχο «Κρόνος 2», 
στο οικόπεδο 6 της κυπριακής 
ΑΟΖ. Μια ένδειξη ότι υπάρχει 
εκεί κάτω ένας πλούσιος αποταμι-
ευτήρας, ο οποίος, σε συνδυασμό 
και με άλλα κοιτάσματα στο ίδιο 
οικόπεδο, δημιουργεί πρόσθετες 
ελπίδες ότι κάποια στιγμή θα ξε-
φύγουμε από τη (μέχρι στιγμής) 
εικόνα για «αέριο κουπανιστό» 
και θα προχωρήσουμε σε πραγ-
ματική αξιοποίηση. 

Το επόμενο βήμα θα το κάνει 
η ιταλική ΕΝΙ, που της έχουμε 
κκοτσιανιάσει το οικόπεδο 6. 
Στο Προεδρικό περιμένουν με 
αγωνία ν’ ακούσουν τα σχέδια 
των Ιταλών, ώστε να μπορέσουν 
να μεταφέρουν στον λαό το χαρ-
μόσυνο μήνυμα ότι ο δικός μας 
«Κρόνος» δεν σκοπεύει να φάει 
τα... παιδιά του, αλλά θα φροντίσει 
να καλοτυχιστούν και να ευημε-
ρήσουν, νοουμένου, βεβαίως, ότι 
και τα παιδιά δεν θα κάνουν πάλι 
καμιά μεγαλοπρεπή γκάφα, όπως 
συνηθίζουν στα μεγάλα θέματα. 

Διότι, εδώ που τα λέμε, τα 
καλά νέα του κοιτάσματος «Κρό-
νος 2» τα επισκιάζουν οι αποκα-
λύψεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 
για το νέο γιγαντιαίο σκάνδαλο 
που αφορά την κατασκευή του 
τερματικού παραλαβής και επα-
ναεριοποίησης υγροποιημένου 
φυσικού αερίου (LNG) στο Βασι-
λικό, συνολικού κόστους σχεδόν 
542 εκατομμυρίων ευρώ. Το 
έργο είχε ανατεθεί από την προ-

ηγούμενη Κυβέρνηση σε κοι-
νοπραξία κινεζικών, ελληνικών 
και νορβηγικών συμφερόντων. 
Τρομάζουν πραγματικά (αλλά 
και δεν προκαλούν και έκπλη-
ξη) οι πολυάριθμες παρατυπίες, 
παραβιάσεις νομοθεσιών, αδι-
καιολόγητες καθυστερήσεις που 
ανέβασαν το κόστος του έργου, 
αυθαίρετες ενέργειες και άλλοι 
λανθασμένοι χειρισμοί από τους 
αρμόδιους φορείς. Ήδη πληρώ-
σαμε και 25 εκατομμύρια ευρώ 
μπαξίσι στην κοινοπραξία, επειδή 
αυξήθηκε η τιμή του χάλυβα, 
κάτι που δεν ήμασταν υποχρε-
ωμένοι να πράξουμε, σύμφωνα 
με τον Οδυσσέα, αλλά θέλαμε 
να το παίξουμε χουβαρντάδες. 

Και, μάλιστα, πέρα από τις 
πολύμηνες καθυστερήσεις στην 
εκτέλεση των έργων στο Βασι-
λικό, εκφράζονται αμφιβολίες 
κατά πόσον το σκάφος «Προμη-
θέας», που θα ενεργεί ως πλωτό 
τερματικό, θα έρθει έγκαιρα και 
εάν δεν θα παρουσιάσει προ-
βλήματα λειτουργικότητας και 
ασφάλειας. Με ορατό το ενδε-
χόμενο, από «Προμηθέας» να 
μετονομαστεί... «Επιμηθέας», 
για να θυμίζει τις διαχρονικές 
ανικανότητες και ανευθυνότητες 
σε έργα τόσο μεγάλου βεληνε-
κούς και εθνικής σημασίας στη 
μικρομεγαλονησίδα μας.

ΜΠΟΞΕΡ

Ένας τόσο μικρός τόπος με τόσο 
μεγάλο υπόκοσμο! «Πόσος εν ο 
κάουρας τζιαι πόση η μαειρκά 
του»; Και ακριβώς, λόγω του ότι 
είμαστε μικρός τόπος και ξέρει 
ο ένας τον άλλον, θα έπρεπε να 
ήταν πολύ πιο εύκολο να γίνουν 
γνωστοί οι μαφιόζοι και να τους 
γραπώσει η Αστυνομία.

Παλαιότερα, ο πρώην Αρχηγός 
της Αστυνομίας, Ανδρέας Αγγελί-
δης, είχε περιγράψει τον Νόμο ως 
«παλληκαρά», θέλοντας να τονίσει 
την υπεροχή του έναντι των παρα-
νόμων. Ο δε πρώην Υπουργός Δη-
μόσιας Τάξης, Δώρος Θεοδώρου, 
είχε πει το περίφημο «η Αστυνομία 
δεν δέρνεται». Πολύ ωραία τα είπαν 
και οι δύο. Αλλά ανέκαθεν βλέπαμε 
τον υπόκοσμο να έχει το πάνω χέρι, 
ενώ το... «μακρύ χέρι του νόμου», 
δηλαδή η Αστυνομία, περιοριζόταν 
σε δεύτερο ρόλο. Και ναι μεν η 
Αστυνομία έλεγε ότι έπαιρνε μέ-
τρα για το έγκλημα, αλλά απλώς 
μετρούσε πόσα... μέτρα βρισκόταν 
ο δολοφόνος από το θύμα.

Θυμίζω ότι και ο τέως Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, Νίκος Αναστα-
σιάδης, σε κάποια στιγμή έξαρσης, 
είχε προειδοποιήσει τον υπόκοσμο 
ότι «φθάνει το τέλος του». Βεβαίως 
το τέλος του υποκόσμου δεν το 
είδαμε ποτέ. Αντίθετα, φροντίζει 

έκτοτε να κάνει πολύ συχνά έντονη 
την παρουσία του. Και το τελευταίο 
διάστημα προκαλεί ακόμη περισ-
σότερο, με επιθέσεις και εναντίον 
λειτουργών της Δικαιοσύνης.

Δεν υπάρχει πλέον κανένα 
περιθώριο ανοχής απέναντι στη 
Cyprus Mafia. Η οποία έχει γιγα-
ντωθεί ακριβώς λόγω της ανοχής 
που είχε επιδειχθεί έναντί της από 
την Πολιτεία διαχρονικά. Και πρό-
κειται για μιαν ιδιαίτερα σκληρή 
και αδίστακτη μαφία. 

Ο νέος Υπουργός Δημόσιας 
Τάξης, Μάριος Χαρτσιώτης, κα-
λείται να δώσει μάχη, με αιχμή 
του δόρατος την Αστυνομία, για να 
αντιμετωπίσει αποφασιστικά αυτόν 

τον επικίνδυνο υπόκοσμο. Σ’ αυτόν 
τον πόλεμο πρέπει να δοθούν όλα 
τα σύγχρονα τεχνολογικά εφόδια 
στην Αστυνομία.

Για να ξεριζωθεί το έγκλημα, 
πρέπει το Κράτος να πάει μέχρι 
τις ρίζες του, οι οποίες είναι συ-
νήθως καλά κρυμμένες. Δεν είναι 
εύκολο εγχείρημα να φτάσει, ας 
πούμε, στους ηθικούς αυτουργούς, 
ή να τεκμηριώσει τη συμμετοχή 
μαφιόζων στο έγκλημα, για να 
αρχίσει να τους εξουδετερώνει 
έναν-έναν. Αλλά δεν υπάρχει άλλη 
επιλογή. Ο «νόμος ο παλληκαράς» 
πρέπει επιτέλους να αποδείξει ότι 
είναι τέτοιος!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ο «Κρόνος» που δεν... 
τρώει τα παιδιά του

Για χρόνια πολλά το αγωνιώδες 
ζητούμενο στον χώρο της Δικαιο-
σύνης ήταν η επιτάχυνση της απο-
νομής της και γενικά οι ανάλογες 
μεταρρυθμίσεις. Πάντα ακούγαμε 
το κλασικό εκείνο «Δικαιοσύνη που 
αργεί, δεν είναι Δικαιοσύνη». Έτσι, 
φθάσαμε στο 2024, με τις ελπίδες 
όλων των φορέων και των θεσμών 
της Δικαιοσύνης να εναποτίθενται 
σε ένα πολλά υποσχόμενο σύστη-
μα ηλεκτρονικής Δικαιοσύνης, το 
e-justice, που ακριβώς στόχος 
του είναι ο εκσυγχρονισμός και 
η επιτάχυνση της απονομής της 
Δικαιοσύνης. Αλλά, όταν ήρθε η 
μεγάλη στιγμή της εφαρμογής, το 
σύστημα κλάταρε. Έτσι, η Θέμις, 
εκτός από δεμένα μάτια, έμεινε 
και με δεμένα... χέρια. 

Οι εξυπηρετητές (servers) του 
συστήματος δεν μπορούσαν να εξυ-
πηρετήσουν κανέναν και οι άμεσα 
εμπλεκόμενοι αναγκάστηκαν να 
επιστρέψουν στις προηγούμενες 
πρακτικές, με χειροκίνητες «πα-
λαιολιθικές» μεθόδους. Δηλαδή, 
χρειάστηκε να ξαναμπλέξουν οι 
δικηγόροι με τις κόλλες, τις κολ-
λούδες, τους πρωτοκολλητές και 
όλα να... κολλούν και να μην προ-
χωρούν.

Φανταστείτε να πηγαίνει ένας 
δικηγόρος στο Δικαστήριο, πανέ-
τοιμος, με όλα τα νομικά όπλα στη 
φαρέτρα του, για να αντιμετωπίσει 

τον αντίδικο δικηγόρο, βέβαιος ότι 
η υπόθεση της άλλης πλευράς θα 
πέσει στο Δικαστήριο και τελικά 
να πέφτει... το σύστημα και όλα 
να πηγαίνουν στράφι!

Οι απογοητευμένοι δικηγόροι 
αναγκάστηκαν να κατεβούν στους 
δρόμους, για να απαιτήσουν το 
αυτονόητο, δηλαδή, ένα λειτουρ-
γικό και ασφαλές σύστημα πάνω 
στο οποίο να βασιστεί η αποτελε-
σματική απονομή Δικαιοσύνης. Το 
κράτος, μέσω του Υφυπουργείου 
Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφια-
κής Πολιτικής, έδωσε προθεσμία 
πέντε ημερών στην εταιρεία για να 
διορθωθεί το πρόβλημα. Ελπίζουμε 
ότι αυτό θα γίνει κατορθωτό και 
ότι δεν θα υπάρξει άλλη καθυστέ-
ρηση στην ήδη καθυστερημένη 

απονομή της Δικαιοσύνης. Αλλά 
πρέπει και οι αρμόδιες κρατικές 
υπηρεσίες να αναλάβουν τις ευθύ-
νες τους για τα τέρατα και σημεία 
που παρατηρήθηκαν στη σχετική 
σύμβαση, σύμφωνα με την Ελε-
γκτική Υπηρεσία.

Κάποτε ο διάσημος Έλληνας 
συγγραφέας Στρατής Μυριβήλης 
είχε πει: «Η Δικαιοσύνη βαστά 
σπαθί. Σαν της πάρεις το σπαθί, 
απομένει μόνο η ζυγαριά. Αυτή την 
έχουν, όμως, και οι μπακάληδες». 
Εμείς πήγαμε να ενισχύσουμε τη 
Δικαιοσύνη, να της ακονίσουμε 
το ξίφος, να της λαδώσουμε και τη 
ζυγαριά, ώστε να λειτουργεί καλύ-
τερα, αλλά τελικά την ξαναφέραμε 
στην κατάσταση... του μπακάλη.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Η Δικαιοσύνη και με δεμένα... χέρια

Ο υπόκοσμος ενός μικρόκοσμου Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Κοριτσάκι μεταναστών κατέληξε την Πέμπτη, 25 Ιανουαρίου, στο «Μα-
κάρειο», λίγες ώρες μετά τον εντοπισμό του στη θάλασσα σε λιπόθυμη 
κατάσταση. Στη ΜΕΘ κι άλλα δύο παιδάκια, 3-5 ετών, που ανασύρθηκαν 
σε άσχημη κατάσταση ανοιχτά του Κάβο Γκρέκο. Αθώες ψυχές, που δεν 
είχαν στα χέρια τους το τιμόνι της επιλογής της ζωής τους, ανοίχτηκαν 
μαζί με συνολικά 60 άτομα μέσα σε μια βάρκα στη Μεσόγειο. Αυτά είναι 
τα πραγματικά θύματα της τραγωδίας του μεταναστευτικού.  
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Διερωτάται κανένας εάν αυτό 
το κράτος προχωρεί μπροστά με 
γρήγορους και αποφασιστικούς 
ρυθμούς, αξιοποιώντας τις νέες 
τεχνολογίες, ή αν έχει μείνει στην... 
«εποχή του σινιού». Είναι η επο-
χή που έχει οριστεί έτσι από την 
ιλαροτραγική περίπτωση των 
κρατικών server που πλημμύρι-
σαν στα υπόγεια του Υπουργείου 
Οικονομικών και μάζευαν το νερό 
με τα σινιά. 

Φαίνεται ότι δεν θα ξεφύγουμε 
εύκολα από αυτήν την εποχή, αφού 
διάφορες απόπειρες εκσυγχρονι-
σμού και ψηφιακής διακυβέρνησης 
καταρρέουν η μια μετά την άλλη, 
προκαλώντας απογοήτευση.

Τελευταίο παράδειγμα η κατάρ-
ρευση του ηλεκτρονικού συστήματος 
διαχείρισης δικαστικών υποθέσεων 
e-justice, που προκάλεσε ποικίλα 
προβλήματα στη λειτουργία της Δι-
καιοσύνης. Οι servers του e-justice 
δεν μπορούσαν να λειτουργήσουν, 
έστω και εάν στην περίπτωση αυτή 
δεν χρειάστηκε να μαζεύουν νερά... 
με τα σινιά. Άλλο ήταν το πρόβλημα. 
Το αποτέλεσμα, ωστόσο, ήταν το ίδιο.

Εδώ να ανοίξουμε μια παρέν-
θεση και να θυμίσουμε ακόμη 
μια εξωφρενική κατάσταση, που 
αφορά συγκεκριμένα το Ανώτατο 
Δικαστήριο, όταν πέρσι τον Μάρ-

τιο, κατά τη διάρκεια νεροποντής, 
έτρεχαν νερά από την οροφή του 
Δικαστηρίου και το προσωπικό 
αναγκάστηκε να επιστρατεύσει... 
κουβάδες και λεκάνες για να μα-
ζεύει το νερό. Όπως ανέφεραν τότε 
οι εργαζόμενοι, η συγκεκριμένη 
κατάσταση επικρατεί ίσως από τον 
πρώτο χρόνο λειτουργίας του κτη-
ρίου, όταν ο καιρός είναι βροχερός. 
Κλείει η παρένθεση.

Παρόμοια προβλήματα, με εκεί-
να της... «εποχής του σινιού», αντι-
μετωπίστηκαν τελευταίως και κατά 
την επικαιροποίηση του Μητρώου 
Πραγματικών Δικαιούχων, του 
Τμήματος του Εφόρου Εταιρειών, 
με αποτέλεσμα χιλιάδες επιχειρή-
σεις να κληθούν να πληρώσουν 
βαριά πρόστιμα, χωρίς να φταίνε 

για το μπάχαλο που προκλήθηκε. 
Και βεβαίως περιμένουμε ακόμη 

να λυθεί και το χρονίζον πρόβλημα 
της αποτυχίας του συστήματος απε-
νεργοποίησης των κινητών τηλεφώ-
νων στις Φυλακές. Με αποτέλεσμα 
να καταφέρνουν οι φυλακισμένοι 
να οργανώνουν ανενόχλητοι τα 
εγκλήματά τους εκεί έξω. 

Σε όλες αυτές τις προαναφερθεί-
σες περιπτώσεις η τεχνολογία δεν 
μπόρεσε να αξιοποιηθεί από τους 
εντεταλμένους φορείς και να στη-
ρίξει σημαντικούς πυλώνες, όπως 
η έγκαιρη απονομή Δικαιοσύνης, 
αλλά και ο έλεγχος του εγκλήματος 
στις Φυλακές. Χρειάζεται επειγό-
ντως να ξεφύγουμε οριστικά από 
την «εποχή του σινιού»!

ΜΠΟΞΕΡ

Νέο πεδίο οξείας αντιπαράθεσης 
μεταξύ Κυβέρνησης και αντιπο-
λίτευσης (έρχονται και εκλογές, 
ας μην το ξεχνάμε) πρόσφεραν οι 
διορισμοί των νέων Διοικητικών 
Συμβουλίων των Ημικρατικών 
Οργανισμών. 

Κάποια στιγμή, όμως, θα πρέ-
πει να απαντήσουμε ειλικρινά στο 
ερώτημα τι είναι, τέλος πάντων, οι 
Ημικρατικοί Οργανισμοί και πώς 
πρέπει να λειτουργούν; Μήπως 
είναι το δεξί χέρι των εκάστοτε 
Κυβερνήσεων, τις οποίες πρέπει 
να υπηρετούν πιστά, ή είναι οργα-
νισμοί που πρέπει να κινούνται 
αυτόνομα και να παράγουν το δικό 
τους έργο προς όφελος του πολίτη, 
ανεξάρτητα από το κυβερνητικό 
έργο; Είναι χώροι για να βολεύο-
νται κομματικά στελέχη και άλλοι 
ημέτεροι; Και εκείνοι με τη σειρά 
τους να βολεύουν οπαδούς του 
κόμματος και να ελέγχουν τους 
διορισμούς και τις προαγωγές 
στους συγκεκριμένους ημικρα-
τικούς οργανισμούς; 

Είναι αλήθεια ότι τα κόμματα, 
όλα τα προηγούμενα χρόνια, ήταν 
συνηθισμένα να διαμοιράζουν τα... 
«γαλατοπούρεκκα» (περιγραφή 
του Ζαχαρία Κουλία) στους ημι-
κρατικούς οργανισμούς (ανάλογα 
και με τις εκάστοτε κυβερνητικές 
ή συγκυβερνητικές συμμαχίες).

Η νυν Κυβέρνηση είπε να δο-
κιμάσει κάτι διαφορετικό. Ανέθεσε 

το έργο της επιλογής υποψηφίων 
για τα ΔΣ των ημικρατικών σε ένα 
Γνωμοδοτικό Συμβούλιο, με επι-
κεφαλής τον πρώην Δικαστή του 
Ανωτάτου Δικαστηρίου, Γεώργιο 
Αρέστη. Ώστε να αποφευχθούν, για 
πρώτη φορά, οι περίφημες κομματι-
κές λίστες. Ενδιαφερόμενοι πολίτες 
υπέβαλαν τα βιογραφικά τους στο 
Γνωμοδοτικό και, αφού έγινε κο-
σκίνισμα ονομάτων, υποβλήθηκαν 
στο Υπουργικό για τελική επιλογή. 
Όπως δήλωσε ο κ. Αρέστη, κατά 
95% οι διορισμοί έγιναν από τους 
καταλόγους του Γνωμοδοτικού.

Το θέμα θα μπορούσε να κλείσει 
εδώ, αφού οι διορισμοί φαίνεται να 
έγιναν με ανοιχτές και αξιοκρατικές 
διαδικασίες, έστω και με κάποια 
λάθη και αστοχίες που τις συνό-
δευαν. Όμως δεν έκλεισε, καθώς η 
Κυβέρνηση επικρίθηκε ότι ναι μεν 

δεν ζήτησε κομματικές λίστες, αλλά 
έκανε αρκετούς διορισμούς με βάση 
κομματικά κριτήρια (βόλεψε στελέχη 
κομμάτων της συγκυβέρνησης και 
του ΔΗΣΥ που είχαν εργαστεί για 
την εκλογή Χριστοδουλίδη), ενώ 
στο ΑΚΕΛ δόθηκε... μόνο μία θέση 
(κι εκείνην την έδωσε πίσω, σ’ έν-
δειξη διαμαρτυρίας). Το ιδανικό θα 
ήταν να ξεφεύγαμε τελείως από τα 
κομματικά χρώματα και να είχα-
με ΔΣ αποκλειστικά από ικανούς 
ακομμάτιστους πολίτες. Αλλά μιλάμε 
για την Κύπρο και όχι τη Νεφελο-
κοκκυγία του Αριστοφάνη. 

Εν πάση περιπτώσει, ας τους 
δώσουμε τον χρόνο που χρειάζο-
νται για να δείξουν τι αξίζουν, αν 
αξίζουν. Κι αν δεν τα καταφέρουν, 
τις ημικρατικές... ημικρανίες ας τις 
φορτωθεί ο Πρόεδρος!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ημικρατικές... ημικρανίες

Μονίμως στην... «εποχή του σινιού»; ΑΠΟΨΗ  ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ*
  Ας μην επιτρέψουμε να 
γιορτάσει η Τουρκία 
για τα 50 χρόνια 
παράνομης κατοχής

Πριν ολοκληρωθεί η 
πεντηκονταετία της 
κατοχής, διαίρεσης και 

εποικισμού,  που είναι βέβαιο 
ότι θα οδηγήσει στα σχετικά 
πανηγύρια και θριαμβολογίες 
της Τουρκίας στην υπό συνεχή 
δημογραφική αλλαγή κατεχό-
μενη γη, ας τους προλάβουμε. 
Όχι, όμως, με απλές φραστικές 
καταγγελίες και καταδίκη του 
συνεχιζόμενου εγκλήματος και 
της παραβίασης του Διεθνούς 
Δικαίου.

Ας προχωρήσουμε πρώτοι 
εμείς μ’ αφορμή τα όσα γίνονται 
στο Βαρώσι, στην Πύλα, στον Άγιο 
Δομέτιο κ.λπ., στην 5η κατά της 
Τουρκίας Διακρατική  Υπόθεση, 
που θα επεξηγεί παράλληλα την 
πλήρη παραβίαση των ψηφισμά-
των του ΟΗΕ και των αποφά-
σεων της Ε.Ε. σε σχέση με την, 
για τόσα χρόνια, παρανομούσα 
Τουρκία. Ας διεκδικήσουμε την 
ίδια έντονη καταδίκη και πρα-
κτική αντίδραση όλων, ως έγινε 
για αντιμετώπιση της ρωσικής 
εισβολής στην Ουκρανία.

Ας απαιτήσουμε ο υπαίτιος 
για την μέχρι σήμερα μη εξεύρε-
ση λύσης,  σύμφωνα με τις αρχές 
της Ε.Ε., που είναι η Τουρκία, 
όσο ισχυρή στρατιωτικά και αν 
είναι και με το όποιο πολιτικό 
εκτόπισμα και εάν έχει η ίδια 
ή ως σύμμαχος του Ιράν και 
της Χαμάς, ότι έχει ευθύνη και 
πρέπει να έχει κόστος.

Ας μιλήσουμε λοιπόν ξεκά-
θαρα στη νέα απεσταλμένη του 
Γ.Γ. του ΟΗΕ, πως δεν είμαστε 
έτοιμοι και δεν θα αποδεχθούμε 
ποτέ λύση που δεν θα διαμορ-
φώνει και για το 27ο μέλος της 
Ε.Ε., όλα τα ατομικά και πολιτικά 
δικαιώματα που έχουν εκατομ-
μύρια πολίτες της, ανεξάρτητα 
εάν είναι Γάλλοι, Γερμανοί, Ιτα-
λοί κ.λπ. Μια Ένωση χωρών, 
όπου όλοι θα απολαμβάνουν 
ίσα και ίδια δικαιώματα, χωρίς 
αποκλίσεις και περιορισμούς.

Ας διακηρύξουμε άμεσα και 
αταλάντευτα προς κάθε πολιτική 

ηγεσία ή υποψήφιους σφετε-
ριστές της ιδιοκτησίας μας στα 
κατεχόμενα, ότι οι αρχές της Ε.Ε., 
στην οποία ανήκουμε, πρέπει να 
επιβεβαιωθούν στην πράξη και 
στη Κύπρο. Συνάμα, ας προειδο-
ποιήσει το Κράτος ότι προτίθεται 
το ίδιο να διεκδικήσει τα όσα 
παράνομα εκμεταλλεύονται σφε-
τεριστές ελληνοκυπριακής περι-
ουσίας. Όχι μόνο με εντάλματα 
και διώξεις για ποινική ευθύνη, 
αλλά και με αγωγές κατά εκείνων 
που παρανόμως κατέχουν και 
χρησιμοποιούν ιδιοκτησίες στις 
κατεχόμενες περιοχές. Ας μη 
ξεχνάμε ότι το Δικαστήριο της 
Κύπρου απονέμει ευρωπαϊκή 
δικαιοσύνη και ότι ήδη απλοί 

πολίτες εκ Κερύνειας έχουν 
υπέρ τους δικαστικές καταδίκες, 
από το Επαρχιακό Δικαστήριο 
Κερύνειας κατά της ίδιας της 
Τουρκίας!

Το Κράτος, που ετοιμάζεται να 
προσφέρει πρόσθετα μέτρα καλής 
θέλησης προς τους Τουρκοκυ-
πρίους, ας προβάλει παράλληλα 
και όλες τις νόμιμες διεκδικήσεις 
του τόπου και του λαού.

*Δικηγόρος - πρώην Βουλευτής

Ας μιλήσουμε λοι-
πόν ξεκάθαρα στη 
νέα απεσταλμένη 
του Γ.Γ. του ΟΗΕ, 
πως δεν είμαστε 

έτοιμοι και δεν θα 
αποδεχθούμε ποτέ 

λύση που δεν θα 
διαμορφώνει και 
για το 27ο μέλος 

της Ε.Ε., όλα τα 
ατομικά και πολιτι-
κά δικαιώματα που 
έχουν εκατομμύρια 

πολίτες της, ανε-
ξάρτητα εάν είναι 
Γάλλοι, Γερμανοί, 

Ιταλοί κ.λπ. 
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Σ
ε λιγότερο από ένα 
24ωρο ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατί-
ας, σύμφωνα με 
δημοσιογραφικές 
πληροφορίες , θα 
προβεί στο πρώτο 

του είδους State of the Union, κατά 
το οποίο θα παρουσιάσει ενώπιον 
του κυπριακού λαού τους στόχους 
της κυβέρνησής του για το 2024.

Η εκδήλωση θα πραγματοποιη-
θεί αύριο Δευτέρα, στις 8 το βράδυ, 
στην αίθουσα εκδηλώσεων του 
Προεδρικού Μεγάρου, ενώπιον 
δημοσιογράφων και εκπροσώπων 
τη Βουλής. Αν βέβαια καταδεχτούν 
οι τελευταίοι να παραστούν, λόγω 
των έντονων επικρίσεων για τους 
διορισμούς στα Συμβούλια των 
Ημικρατικών Οργανισμών.

Άλλη μια «καινοτομία» του Προ-
έδρου να μιμηθεί το παράδειγμα 
των ΗΠΑ που αφορά το ετήσιο 
State of Union του εκάστοτε Αμε-
ρικανού Προέδρου, να προβαίνει 
σε μιαν  ανάλογη πράξη ενώπιον 
της Βουλής. Στην Κύπρο, όμως, δεν 
προβλέπεται κάτι ανάλογο από το 
Σύνταγμα της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, έτσι η ομιλία του Προέδρου 
Χριστοδουλίδη θα γίνεται σε ειδική 
τελετή στο Προεδρικό Μέγαρο.

Μακάρι και αυτή η καινοτομία να 
μην έχει την τύχη των άλλων,  που 
έχουν στραπατσάρει την εικόνα τόσο 
του ιδίου όσο και της κυβέρνησής 
του. Γιατί ωραίες οι διακηρύξεις και 
οι βαρύγδουπες εξαγγελίες για αλλα-
γές, φτάνει να μην αυτοαναιρούνται 
και να ρίχνονται στον Καιάδα της 
απαξίωσης και της αμφισβήτησης 
των προθέσεών του.

Μετά τον ανασχηματισμό, ο 
οποίος εξαγγέλθηκε μια εβδομά-
δα πριν, από την εφημερίδα «Ο 
Φιλελεύθερος», προκλήθηκαν 
τριγμοί στα συμπολιτευόμενα 
κόμματα, αιφνιδιασμός και πικρίες 
σε συνεργάτες του. Τώρα με τους 
διορισμούς στα Διοικητικά Συμβού-
λια των Ημικρατικών Οργανισμών 
αποδείχθηκε πως το Γνωμοδοτικό 
Συμβούλιο χρησιμοποιήθηκε ως 
προπέτασμα καπνού για να συ-
γκαλυφθούν οι σκοπιμότητες και 
το βόλεμα ατόμων που στήριξαν 
την υποψηφιότητα του Ν. Χριστο-
δουλίδη ή είναι φίλα προσκείμενα 
προς την Κυβέρνηση. 

Οι αντιδράσεις κορυφώθηκαν 
όταν έγινε αντιληπτό πως στο Δ.Σ. 
του ΤΕΠΑΚ διορίστηκε μέλος του 

ΕΛΑΜ και ακολούθησαν δηλώσεις 
από κόμματα της αντιπολίτευσης 
και της συμπολίτευσης ότι είναι 
απαράδεκτο να διορίζεται στο Ανώ-
τατο αυτό Εκπαιδευτικό Ίδρυμα 
«ένα άτομο που υμνεί τη  Χούντα». 

Μετά τις σφοδρές αντιδράσεις 
που υπήρξαν για τον διορισμό του 
μέλους του ΕΛΑΜ, ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης προχώρησε στην 
άμεση αντικατάστασή του. 

Πέρα, όμως, από τον σάλο που 
προκάλεσε ο διορισμός αυτός, προ-
έκυψε και νομικό θέμα. Σύμφωνα 
με νομικούς, η σπασμωδική κίνη-
ση του Προέδρου να προχωρή-
σει σε άμεση αντικατάστασή του 
προκαλεί σοβαρό ζήτημα, αφού, 
όπως λέχθηκε, κανένα όργανο δεν 
μπορεί πια να τον παύσει με επί-
κληση τις πολιτικές του θέσεις, 
διότι τέτοιος λόγος παύσης δεν 
αναφέρεται στον Νόμο.

Βέβαια, για να βγάλει από τη 
δύσκολη θέση τον Πρόεδρο το 
μέλος του ΕΛΑΜ παραιτήθηκε, 
αλλά ο ντόρος συνεχίστηκε, επι-
σκιάζοντας άλλα σοβαρότερα λάθη 
και παραλείψεις στους διορισμούς.

Από τη στιγμή που το ΕΛΑΜ 
εκπροσωπείται στη Βουλή, τα 
κόμματα δεν μπορούν τώρα και 
καθυστερημένα να εγείρουν τέ-
τοια ζητήματα. Γιατί, εάν ήθελαν 
να εμποδίσουν την ίδρυση και 
λειτουργία του ΕΛΑΜ, θα μπο-
ρούσαν εδώ και μερικά χρόνια να 
το πράξουν και στον ουσιώδη χρό-
νο, μάλιστα, όταν ανώτατα στελέχη 
του υμνούσαν τον Μιχαλολιάκο, 
ηγέτη της εγκληματικής Χρυσής 
Αυγής. Τότε σιωπούσαν. 

Οι σκοπιμότητες 
βγάζουν μάτι

Όπως προεκλογικά διακή-
ρυσσε ο Πρόεδρος, η σύσταση 
και λειτουργία του Γνωμοδοτικού 
Συμβουλίου ως Συμβουλευτικού 

Σώματος θα ερχόταν να συγκρου-
στεί με το κατεστημένο για τους 
διορισμούς στους ημικρατικούς 
οργανισμούς και την κατάργηση 
των κομματικών λιστών. Το απο-
τέλεσμα όμως όλης αυτής της δι-
εργασίας, που αποκαλύφθηκε με 
την ανακοίνωση της περασμένης 
Παρασκευής, αναίρεσε όλα όσα 
διακήρυσσε προεκλογικά.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης, 
όπως φαίνεται από τους διορι-
σμούς, θέλησε να ικανοποιήσει 
συναγερμικούς υποστηρικτές της 
υποψηφιότητάς του προκειμένου 
να διευρύνει τη στήριξή τους και 
απέκλεισε προκλητικά διορισμούς 
από τον χώρο του ΑΚΕΛ.

Αυτή η κίνηση ερμηνεύτηκε 

από την ηγεσία του ΔΗΣΥ ως συ-
νέχεια των προσπαθειών του να 
ενισχύσει τον διχασμό στον  Συ-
ναγερμό, διαιωνίζοντας έτσι την 
εσωστρέφεια εντός του κόμματος 
περί αποστατών και μη.

Είναι χαρακτηριστικός ο διορισμός 
της Ελένης Χατζηδημητρίου Κούσιου 
-θυγατέρας του Κυριάκου Κούσιου, 
πρώην κυβερνητικού εκπροσώπου 
και πρώην Υπουργού Δικαιοσύνης 
στην κυβέρνηση Αναστασιάδη- ως 
προέδρου του Δ.Σ. του Οργανισμού 
Ανάπτυξης Γης. Η Ελένη Κούσιου 
είναι και μέλος του Π.Γ. του ΔΗΣΥ. 
Και αυτό είναι ένα σαφές μήνυμα 
στην Πινδάρου, αφήνοντας έτσι 
ερωτήματα να αιωρούνται ποιοι 
τελικά από τα Συναγερμικά στελέ-
χη ψήφισαν τον τέως πρόεδρο του 
κόμματος, Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Επίσης άλλες ενδεικτικές περι-
πτώσεις είναι του Γιάννη Ιωάννου, ο 
οποίος διορίστηκε πρόεδρος του ΔΣ 
του ΚΟΑ και του Ζήνωνα Αποστόλου, 
ο οποίος διορίστηκε πρόεδρος της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου. Έτσι δεν 
είναι καθόλου τυχαίες οι έντονες 
αντιδράσεις της ηγεσίας του ΔΗΣΥ.

Μια άλλη κραυγαλέα περίπτω-
ση είναι ο διορισμός στην αντι-
προεδρία του ΡΙΚ της δικηγόρου 
Χριστίνας Σαρρή,  θυγατέρας του 
Πολάκη Σαρρή, δικηγόρου του 
Αλ Τζαζίρα και πρώην μετόχου 
του συγκροτήματος ΔΙΑΣ.

Δεν γνωρίζουμε αν ερευνήθηκε 
κατά πόσον υπάρχει σύγκρουση 
συμφερόντων για άτομα που έχουν 
διοριστεί.

Απούσες οι συνδικαλι-
στικές οργανώσεις από 
τον ΚΟΑΓ

Για πρώτη φορά από της ίδρυ-
σης του Κυπριακού Οργανισμού 
Ανάπτυξης Γης το 1980, η Κυ-
βέρνηση απέκλεισε εκπροσώπους 
του Συνδικαλιστικού Κινήματος 
στο Συμβούλιο του Οργανισμού. 

Αυτό προκάλεσε τις έντονες 
αντιδράσεις της ΣΕΚ αλλά και της 
ΠΕΟ, καθότι είναι με τους αγώνες 
του Συνδικαλιστικού Κινήματος 
που ιδρύθηκε ο Κυπριακός Ορ-
γανισμός Ανάπτυξης Γης το 1980. 
Όλες οι προηγούμενες κυβερνή-
σεις διόριζαν στο συμβούλιο του 
συγκεκριμένου Οργανισμού εκ-
προσώπους προερχομένους από το 
συνδικαλιστικό κίνημα, με εξαίρεση 
την παρούσα κυβέρνηση. 

Αυτό ερμηνεύεται όχι μόνο ως 
έλλειψη σεβασμού προς το συν-
δικαλιστικό κίνημα, αλλά άγνοια 
ή και περιφρόνηση για τον ρόλο 
και τη σημαντική προσφορά των 
εκπροσώπων του, στον Οργανισμό, 
όλα αυτά τα χρόνια.

 Ο αποκλεισμός 
της Αριστεράς

Από την κίνηση του Προέδρου να 
αποκλείσει εκπροσώπους του ΑΚΕΛ 
δεν μειώνεται η Αριστερά, αλλά ο ίδιος, 
καθότι η στάση του παραπέμπει σε 
παρωχημένες εποχές και ουδόλως 
σε μια καινοτόμο πολιτική.

Ήταν μια γροθιά στο στομάχι και 
πράξη αξιοπρέπειας η απόφαση 
μέλους της Κ.Ε. του ΑΚΕΛ να μην 
αποδεχθεί επαναδιορισμό του στο 
Δ.Σ. του ΡΙΚ.

Το αποτέλεσμα πάντως είναι 
ότι ο κ. Χριστοδουλίδης ακύρωσε 
για πολλοστή φορά τις υποσχέσεις 
του. Διόρισε ημέτερους του Προ-
εδρικού και στελέχη των κομμά-
των της συγκυβέρνησης και του 
Συναγερμού. Επέλεξε πρόσωπα 
για τα συμβούλια σε νευραλγικούς 
Οργανισμούς που θα έπρεπε να 
ελεγχθούν για σύγκρουση συμφέ-
ροντος λόγω της επιχειρηματικής 
και επαγγελματικής τους δράσης. 

Απαράδεκτη ήταν και η τοποθέ-
τηση του προέδρου του Γνωμοδο-
τικού, Γιώργου Αρέστη, ο οποίος 
διερωτήθηκε γιατί θέλουν τα δύο 
μεγάλα κόμματα να συμμετέχουν στα 
Συμβούλια των Ημικρατικών, αφού 
δεν συμφωνούν με την πολιτική του 
Προέδρου. Αυτό συγκρούεται με τις 
υποσχέσεις του κ. Χριστοδουλίδη 
ότι θα διόριζε ικανούς και άξιους 
ανεξάρτητα από κομματική ή πολι-
τική ταυτότητα. Συγκρούεται ακόμα 
και με το γεγονός ότι οι Ημικρατικοί 
Οργανισμοί δεν είναι η προέκταση 
μιας κυβέρνησης. Έχουν συσταθεί 
με τον οβολό όλων των πολιτών της 
κυπριακής κοινωνίας και είναι υπο-
χρέωση των εκάστοτε κυβερνήσεων 
να σέβονται την εκπροσώπηση σε 
αυτούς όλων των κομμάτων και 
οργανωμένων συνόλων. 

 Αντί αυτού λειτούργησε μικρο-
πολιτικά και με σκοπιμότητες,  διο-
ρίζοντας άτομα τα οποία προφανώς 
πιστεύει ότι θα τον στηρίξουν και 
για την επόμενη πενταετία. 

Δυστυχώς, ο Πρόεδρος από τις 
προεκλογικές εξαγγελίες και υπο-
σχέσεις, τώρα που ανέλαβε τα ηνία 
της εξουσίας πέρασε στην πλήρη 
διαγραφή τους, βάζοντας πολύ νερό 
στο κρασί του και πολλοί που τον 
στήριξαν έχουν απογοητευτεί.

Αλλά όπως έλεγε και ο Μπέρ-
τολντ Μπρέχτ «Ό,τι έγινε, έγινε. 
Και το νερό που έχεις βάλει στο 
κρασί σου δεν μπορείς να το ξα-
ναβγάλεις». 

Αυτογκόλ και αυτοαναιρέσεις
Ο Πρόεδρος υπονόμευσε τις διακηρύξεις του και αθέτησε τα υπεσχημένα

«…Και το νερό που έχεις βάλει στο κρασί σου 
δεν μπορείς να το ξαναβγάλεις»

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
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ΑΠΟΨΗ  
ΦΟΙΒΟΣ ΚΛΟΚΚΑΡΗΣ*

ΗΤουρκία υλοποιεί σταδιακά, 
αδίστακτα και μεθοδικά 
τον στρατηγικό στόχο της, 

που έβαλε από τη δεκαετία του 
1950, να θέσει υπό τον έλεγχο 
της την Κύπρο. Μέχρι σήμερα 
πέτυχε να την διχοτομήσει και 
να την αλλοιώσει δημογραφικά. 
Προς ολοκλήρωση του στόχου της 
συνεχίζει την επιθετική πολιτική της 
κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας 
(ΚΔ) σε όλους τους τομείς. 

Στον στρατιωτικό τομέα: Προωθή-
σεις στη «νεκρή ζώνη», παραβιάσεις 
της ΑΟΖ και του εναερίου χώρου 
της ΚΔ, συνεχή ενίσχυση των τουρ-
κικών δυνάμεων κατοχής (ΤΔΚ) 
και των στρατιωτικών υποδομών 
τους, κατασκευή οχυρωματικών 
έργων, επεμβάσεις στην κλειστή 
περιοχή Αμμοχώστου, απειλές 
κατά της ΚΔ για το «Θαλάσσιο 
Χωροταξικό Σχέδιό» της κ.ά. 

Στον πολιτικό και διπλωματικό 
τομέα: Επιδιώκει διεθνή αναγνώ-
ριση του ψευδοκράτους, στο οποίο 
επιδίδεται με ξέφρενους ρυθμούς 
σε σφετερισμό και παράνομη ανά-
πτυξη χιλιάδων στρεμμάτων γης 
που ανήκουν σε Έλληνες της Κύ-
πρου. Τα ΗΕ παραμένουν αδρανή 
στην αυθαιρεσία και παρανομία του 
ισχυρού. Στο Κυπριακό η Τουρκία 
επιδιώκει λύση συνομοσπονδίας 
δύο κρατών, που μετατρέπει το 
νησί σε τουρκικό προτεκτοράτο.

Στον δημογραφικό τομέα: Έχει 
τουρκοποιήσει και εξισλαμίσει πλή-
ρως τις κατεχόμενες περιοχές, με μα-
ζική εμφύτευση Τούρκων εποίκων, 
τζαμιών και ιμάμηδων. Εκρίζωσε 
τον ελληνικό πληθυσμό που πλειο-
ψηφούσε συντριπτικά και εφάρμοσε 
φρικτό μηχανισμό εθνοκάθαρσης 
με διάπραξη εγκλημάτων κατά της 
ανθρωπότητας, που έμειναν ατιμώ-
ρητα. Το ίδιο απεργάζεται και για 
τις ελεύθερες περιοχές στις οποίες 
προωθεί παράνομα μουσουλμά-
νους μετανάστες, που έφθασαν στο 
ανησυχητικό ποσοστό 6% του πλη-
θυσμού. Η Τουρκία υλοποιεί στην 
Κύπρο σχέδιο εθνοκάθαρσης με 
στόχο να εκριζώσει τον Χριστιανικό 
Ελληνισμό και να εμφυτεύσει τον 
τουρκικό ισλαμισμό. Να μετατρέ-
ψει τους Έλληνες της Κύπρου σε 
μιαν ανίσχυρη μειοψηφία. Όσοι 
επιβιώσουν, να αναγκασθούν να 
μεταναστεύσουν από φόβο για 
τη ζωή και την ευημερία τους. Ο 
ισλαμικός φανατισμός επιβάλλει 
ανελεύθερο πολιτισμικό περιβάλ-
λον σκοταδισμού και καταπολεμά 
τον Χριστιανισμό και τον Δυτικό 
τρόπο ζωής.

Η εθνική ασφάλεια της ΚΔ 
παρουσιάζει μεγάλη τρωτότητα 
λόγω της συνεχιζόμενης τουρ-
κικής επιθετικότητας και της 
αποδυναμωμένης στρατιωτικής 
ισχύος της ΚΔ. Οι ΤΔΚ επιπέδου 

Σώματος Στρατού παραμένουν πα-
ράνομα επί μισό αιώνα στο νησί, 
εκσυγχρονίζονται συνεχώς και 
ενισχύονται με βαρέα επιθετικά 
οπλικά συστήματα (πρόσφατα με 
αυτοκινούμενα πυροβόλα 155 χιλ). 
Έχουν δυνατότητα να επιτεθούν 
αιφνιδιαστικά κατά των ελευθέρων 
περιοχών, με αποστολή να εξυπη-
ρετήσουν την τουρκική στρατηγι-
κή του εξαναγκασμού. Δηλαδή με 
την απειλή ή χρήση στρατιωτικής 
ισχύος να αναγκάσει τους Έλληνες 
της Κύπρου να αποδεχθούν λύση 
τουρκικών όρων στο Κυπριακό.

Η στρατιωτική ισχύς της ΚΔ 
είναι αποδυναμωμένη. Είχε επι-
κρατήσει η λανθασμένη «σχολή 
σκέψης» ότι οι μικρές χώρες είναι 
μάταιο να δίδουν βαρύτητα στη 
στρατιωτική ισχύ. Αυτό είχε ως 
συνέπεια τη μεγάλη συμπίεση των 
προϋπολογισμών άμυνας και την 
απότομη μείωση τής στρατιωτικής 
θητείας, χωρίς να έχει μεταβληθεί 
η τουρκική απειλή, με αρνητικές 
επιπτώσεις στο αξιόμαχο της Εθνι-
κής Φρουράς (ΕΦ) (μέσα, οπλικά 
συστήματα, επάνδρωση, ετοιμό-
τητα, ηθικό). Είχε ως συνέπεια και 
την απαράδεκτη σύγκλιση στις 
συνομιλίες για το Κυπριακό, να 
αφοπλισθεί το κυπριακό κράτος 
μετά τη λύση, όπως προέβλεπε 
και το Σχέδιο Ανάν. Το Δόγμα του 
Ενιαίου Αμυντικού Χώρου (ΔΕΑΧ) 
είναι ανενεργό από το 2000 και η 
Τουρκία κυριαρχεί στον θαλάσσιο 
χώρο μεταξύ Κύπρου-Ρόδου.

Στον διπλωματικό τομέα, η ΚΔ 
εμμένει στη λύση της ΔΔΟ στο 
Κυπριακό, παρά το γεγονός ότι την 
απέρριψε ο Κυπριακός Ελληνισμός 
με το δημοψήφισμα του 2004 για 
το Σχέδιο Ανάν (ΔΔΟ) και παρά το 
γεγονός ότι αυτή η λύση δεν οδηγεί 
σε κανονικό δημοκρατικό κράτος. 

Καταλύει την ΚΔ, νομιμοποιεί τη 
διχοτόμηση, παραβιάζει τα ανθρώ-
πινα δικαιώματα, την ενότητα του 
κράτους, τη δημοκρατική αρχή της 
πλειοψηφίας στη λήψη αποφάσεων 
και την αρχή της ασφάλειας, αφού 
το κυπριακό κράτος δεν θα έχει 
δικαίωμα να έχει ένοπλες δυνάμεις. 
Αυτά τα δυσμενή στοιχεία της ΔΔΟ 
περιλαμβάνονται στις συγκλίσεις 
των διακοινοτικών συνομιλιών. Με 
τις συνεχείς υποχωρήσεις μας 
(πολιτική κατευνασμού), η ΔΔΟ 
κατέληξε σε συγκαλυμμένη μορφή 
συνομοσπονδίας δύο κρατών, που 

δεν διαφέρει πολύ από τη λύση 
δύο κρατών (συνομοσπονδία δύο 
κρατών) που υποστηρίζει σήμε-
ρα η Τουρκία. Είναι τραγικό να 
επιδιώκεται επανέναρξη των συ-
νομιλιών για το Κυπριακό, όταν 
οι δύο λύσεις που υπάρχουν στο 
τραπέζι των διαπραγματεύσεων 
(ΔΔΟ, δύο κράτη) είναι τουρκικών 
όρων. Παρόμοια λύση με τη ΔΔΟ 
επιβλήθηκε στη Βοσνία και παρέ-
λυσε η λειτουργία του κράτους. Με 
τη ΔΔΟ θα αναβιώσουν τα εφιαλ-
τικά ΒΕΤΟ των Τουρκοκυπρίων, 
που επέβαλαν η Τουρκία και η 
Βρετανία στο Σύνταγμα του 1960 
της ΚΔ, και οδήγησαν το κράτος σε 
λειτουργικό αδιέξοδο. Η ανάγκη 
εξεύρεσης μηχανισμού επίλυσης 
αδιεξόδων στη ΔΔΟ (αναζητείται 

ακόμα!), όπως οι 3 ξένοι δικαστές 
στο Σχέδιο Ανάν, καταπατούν την 
αρχή της λαϊκής κυριαρχίας. Κα-
μιά σύγχρονη δημοκρατία δεν έχει 
μηχανισμό επίλυσης αδιεξόδων, 
ούτε χρειάζεται,  γιατί εφαρμόζεται 
η βασική δημοκρατική αρχή της 
πλειοψηφίας στη λήψη αποφάσεων 
και δεν προκαλούνται αδιέξοδα.

Στον τομέα της άμυνας και ασφά-
λειας, η παρούσα Κυβέρνηση δεν 
τήρησε την προεκλογική δέσμευση 
του Προέδρου της ΚΔ, να ενισχύσει 
την αποτρεπτική ικανότητά της: 
(1) Δεν τηρήθηκε η δέσμευση για 

αύξηση του προϋπολογισμού (ΠΥ) 
άμυνας σε ποσοστό 2% επί του 
ΑΕΠ. Ο ΠΥ άμυνας του 2024 περι-
ορίσθηκε στο ανεπαρκές ποσοστό 
του 1,8%. (2) Με πρόταση νόμου της 
Κυβέρνησης, που υπερψηφίσθηκε 
από τη Βουλή (μόνο δύο βουλευτές 
ενός κόμματος την καταψήφισαν), 
μειώθηκε ο συντελεστής έκτακτης 
εισφοράς για την άμυνα από το 
30% στο 17%. Η τροποποίηση του 
νόμου μειώνει κατά πολλά εκατομ-
μύρια ευρώ τις ετήσιες εισφορές 
για την άμυνα, σε μια περίοδο που 
η τουρκική απειλή μεγεθύνεται 
και οι ανάγκες εκσυγχρονισμού 
των μέσων της ΕΦ αυξάνονται. (3) 
Έγινε λανθασμένος χειρισμός της 
κρίσης στην περιοχή του χωριού 
Πύλα. Η «συναντίληψη» της ΚΔ 

με τα ΗΕ, ουσιαστικά εξυπηρετεί 
την επιδίωξη των ΤΔΚ, που χρο-
νολογείται από το 1974, για κατα-
σκευή δρόμου εντός της «νεκρής 
ζώνης», που θα παρακάμπτει τις 
Βρετανικές Βάσεις και θα συνδέει 
το κατεχόμενο χωριό Άρσος με 
το τουρκικό φυλάκιο, που εγκα-
τέστησαν παράνομα οι ΤΔΚ το 
1974 στις παρυφές του χωριού 
Πύλα. Ο δρόμος εξυπηρετεί τις 
επιθετικές δυνατότητες των ΤΔΚ.

Για να ανακοπεί η πορεία τουρ-
κοποίησης της Κύπρου πρέπει να 
αναθεωρηθεί η πολιτική της ΚΔ: 
(1) Να ενισχυθεί επειγόντως η 
στρατιωτική ισχύς της (ΕΦ-ΔΕ-
ΑΧ-συμμαχίες), (2) να απορριφθεί 
η λύση ΔΔΟ, να επανατοποθετηθεί 
το Κυπριακό στην ορθή βάση του 
ώς θέματος εισβολής, κατοχής, εποι-
κισμού, εθνοκάθαρσης και (3) να 
τεθεί φραγμός στη δημογραφική 
αλλοίωση. Προϋποθέσεις για την 
αναθεώρηση: (1) Η συνειδητοποί-
ηση των θανάσιμων κινδύνων από 
την επιθετικότητα της Τουρκίας και 
την υποστήριξη εφαρμογής λύσης 
ΔΔΟ. (2) Η κατανόηση της αξίας 
της στρατιωτικής ισχύος (παραγω-
γός ασφάλειας) για την επιβίωσή 
μας και η αύξηση των χρηματικών 
πόρων προς ενίσχυσή της. Η μόνη 
ελπίδα να απαλλαγούμε από την 
τουρκοβρετανική ΔΔΟ, στην οποία 
είναι εγκλωβισμένες η Κυβέρνησή 
μας και οι πολιτικές ηγεσίες των 
περισσοτέρων κομμάτων, είναι 
η αφύπνιση του λαού. Αν ο λαός 
ενημερωθεί αντικειμενικά και δια-
λυθούν οι ψευδαισθήσεις, που του 
καλλιεργούν ότι “η ΔΔΟ επανε-
νώνει την Κύπρο και αποτρέπει 
την διχοτόμηση”, θα ανατρέψει 
αυτήν τη λύση, που οδηγεί στην 
τουρκοποίηση της Κύπρου.

*Αντιστράτηγος ε.α.

Να ανακοπεί η πορεία 
τουρκοποίησης της Κύπρου

Μέχρι σήμερα, η Τουρκία πέτυχε να διχο-
τομήσει την Κύπρο και να την αλλοιώσει 

δημογραφικά. Προς ολοκλήρωση του στό-
χου της συνεχίζει την επιθετική πολιτική 
της κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας σε 

όλους τους τομείς
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Η Συμφωνία της «Πράσινης Γραμμής», ημερ. 30 Δεκεμβρίου 1963, 
με πέντε υπογραφές. Δύο από την ελληνική πλευρά και δύο από την 
τουρκική. Αφενός των Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και Γλ. Κληρίδη, 
αφετέρου των Φ. Κουτσιούκ και Ρ. Ντενκτάς (εξ όσων πιστεύω), και 
του Βρετανού Υπουργού Κοινοπολιτειακών Σχέσεων Duncan Sundays 
από κάτω (από το δημοσίευμα του Sigmalive, 30.12.2016). 

Σ
υχνά μού έχει ζητηθεί 
να δημοσιεύσω τον 
χάρτη της «Πράσινης 
Γραμμής». Τελικά τον 
βρήκα στο Μουσείο 
Στρατιωτικής Ιστορί-
ας, συγκεκριμένα στο 

Military Intelligence Museum στο 
Bedfordshire, όπου συνοδεύεται 
με μια ιστορική ανάλυση/έρευνα 
με αυθεντικό αντίγραφο του χάρτη 
της «Πράσινης Γραμμής» με τους 
πρωταγωνιστές και τον σχεδιαστή. 
Η έρευνα ανήκει στον συγγραφέα 
Malcolm Brooke, ο οποίος έχει το 
copyright και ζήτησα την άδειά του 
να αναδημοσιεύσω την έρευνά του 
με τις φωτογραφίες και χάρτες, για 
ευρύτερη ενημέρωση του κοινού 
για το τόσο ιστορικό μας θέμα. Τον 
ευχαριστώ ιδιαίτερα για την άδεια. 

Το σύντομο ιστορικό 
μιας νύχτας του 
«Χάρτη της Πράσινης 
Γραμμής» 

Μετά από πολύωρες συζητήσεις, 
γράφει το ιστορικό, με τον Αρχι-
στράτηγο (Major General) Young 
και τους τοπικούς στρατιωτικούς 
και πολιτικούς ηγέτες, ο Υπουρ-
γός Κοινοπολιτειακών Σχέσεων, 
Duncan Sandys, που είχε φθάσει 
στην Κύπρο στις 28 Οκτωβρίου 
1963, διοργάνωσε μια Πολιτική 
Επιτροπή Επαφής (Political Liaison 
Committee), για τη δημιουργία μιας 
γραμμής εκεχειρίας μεταξύ των δύο 
κοινοτήτων. 

Η πρώτη συνάντηση έλαβεν χώ-
ραν στη Βρετανική Υπάτη Αρμο-
στεία το πρωί της 29ης Δεκεμβρίου. 
Ζητήθηκε και από τους Διοικητές 
των Ελληνικών και Τουρκικών 
Δυνάμεων (ΕΛΔΥΚ/ ΤΟΥΡΔΥΚ) 
να παρευρεθούν εκεί στις 9.20 π.μ.

Τα ανώτερα μέλη της Επιτροπής 
ήταν ο Υπ. Κοινοπολιτειακών Σχέ-

σεων,  Duncan Sandys, o Major 
General Peter Young (Commander 
Land Forces - Διοικητής Δυνάμε-
ων Ξηράς) και o (Στρατάρχης Αε-
ροπορίας) Air Chief Marshal Sir 
Denis Barnett (ο οποίος υπηρετούσε 
ως -Commander in Chief Near 
East Air Force and Commander 
British Forces Cyprus- Διοικητής 
Στρατευμάτων Εγγύς Ανατολής και 
Βρετανικών Δυνάμεων Κύπρου). Τα 
άλλα μέλη ήταν ο Βρετανός Ύπατος 
Αρμοστής, οι Πρέσβεις της Ελλάδας 
και Τουρκίας, αντιπροσωπίες των 
Ελλήνων και Τούρκων της Κύπρου, 
οι Διοικητές της ΕΛΔΥΚ και ΤΟΥΡ-
ΔΥΚ και ο Colonel (Συνταγματάρ-
χης) John Sale, Σύμβουλος Άμυνας 
στη Βρετανική Υπάτη Αρμοστεία. 

Η Πολιτική Επιτροπή Επαφής 
ξανασυναντήθηκε στις 5μ.μ. της 
Κυριακής,  29 Δεκεμβρίου. 

Εδώ ο ερευνητής επικαλείται τον 
(Ταγματάρχη) Major Perrett-Young 
(Αξιωματούχο Πληροφοριών του 
Αρχιστράτηγου Young). 

«Πιστεύω ήταν κατά τη διάρκεια 
διαλείμματος που μου ζητήθηκε 
από τον Αρχιστράτηγο Young και 
του έδωσα χρωματιστά μολύβια από 
όσα είχα μεταφέρει μαζί μου στην 
τσάντα των χαρτών μου. Το ‘‘πράσι-
νο’’ δεν ήταν στιγμιαία επιλογή. Το 
μπλε και το κόκκινο, σχετίζονταν 
το ένα με τους Έλληνες και το άλλο 
με τους Τούρκους, επομένως δεν 
ήταν κατάλληλα, το ‘‘πράσινο’’ ήταν 
το λιγότερο που θα επικρινόταν…».

Στη συνέχεια ο ερευνητής/συγ-

γραφέας αναφέρεται σε δήλωση του 
Αρχιστράτηγου Young ότι δεχόταν 
πότε από τους Τούρκους και πότε 
από τον Duncan Sandys να πάρει 
περισσότερο (προφανώς έδαφος) 
στον  χάρτη του, και ότι αντιστάθηκε 
όταν είδε ότι του ζητούσαν να κά-
νει περισσότερα απ’ ό,τι μπορούσε 
στρατιωτικώς. 

Αυτή η σειρά γεγονότων επανα-
λαμβάνεται, προσθέτει ο ερευνη-
τής, και στο βιβλίο του Ταξίαρχου 
Michael Harbottle στο βιβλίο του 
«The Impartial Soldier».

Η συνάντηση συνεχίστηκε καθ’ 
όλη τη νύχτα με μόνο ένα διάλειμμα, 
γράφει ο ερευνητής, για να δοθεί 
χρόνος στους αντιπροσώπους να 

συν-διαβουλευθούν. Εν τω μεταξύ και 
κατ’ επανάληψιν το πράσινο μολύβι 
του Αρχιστράτηγου Young τραβούσε 
και ξανατραβούσε τη γραμμή στον 
χάρτη, για να την σβήνει και να αλ-
λάζει κατεύθυνση για να ικανοποιεί 
τις απαιτήσεις πότε της μιας πλευράς 
και πότε της άλλης. Τελικά, το μολύβι 
σταμάτησε - και η Πράσινη Γραμμή 
κρατήθηκε αμετάκλητη. 

Η συνάντηση ολοκληρώθηκε 
την 5ην πρωινήν της Δευτέρας, 
30 Δεκεμβρίου 1963. Υπήρξε 
διάλειμμα 90 λεπτών την 1ην 
πρωινήν - ο Duncan Sandys το 
είχε κάνει ξεκάθαρο, δεν θα στα-
ματούσαν μέχρι να έφθαναν σε 
συμφωνία και να υπογραφόταν. 

Και ολοκληρώνει ο Malcolm 
Brooke τονίζοντας ότι ο Ταγματάρ-
χης (Major) Perrett-Young και ο 
Λοχαγός (Captain) Christopher 
Meynell διαβεβαίωσαν ότι ο ίδιος 
ο Αρχιστράτηγος Young έκανε 
το σχέδιο του χάρτη και τις τρο-
ποποιήσεις, στη συνάντηση στη 
Βρετανική Υπάτη Αρμοστεία, «με 
όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη να 
βρίσκονται στο σβέρκο του». 

Στη συνέχεια ο Αρχιστράτηγος 
Young έδωσε τον χάρτη της «Πρά-
σινης Γραμμής» στον Ταγματάρχη 
Perrett-Young, που περίμενε στο 
διπλανό γραφείο με τις οδηγίες (του 
Αρχιστράτηγου Young) «get on with 
it» («προχώρα»). Αρκετά αντίγραφα 
τότε τόσο του χάρτη όσο και της 
συμφωνίας για διανομή στα διά-
φορα Τμήματα της Υπ. Αρμοστείας 

Η ιστορία 
της «Πράσινης 
Γραμμής» 1963
Γιατί χρησιμοποιήθηκε το «πράσινο» μολύβι

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Ένα μέρος του χάρτη (με επεξηγηματικές επισημάνσεις) που δείχνει τον δρόμο 
της «Πράσινης Γραμμής», ο οποίος επεκτεινόταν πέραν των τειχών τόσο από 
δυτικά όσο και από ανατολικά. Ολόκληρος ο χάρτης της «Πράσινης Γραμμής». 

Secretary Duncan Sandys, MG Peter Young, ACM Sir Denis Barnett. 
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και της «Truce Force» («Δύναμης 
Εκεχειρίας») ετοιμάστηκαν από το 
«Intelligence Corp NCOs».

Είναι σημαντικό, γράφει ο συγ-
γραφέας, να ξανα-τονιστεί ότι, αντίθε-
τα με άλλες περιγραφές που δημο-
σιεύθηκαν, ο αυθεντικός (original) 
χάρτης της «Πράσινης Γραμμής» 
σχεδιάστηκε αποκλειστικά και μόνο 
από τον Αρχιστράτηγο Young. 

Στο κείμενό του ο συγγραφέας 
αναφέρεται και στον ρόλο του Συ-
νταγματάρχη (Colonel) John Sale. 
Λίγες είναι οι φορές, προσθέτει, που 
γίνεται περιγραφή στην περίοδο 
εκείνη, του σημαντικού ρόλου που 
έπαιξε ο Συνταγματάρχης Sale. Είχε 
διοργανώσει και ήταν επικεφαλής 
της αίθουσας επιχειρήσεων και 
κρατούσε αρχείο, δούλευε με 
τον Αρχιστράτηγο Young και 
ήταν σύνδεσμος μεταξύ όλων 
των ενδιαφερομένων. Ως ο επί 
τόπου στρατιωτικός, γνώριζε 
όλους τους παίκτες, Έλ-
ληνες και Τούρκους, 
τους διάφορους πρέ-
σβεις και άλλους 
σ τ ρ α τ ι ω τ ι κ ο ύ ς 
ακολούθους. Ο 
Αρχιστράτηγος 
ως Διοικητής των 
Βάσεων είχε περιορι-
σμένη γνώση εφόσον οι 
Βάσεις τη δεκαετία του 
1960 λίγη επαφή είχαν 
με τους πολιτικούς και 
άλλους στη Λευκωσία.  

Ο ερευνητής 
Malcolm Brooke 
«Για πολλά χρόνια 

εργάστηκε για τα σχολεία 
του Υπουργείου Άμυνας 
(Λονδίνο) ως δάσκαλος/

διευθυντής/σύμβουλος και έζησε και 
εργάστηκε σε διάφορα ενδιαφέροντα 
μέρη του κόσμου. Αρκετές από τις 
διαλέξεις του είναι εμπνευσμένες 
από τον καιρό που έζησε στην Κύ-
προ και στη Γερμανία. Το 1974, ως 
νεαρός δάσκαλος στη Κύπρο, έζησε 
το στρατιωτικό πραξικόπημα και την 
τουρκική εισβολή που ακολούθησε 
και, στα χρόνια του στη Γερμανία, 
είδε τα γεγονότα του Νοεμβρίου 
1989 με το τείχος του Βερολίνου 
να πέφτει. Τώρα ζει κοντά στο York 
αλλά μεταξύ Μαρτίου και Ιουλίου 
περνά ευχάριστα στην Κύπρο και έχει 
τον καιρό να κάνει παρουσιάσεις» 
(διαμένει στην περιοχή Λεμεσού 
όπως με ενημέρωσε). 

Πηγή - https://www.
militaryhistories.co.uk/
greenline/line2

Η πρώτη διαχωριστική 
γραμμή «Mason-Dixon» 

Τέλος πρέπει να αναφέρω πως οι 
Βρετανοί, μετά τις πρώτες επιθέσεις 
των τουρκικών όχλων τη δεκαετία του 
1950, στις 30 Μαΐου 1956 επέβαλαν 
την πρώτη διαίρεση - διχοτόμηση 
στην εντός των τειχών Λευκωσία. 
Όταν ομάδα του βρετανικού στρα-
τού με επικεφαλής τον Ταγματάρχη 
Τάγκαρτ, με σιδερένιους στύλους 
και συρματόπλεγμα χώρισαν στα 
δύο την πόλη, από την Πύλη Πάφου 
μέχρι τον Άγιο Κασσιανό. 

Αυτή η διαχωριστική γραμμή 
χαρακτηρίστηκε «Γραμμή Μέι-
σον-Ντίξον» (“Mason-Dixon”) 
σε ανάμνηση του ονόματος της 
γραμμής διαχωρισμού Νοτίων 
και Βορείων στις ΗΠΑ κατά τον 
αμερικανικό εμφύλιο. 

«Γραμμή Clements»
Το άρθρο «Η πρώτη διαχωρι-

στική γραμμή» στην ίδια ιστοσε-
λίδα του ΜΙΜ, όμως, μας δίνει 
περισσότερες πληροφορίες μαζί 
με τον χάρτη.

Η ιδέα, λοιπόν, για διαχωριστική 
γραμμή με συρματοπλέγματα από 
την Πύλη Πάφου διά  μέσου της οδού 
Ερμού μέχρι την Πύλη Αμμοχώστου 
(Άγιο Κασσιανό) μαθαίνουμε ότι ήταν 
του τότε Επαρχιακού Επιτρόπου 
(District Commissioner) Martin 
Clements. Έτσι οι Βρετανοί την γνω-
ρίζουν ως «γραμμή Clements». «Η 
‘‘γραμμή Κλέμεντς’’ έγινε η πρώτη 
φυσική διχοτόμηση στο νησί και 
καθόρισε τον δρόμο της ‘‘Πράσινης 
Γραμμής’’… Αυτά αποσύρθηκαν μετά 
το τέλος της καμπάνιας της ΕΟΚΑ… 
Αργότερα η διαχωριστική γραμμή 
ακολούθησε βορειότερη καμπή…», 
σημείωσε ο συγγραφέας. 

Επισήμανση - παρεξη-
γήσαμε την «Πράσινη 
Γραμμή»

Πρέπει, κλείνοντας, να τονίσω 
ότι η «Πράσινη Γραμμή» έχει πα-
ρεξηγηθεί μετά τις δύο τουρκικές 
εισβολές του 1974. Και ασυνείδητα, 
θα έλεγα, πολλοί (της γράφουσας μη 
εξαιρουμένης), κάνουμε το λάθος, 
όταν μιλάμε για τη Γραμμή Αντι-
παράταξης μεταξύ κατεχομένων 
και ελεύθερων εδαφών της ΚΔ, 
να αναφερόμαστε σε «Πράσινη 

Γραμμή». Είναι λάθος. Γιατί 
το 1974 δεν δημιουργήθη-

κε «Πράσινη Γραμμή», 
αλλά ΜΙΑ ΑΙΜΑΤΗΡΗ 
«ΓΡΑΜΜΗ ΑΤΤΙΛΑ» 

ή αλλιώς «Γραμμή Κατά-
παυσης του Πυρός». Ενώ η 
«Πράσινη Γραμμή» καλύπτει 
τη διαχωριστική γραμμή στη 

Λευκωσία το 1963/64, όπως δεί-
χνει και ο χάρτης της, η «Γραμμή 
Αττίλα» καλύπτει τις δύο τουρκικές 
εισβολές το 1974. 

Ευχαριστίες
Εκφράζω τις θερμές μου ευχα-

ριστίες στον ερευνητή/συγγραφέα 
Malcolm Brooke για την άμεση 
ανταπόκριση και πλήρη άδεια να 
χρησιμοποιήσω την εργασία του με 
τις φωτογραφίες, καθώς επίσης και 
για τις προφορικές πληροφορίες που 
είχε την καλοσύνη να μου δώσει 
(μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου). 

Σχετικές δημοσιεύσεις: 
- «Πράσινη Γραμμή»: Σαν σή-

μερα χαράχτηκε στη Λευκωσία

30.12.2016, Sigmalive (https://
www.sigmalive .com/news/
local/392506/quotprasini-
g r a m m i q u o t - s a n - s i m e r a -
xaraxtike-sti-lefkosia#:~:text=%C 
E%A3%CE%B1%CE%BD%20
%CF%83%CE%AE%CE%BC
%CE%B5%CF%81%CE%B1%
2C%20%CF%84%CE%BF%20
1963%2C%20%CF%87%CE%
B1%CF%81%CE%AC%CF%87
%CF%84%CE%B7%CE%BA%
CE%B5,%CE%9C%CE%B5%20
%CE%BC%CE%AE%CE%BA% 
CE%BF%CF%82%20300%20
%CF%87%CE%BB%CE%BC). 

- «Έτσι καταλήξαμε στην Πρά-
σινη Γραμμή που μοίρασε τη 
Λευκωσία (Εικόνες)», Παναγιώτη 
Παπαδημήτρη, «Φιλελεύθερος», 
24.12.23 (https://www.philenews.
com/politiki/article/1421159/etsi-
katalixame-stin-prasini-grammi-
pou-mirase-ti-lefkosia/). 

Άρθρο Χαράλαμπου Χαραλα-
μπίδη, 31.12.23 έντυπη «Σημερι-
νή», «Πράσινη Γραμμή» και ηλε-
κτρονική 3.1.24. (https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/1/3/
prasine-gramme/). 

Αναφορά στο θέμα α) στο βιβλίο του 
Χριστόδουλου Βενιαμίν «Τα Δύσκολα 
Χρόνια - Οι Αναμνήσεις μιας ζωής» 
και β) στο βιβλίο «Αιματηρή Αλήθεια» 
(https://lki.gr/Files/History_Bloody_
Truth_Cyprus_1955-1974.pdf). 

Ιστορική ανάλυση/έρευνα του Malcolm 
Brooke, με αυθεντικό αντίγραφο του χάρτη 
της «Πράσινης Γραμμής» με τους πρωταγω-

νιστές και τον σχεδιαστή, την οποία εντό-
πισα στο Military Intelligence Museum στο 

Bedfordshire

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ ΔΙΚΗΓΟΡΟΙ
Το Δικηγορικό Γραφείο Ανδρέας Σ. Αγγελίδης δ.ε.π.ε., με έδρα τη Λευ-
κωσία, προκηρύσσει 2 κενές θέσεις δικηγόρων για άμεση και πλήρη 
εργοδότηση, μια για το Τμήμα Διοικητικού Δικαίου και μια για το Τμήμα 
Επαρχιακού Δικαστηρίου. 

Τα Βιογραφικά θα πρέπει να συνοδεύονται από επιστολή εκδήλωσης εν-
διαφέροντος και να αποσταλούν με τίτλο Κενή Θέση Δικηγόρου, στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση angelideslaw@hotmail.com, το αργότερο 
μέχρι τις 30.1.2024.

Απαιτούμενα Προσόντα:
• Άδεια άσκησης δικηγορικού επαγγέλματος στην Κύπρο.
• Τουλάχιστον 3 χρόνια αποδεδειγμένης Δικαστηριακής και 
  Εξω-δικαστηριακής πείρας, σε Ανώτατο και/ή Επαρχιακά και/ή 
  Διοικητικά Δικαστήρια, σύνταξη δικογράφων, συμφωνιών, αιτήσεων 
  προσωρινών διαταγμάτων και άλλων νομικών εγγράφων.  
• Ικανότητα σε παροχή Νομικών Συμβουλών και Γνωματεύσεων.
• Πολύ καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας και άριστη γνώση της ελληνικής.
• Πολύ καλή γνώση Η/Υ (Word, Excel, Outlook). 
• Πολύ καλές ικανότητες έρευνας, μελέτης και οργάνωσης.
• Ευχάριστος και ακέραιος χαρακτήρας με ήθος, υπευθυνότητα, 
   εχεμύθεια, ειλικρίνεια, επαγγελματισμό και συναδελφική αλληλεγγύη.
• Επαγγελματικό προσόν, παρά το ότι δεν είναι αναγκαίο, θα ληφθεί υπόψη.
• Πείρα σε χειρισμό ακροάσεων θα ληφθεί σοβαρά υπόψη.
• Πείρα στο Διοικητικό Δίκαιο θα ληφθεί σοβαρά υπόψη.

Αναλόγως προσόντων θα προσφερθεί ελκυστικό πακέτο απολαβών,  
περιλαμβανομένου 13ου μισθού.

Κάθε αίτηση, με το βιογραφικό σημείωμα, θα τυγχάνει απόλυτης 
εμπιστευτικότητας.

Ο ερευνητής/ συγγραφέας Malcolm 
Brooke στο Στρατιωτικό Μουσείο 
(Army Intelligence Corp Μuseum) με 
ένα αντίγραφο του χάρτη της «Πρά-
σινης Γραμμής». Αυτός πιθανόν να 
είναι ο τελικός χάρτης του Αρχιστρά-
τηγου Young ή ένας από τα πρώτα 
αντίγραφα που ετοιμάστηκαν από 
το Intelligence Corps για διανομή 
στα Τμήματα», γράφει η λεζάντα που 
συνοδεύει τη φωτογραφία. 

Η Γραμμή 
«Κλέμεντς» 
ή όπως την 
ξέρουμε «Μέι-
σον- Ντίξον». 
https://www.
militaryhistories.
co.uk/
greenline/first

Ο συνταγματάρχης John Sale σε μιαν 
από τις πολλές ενημερώσεις που 
έκανε. 



Α
νεξαρτήτως ποια 
είναι η άποψη του 
καθενός σχετικά 
με τον Στρατηγό 
Γεώργιο Γρίβα 
- Διγενή, κανείς 
δεν μπορεί να του 

αφαιρέσει το ιστορικό τρόπαιο της 
ΕΟΚΑ και τους ανιδιοτελείς αγώνες 
του για το ελληνικό Έθνος από τα 
πεδία των μαχών της Μικράς Ασί-
ας ώς το Αλβανικό Έπος, όταν ως 
επιτελάρχης στην Ήπειρο τσάκισε 
τον ιταλικό φασισμό. 

Σήμερα κλείνουν 50 χρόνια 
από την ημέρα του θανάτου του 
κι εκείνο που αξίζει κάποιος να 
εξετάσει είναι πώς είχαν δει τον 
Γρίβα Διγενή οι εφημερίδες της 
εποχής, φίλοι, αντίπαλοι, ακόμα 
και εχθροί του. 

Συγκεκριμένα, στις 30 Ιανουα-
ρίου του 1974, ημέρα της κηδείας 
του Γρίβα - Διγενή, η έγκριτη εφη-
μερίδα της Λευκωσίας «Ελευθε-
ρία» έγραφε στο κύριο άρθρο της: 
«Σήμερα το απόγευμα, ο θρυλικός 
Γερο-Διγενής θα κατέβει στην τε-
λευταία του κατοικία. Θα φέρει 
το σπαθί και την επίσημη στολή 
του Στρατηγού. Το στήθος του θα 
κοσμούν τα παράσημά του. Για 
πρώτη φορά θα μπαίνει με τόσο 
επίσημη στολή στο ταπεινό του 
κρησφύγετο. Συνήθως κατέβαινε 
σ’ αυτό με τη στολή του αντάρτη. 
Για πρώτη φορά θα επαναπαύεται 
στις δάφνες του. Στις δάφνες που 
του έφερε όλη η Κύπρος, για την 
οποία τόσο πολύ αγωνίστηκε. 

»Δεν θα ‘ναι κανένας μεγαλο-
πρεπής σκαλιστός τάφος. Θα ‘ναι 
το μικρό του κρησφύγετο, από το 
οποίο διηύθυνε τον Αγώνα της 
ΕΟΚΑ για τρία χρόνια… Σ’ αυτό 
το ταπεινό κρησφύγετο χώρε-
σε ένας κόσμος ολόκληρος. Απ’ 
αυτό ο Γρίβας - Διγενής δεν θα 
εκδίδει πια διαταγές. Θα σκορπά 
το φως του παραδείγματος και 
της αυτοθυσίας μέσα στην εθνική 
μνήμη, μέσα στους ουρανούς των 
εθνικών συνειδήσεων. Σ’ αυτό το 
κρησφύγετο θα ανάβει το κερί της 
ευγνωμοσύνης η εθνική σκέψη». 

Λίγες ημέρες αργότερα, στην 
Αθήνα, ο διευθυντής της εφημερί-
δας ΑΚΡΟΠΟΛΙΣ, Χρ. Φιλιππίδης, 
σε άρθρο του τον Φλεβάρη του 
1974 γράφει μεταξύ άλλων: 

«Αν, μετά τους αγωνιστές του 
‘21, που πολεμούσαν έστω χωρίς 
ελπίδα, μετά τους απερίσκεπτους 
Παύλους Μελάδες, μετά τους αε-
τούς της Πίνδου, που δεν μέτρη-
σαν ποτέ τους εχθρούς, έμενε η 
Ελλάδα χωρίς Ροβεσπιέρους των 
υπέρ πάντων αγώνων; Ο Γρίβας 
είχε ανακηρυχθεί από τη Βουλή 
των Ελλήνων Άξιος της Πατρίδος. 
Είχε τιμηθεί όσο κανένας άλλος 

σύγχρονος Έλληνας, μετά τη λήξη 
του Αγώνα της ΕΟΚΑ. Δεν επανε-
παύθη όμως στις δάφνες του σπίτι 
του, να απολαμβάνει τη δόξα και 
τη ζεστασιά των γηρατειών του. 

»Διάβηκε ξανά, όταν νόμισε, δίκια 
ή άδικα, πως η ώρα τον καλούσε, 
στα κρύα λημέρια, γερμένος, άρρω-
στος στο σώμα, αλλά με ακράδαντη 
πίστη τη φανατική κατάφαση στην 

ιδέα του Έθνους. Διάβηκε με ορθή 
αλύγιστη ψυχή… Ο Γρίβας -Δι-

γενής-, ο σύγχρονος Ακρίτας 
του Γένους, ο άνθρωπος που 

ενσάρκωσε το πνεύμα των 
απελευθερωτικών κινη-
μάτων σ’ ολόκληρη τη 

Μεσόγειο, σαν λάμψη 
ρομαντική, αν θέλετε, 

αλλά γνήσια εθνική, 
δεν ηττήθηκε ποτέ 
- παραμερίστηκε 
μονάχα από τον 
χάροντα…». 

Η αήττητη ΕΟΚΑ
Ο Διγενής μετά τον Αγώνα 

της ΕΟΚΑ ανακηρύχθηκε από 
τη Βουλή των Ελλήνων ως εν 
ζωή Ήρωας. Τέτοια τιμή δόθηκε 
μόνον στον Κολοκοτρώνη. Είναι 
δε χαρακτηριστικό ότι θετική 
ψήφο έδωσε και η Αριστερά 
της ΕΔΑ, όταν μάλιστα ο Δι-
γενής προήχθη ταυτοχρόνως 
αναδρομικά σε αντιστράτηγο, 
ως Άξιον Τέκνον που ήτο της 
Πατρίδος. 

Εκτός από την Ελληνική Βουλή, 
αμέσως μετά τον θάνατό του η Κυ-
πριακή Βουλή τον ανακήρυξε ως 
Άξιον τέκνον της Πατρίδος. Απείχαν 
μόνον οι βουλευτές του ΑΚΕΛ. 

Παρότι αήττητη η ΕΟΚΑ στα 
πεδία των μαχών, η Κύπρος ηττή-
θηκε στις συνομιλίες της Ζυρίχης 
και, αντί του στόχου της Ένωσης, 
οδηγηθήκαμε σε μια κολοβή ανε-
ξαρτησία. Το δε χείριστο ήταν ότι ο 
Γρίβας, ο θρυλικός Διγενής, «εξο-
ρίστηκε» στην Ελλάδα, λέγοντας 
τότε το γνωστό συνενωτικό, παρά 
τις διαφωνίες του με τη λύση, «συ-
μπτηχθήτε πέριξ του Μακαρίου, 
όστις αποτελεί σύμβολο ενότητος 
και αγώνος». 

Ο ίδιος ο Αρχιεπίσκοπος Μα-
κάριος, σε επιστολή του προς τον 
Διγενή την 1η Απριλίου 1959, του 
πλέκει το εγνώμιο ως εμπνευστή 
και Αρχηγού του επιτυχούς Αγώνα 
της ΕΟΚΑ. 
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ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Ο Διγενής μετά τον 
Aγώνα της ΕΟΚΑ 

ανακηρύχθηκε από 
τη Βουλή των Ελ-
λήνων ως εν ζωή 

Ήρωας. Τέτοια τιμή 
δόθηκε μόνον στον 

Κολοκοτρώνη 

Τα ιστορικά παράσημα 
που απονεμήθηκαν στον 
θρυλικό Διγενή
Ανακηρύχθηκε εν ζωή ήρωας από τη Βουλή των Ελλήνων, ο Μακάριος 
παραδέχεται ότι χωρίς την ηγεσία του Γρίβα στην ΕΟΚΑ δεν ανέπνεε η 
Κύπρος ελεύθερο αέρα, Χάρντινγκ και Μοντγκόμερι υποκλίνονται στις 
στρατηγικές του ικανότητες και ο Παπανδρέου στο μεγαλείο του 
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Μακάριος προς Γρί-
βα: «Σεις υπήρξατε 

ο εμπνευσμένος Αρ-
χηγός, ο ακατάβλη-

τος μαχητής. Με την 
ιδικήν σας βοήθειαν 

απολαύομεν σήμε-
ρον των αγαθών 

της ελευθερίας. 
Άνευ υμών η ημέρα 
αυτή θα εβράδυνεν 
ίσως πολύ να ανα-
τείλη. Η Κύπρος θα 
είναι εσαεί ευγνώ-

μων προς υμάς» 

Συγκεκριμένα, τονίζει: 
 «Στρατηγέ μου,
 »Αισθάνομαι σήμερον την ανά-

γκην και το χρέος να απευθύνω προς 
υμάς εγκάρδιον μήνυμα αγάπης και 
χαιρετισμόν τιμής επί τη 4η επετείω 
της εκρήξεως του απελευθερωτικού 
αγώνος, τον οποίον επικεφαλής της 
ΕΟΚΑ επιτυχώς διεξηγάγετε και 
εφέρετε εις νικηφόρον πέρας.

 »Σεις υπήρξατε ο εμπνευσμένος 
Αρχηγός, ο ακατάβλητος μαχητής. 
Με την ιδικήν σας βοήθειαν απο-
λαύομεν σήμερον των αγαθών της 
ελευθερίας. Άνευ υμών η ημέρα 
αυτή θα εβράδυνεν ίσως πολύ να 
ανατείλη. Η Κύπρος θα είναι εσαεί 
ευγνώμων προς υμάς». 

Ήταν ο πρώτος
που οργάνωσε 
αντιχουντικές ομάδες 

Μνημονεύοντας σήμερα τον 
Στρατηγό Γεώργιο Γρίβα - Διγενή, 
η σκέψη όλων των Ελλήνων της 
Κύπρου επιστρέφει με ιερή συγκί-
νηση στα χρόνια εκείνα τα μεγάλα, 
τα ηρωικά. Τα χρόνια του εθνικού 
μεγαλείου, της δόξας. Τότε που, 
ασύλληπτος, ο αόρατος Αρχηγός 
Διγενής μέσα από το ταπεινό 
του κρησφύγετο διηύθυνε 
τον απελευθερωτικό μας 
αγώνα. Ενέπνεε και καθο-
δηγούσε τους Κυπρίους 
προς την ελευθερία και 
στην πραγμάτωση του 
προαιώνιου πόθου της 
ελευθερίας και της Ένωσης 
με τη μάνα Ελλάδα. 

Τότε που τραγουδούσαν 
οι λεβέντες της ΕΟΚΑ: «Εί-
μαστε όλοι παιδιά της ΕΟΚΑ/ 
κι ατσαλένια έχουμε κορμιά,/ για 
την Κύπρο μας όλοι να πολεμάμε/ 
και να πέφτουμε με θάρρος στη 
φωτιά./ Της ΕΟΚΑ παιδιά τιμημέ-
να/ και με πίστη στη γλυκιά μας 
Παναγιά,/ στα βουνά για ένα νέο 
Εικοσιένα,/ για να ζήσουμε μιας 
ώρας λευτεριά./ Λευτεριά έλα δω 
για να αγκαλιάσεις/ και της Κύ-
πρου τα ηρωικά παιδιά,/ που για 
χάρη σου και πάλι πολεμάνε/ για 
να ζήσουμε μια ώρας λευτεριά./ 
Έλα μάνα δος μου την ευχή σου/ 
και θ΄ ανέβω ψηλά εις τα βουνά/ 
και αν πέσω κάποια μέρα εις τη 
μάχη,/ θα φωνάξω Ένωση και 
Λευτεριά».

Είτε μας αρέσει είτε όχι, αυτή 
είναι η ιστορική πραγματικότητα. 
Εκείνοι που έζησαν τον Διγενή, 
ουδόλως μπορούν να του αμφι-
σβητήσουν τον πατριωτισμό, την 
εντιμότητα, την ανιδιοτέλεια και 
τη στρατηγική και στρατιωτική 
του ευφυΐα. Ακόμη και πολιτικά 
ο Διγενής ήταν διορατικός. Εάν 
διαβάσει κάποιος με προσοχή τα 
κείμενά του, θα διαπιστώσει ότι 
είχε προβλέψει σε ποια τραγικά 
αποτελέσματα θα οδηγούσαν οι 
συμφωνίες Ζυρίχης - Λονδίνου. 
Απεχώρησε από την Κύπρο παρότι 
νικητής, χάριν της ενότητας, και 
επανήλθε το ‘64 με τη Μεραρχία, 
όταν η Κύπρος τελούσε σε κίνδυνο 
και όταν του είχε ζητηθεί από τον 

Κυπριακό Ελληνισμό να τον σώ-
σει, δημιουργώντας μιαν αξιόπιστη 
αποτροπή έναντι της τουρκικής 
απειλής, την οποία έκτοτε δεν 
έχει κανείς άλλος καταφέρει να 
οικοδομήσει.  Εκδιώχθηκε αδίκως 

δεύτερη φορά, κατόπιν αμερικανι-
κών και τουρκικών αξιώσεων μετά 
επεισόδια της Κοφίνου. Τα ιστορικά 
έγγραφα σήμερα αποδεικνύουν ότι 
δεν έφερε τις ευθύνες τις οποίες 
του είχαν αρχικώς προσάψει, τόσο 
στην Αθήνα όσο και στη Λευκωσία. 
Το αντίθετο προκύπτει. Ενδεχομέ-
νως το λάθος του να ήταν ότι δεν 
χρησιμοποίησε τη Μεραρχία για 
να ρίξει τη Χούντα εφόσον ήταν 
Αρχηγός ΑΣΔΑΚ. Εφημίζετο όμως 
και για κάτι άλλο: για τη στρατιω-
τική του πειθαρχία. Είναι γνωστό 
πλέον ότι ήταν σφόδρα εναντίον του 
δικτατορικού καθεστώτος και ήταν 
ο πρώτος που οργάνωσε αντιχου-
ντικές ομάδες. Εν συνεχεία δε θα 
μπορούσε να παραμείνει στη ρα-
στώνη των Αθηνών και στις δάφνες 
του,  αλλά προτίμησε να επανέλθει 
στην Κύπρο, αντιλαμβανόμενος ότι 
είχαν αρχίσει διαδικασίες επίλυσης 
του Κυπριακού για τον ενταφιασμό 
άπαξ  και διά παντός της Ένωσης 
και ως εκ τούτου αισθανόταν χρέος 
απέναντι στους νεκρούς αγωνιστές 
της ΕΟΚΑ. Οι ιστορικές συγκυ-
ρίες δημιούργησαν εσφαλμένες 
αντιλήψεις για τις απόψεις και 
τις θέσεις του Γρίβα την περίοδο 
1971-74, που αποτελούν ένα από 

τα νέα κεφάλαια της Ιστορίας που 
ανοίγει σιγά-σιγά ελπίζοντας ότι 
ως αδέκαστη που είναι θα καθο-
ρίσει τις ευθύνες ενός εκάστου. 
Άλλωστε ο Διγενής είχε περάσει 
στο Πάνθεον των Ηρώων και της 
Ιστορίας, έξι μήνες προτού συμβούν 
τα τραγικά γεγονότα του πραξικο-
πήματος και της εισβολής. Ουδείς 

αλάνθαστος. Κανείς όμως δεν 
μπορεί να κλέψει από τον 

Στρατηγό Γρίβα Διγενή τα 
παράσημα που κέρδισε 
στα πεδία των μαχών και 
μέσα από τους ανιδιο-
τελείς αγώνες του. Εάν 
σήμερα, όπως είπε ο 
Μακάριος,  «αναπνέ-
ουμε αέραν ελευθερί-

ας», αυτόν πρωτίστως 
οφείλετο εις τον Διγενή. 

Εάν οι σχέσεις μεταξύ των 
δύο Αρχηγών του Αγώνος της 

ΕΟΚΑ ήταν διαφορετικές, τότε 
ενδέχεται και η Ιστορία μας να είχε 
γραφτεί αλλιώς. 

Ο Γέρος της δημοκρατίας
 Το μεγαλύτερο όμως παράσημο 

προς τον Γρίβα Διγενή προήλθε από 
την ομολογία του μεγάλου αντιπάλου 
του, στρατάρχη Χάρντινγκ: «Η ΕΟΚΑ 
με τον Γρίβα αρχηγό είναι αήττητη». 

Αναχωρώντας ηττημένος από το νησί 
μας, δήλωσε: «Ένα πράγμα δεν μπό-
ρεσα να πετύχω. Δεν μπόρεσα να 
παρασύρω τον Διγενή σε ενέργειες 
που να μας υποβοηθούσαν στα σχέ-
διά μας». Αργότερα, σε άρθρο του, 
που δημοσιεύτηκε τον Γενάρη του 
1958 στον Ημερήσιο Τηλέγραφο 
του Λονδίνου, ομολογούσε ανάμε-
σα σε άλλα και τα ακόλουθα: «Ο 
Γρίβας είναι εξαίρετος οργανωτής 

και ειδικός αρχηγός ανταρτών. Είναι 
θαρραλέος άντρας μεγάλης επιμονής 
και αντοχής. Είναι αυστηρός, πειθαρ-
χικός και τραχύς στις συνήθειές του. 
Με το όνομα ‘Αρχηγός Διγενής’, ο 
Γρίβας κατέστη μια θρυλική μορφή 
για τους Κυπρίους...». 

Ως επίλογο ας μας επιτραπεί να 
παραθέσουμε δύο αποσπάσματα 
για τον Διγενή. Το πρώτο προέρ-
χεται από τον γνωστό στρατάρχη 
Μοντγκόμερι, ο οποίος, είπε:  «Η 
ΕΟΚΑ του Διγενή είναι στρατηγικά 
αήττητη».

Το δεύτερο εγκωμιαστικό 
σχόλιο ελέχθη από τον Γεώρ-
γιο Παπανδρέου, τον «Γέρο 
της Δημοκρατίας», ο οποίος 
υπογράμμισε: «Ο Στρατηγός 
Γέωργιος Γρίβας - Διγενής ανή-
κει πλέον εις τους μύθους της 
Ελληνικής Ιστορίας, οι οποίοι 
θα παραδίδονται από γενεάν εις 
γενεάν, διά να λέγουν ότι ένας 
άνθρωπος μόνος, με την ελλη-
νικήν του ψυχήν κατόρθωσε να 
νικήση μια μεγάλην αυτοκρα-
τορίαν.Η ψυχή του ενέπνευσε 
τον κυπριακόν Λαόν, ενέπνευσε 
την ψυχήν της Κυπριακής Νε-
ολαίας, ενέπνευσε επίσης από 
την Κύπρον και ολόκληρον τη 
νεότητα της Ελλάδος».  

ΞΕΝΟΔΟΧΕΙΟ ΔΙΟΝΥΣΟΣ
ΚΑΤΩ ΠΑΦΟΣ

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ ΠΡΟΣΦΟΡΕΣ

Το ξενοδοχείο ΔΙΟΝΥΣΟΣ στην Κάτω Πάφο ζητά προσφορές 
για την προμήθεια των πιο κάτω:

 1. Τρόφιμα 5. Γραφική ύλη
 2. Ποτά 6. Χημικά πισίνας
 3. Είδη καθαρισμού 7. Είδη εξοπλισμού
 4. Αναλώσιμα είδη 8. Ηλεκτρικά είδη

Οι προσφορές πρέπει να σταλούν σφραγισμένες σε φάκελο, στο T.K. 60141, 8101
Πάφος, το αργότερο μέχρι τις 29.2.2024, και στον φάκελο να αναγράφεται

«Προσφορά για Προμήθεια Υλικών», διά την προσοχή του κ. Χαράλαμπου Στεφάνου.

Για περισσότερες πληροφορίες παρακαλούμε 
όπως αποτείνεστε στο τηλέφωνο

26933414.
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Έ
ρμαιο του χουλιγκα-
νισμού και της βίας 
στα γήπεδα κατή-
ντησε η Πολιτεία. 
Πριν προλάβουν 
να εφαρμοστούν 
τα μέτρα που 

ανακοινώθηκαν την περασμένη 
εβδομάδα, μετά τα έκτροπα στον 
αγώνα Κυπέλλου μεταξύ ΑΠΟΕΛ 
και Νέας Σαλαμίνας, οι οργανωμέ-
νοι οπαδοί του Απόλλωνα και της 
ΑΕΛ φρόντισαν να εκθέσουν ξανά 
την Αστυνομία, μετατρέποντας τον 
αγωνιστικό χώρο σε πεδίο μάχης.  

Τα όσα συνέβησαν στο στά-
διο «Άλφαμεγα» φανέρωσαν για 
άλλη μια φορά την ανικανότητα 
του κράτους να προστατεύσει τους 
πολίτες του. Κροτίδες έπεφταν στα 
πόδια ανυποψίαστων φιλάθλων και 
φωτοβολίδες προσγειώνονταν στα 
καθίσματα μικρών παιδιών. Κι όλα 
αυτά έγιναν μπροστά σε 300 αστυ-
νομικούς, τη στιγμή που εκτελούσαν 
ένα επιχειρησιακό πλάνο με στόχο 
την ομαλή διεξαγωγή του αγώνα. 

Το οξύμωρο των όσων ντροπια-
στικών έγιναν στο παιχνίδι κυπέλλου 
ήταν η απόφαση για διεξαγωγή του 
αγώνα με τη παρουσία φιλάθλων 
και από τις δύο ομάδες, ενώ είχε 
εξαγγελθεί  από πριν το μέτρο απαγό-
ρευσης στις μετακινήσεις φιλάθλων. 
Παράλληλα, όπως παραδέχθηκε εκ 
των υστέρων ο Υπουργός ∆ικαιοσύ-
νης, Μάριος Χαρτζιώτης, γνώριζαν 
10 ολόκληρες ημέρες πριν για το 
ενδεχόμενο πρόκλησης επεισοδίων, 
χωρίς όμως να κατορθώσουν την 
αποφυγή τους. 

Είναι πολλά 
τα περιστατικά 

Τα αποτρόπαια επεισόδια στο 
ντέρμπι της Λεμεσού αποτελούν τη 
συνέχεια μιας σειράς από περιστατι-
κά εντός και εκτός των αγωνιστικών 
χώρων. Στις 15 Νοεμβρίου 2023 
σημειώθηκαν σοβαρά επεισόδια 
στη Λεμεσό, μεταξύ της Θύρας 1 
και της Θύρας 9, με ρίψη κροτίδων, 
μολότοφ και φωτοβολίδων έξω από 
τον σύνδεσμο της Θύρας 9. Στις 17 
∆εκεμβρίου 2023, οι οπαδοί του 

Απόλλωνα προκάλεσαν ζημιές στο 
στάδιο «Άλφαμεγα». Αφορμή ήταν 
η ήττα της ομάδας τους από τη Νέα 
Σαλαμίνα. Εισήλθαν στο γήπεδο, κυ-
νήγησαν ποδοσφαιριστές και παράγο-
ντες και πιάστηκαν στα χέρια με τους 
επιτηρητές ασφαλείας. Ακολούθησε 
η κροτίδα που έπεσε κατά ballboy 
στο ντέρμπι μεταξύ του ΑΠΟΕΛ και 
της Ομόνοιας στις 23 ∆εκεμβρίου, 
ενώ στις 6 Ιανουαρίου είχαμε την 
ρίψη κροτίδας στον τερματοφύλακα 
της Ανόρθωσης, στο ντέρμπι κορυ-
φής με τον ΑΠΟΕΛ. Τα πιο σοβαρά 
επεισόδια που θορύβησαν την ΚΟΠ, 
την Αστυνομία και την Κυβέρνηση 
ήταν στις 16 Ιανουαρίου, όταν οπαδοί 
του ΑΠΟΕΛ έριξαν κροτίδα τραυ-
ματίζοντας ποδοσφαιριστή της Νέας 
Σαλαμίνας. Την ίδια στιγμή, στο ΓΣΠ, 
οργανωμένοι της Θύρας 9, που βρί-
σκονταν έξω από γήπεδο, πετούσαν 
φωτοβολίδες με πιστόλι στον αγωνι-
στικό χώρο στο παιχνίδι Ομόνοιας 
29Μ-Ανόρθωσης. Μετά το τέλος του 
αγώνα ακολούθησε πετροπόλεμος 
έξω από το γήπεδο. 

Τα θολά σηµεία 
της Κάρτας Φιλάθλου 

Τα πιο πάνω επεισόδια και άλλα 
παρόμοια περιστατικά συνέβησαν 
εντός και εκτός γηπέδων την τε-
λευταία ποδοσφαιρική σεζόν, ενώ 
βρίσκεται σε ισχύ η νομοθεσία για 
την Κάρτα Φιλάθλου, ένα μέτρο που 
πρακτικά δεν εφαρμόζεται. Οπαδοί 
μπαίνουν στο γήπεδο χωρίς κανέ-
ναν έλεγχο, με ψεύτικα εισιτήρια 
αλλά και με Κάρτες Φιλάθλου άλ-
λων προσώπων. Τρανταχτό παρά-
δειγμα των φοβερών «ελέγχων» 
που γίνονται στα γήπεδα είναι η 
σύλληψη συγγενούς του 24χρονου 

που έριξε την κροτίδα στον ποδο-
σφαιριστή της Νέα Σαλαμίνας, αλλά 
και οι ανακοινώσεις της Αστυνο-
μίας για αναζητούμενα πρόσωπα 
χωρίς στοιχεία, μιας και δεν έγινε 
κατορθωτό να ταυτοποιηθούν από 
τα κλειστά κυκλώματα των σταδίων. 
Πλέον στην εξίσωση μπαίνουν και 
οι αναφορές της Αστυνομίας για πα-
ράγοντες και επιτηρητές ασφαλείας 
που φέρονται να βάζουν στο γήπεδο 
επικίνδυνα αντικείμενα, τα οποία 
θα χρησιμοποιηθούν αργότερα 
από τους οργανωμένους. 

Για την έξαρση της βίας στους 
αθλητικούς χώρους φέρουν ευθύνη 
όλη η Πολιτεία και οι αρμόδιοι 
φορείς. Η Κυβέρνηση που ανακοι-
νώνει μέτρα χωρίς να τα εφαρμόζει, 
η Βουλή που ψηφίζει νομοθεσίες 
χωρίς να ασκεί τον απαιτούμενο 
έλεγχο για την υλοποίησή τους, 
η Αστυνομία για τη μη επαρκή 
αστυνόμευση των αγώνων, ο ΚΟΑ 
για την κατάσταση που βρίσκονται 
τα γήπεδά μας σήμερα, η ΚΟΠ για 
τις ποινές «χάδι» που βάζει στις 

ομάδες, αλλά και τα σωματεία, τα 
οποία έχουν καταντήσει έρμαιο 
των χούλιγκαν. 

«Το 3%-5% των 
αντικειµένων περνούν 
από τα σηµεία εισόδου 
οπαδών» 

Για την κατάσταση των γηπέδων 
και την έξαρση του χουλιγκανισμού 
μίλησε στη «Σ» ο Πρόεδρος του 
Κλάδου Αστυνομικού Σώματος 
Ισότητα, Νίκος Λοϊζίδης. Όπως 
εξήγησε, τα διάφορα αντικεί-
μενα περνούν στα στάδια λόγω 
των ελλείψεων και των «τρυπών» 
που παρουσιάζουν, τονίζοντας ότι 
αντικείμενα περνούν και από τους 
παράγοντες των ομάδων. «Πριν από 
ένα μήνα συλλάβαμε έναν ύποπτο 
που ήταν φρουρός ασφαλείας», 
είπε. Συμπλήρωσε ότι όλοι όσοι 
μπαίνουν στα γήπεδα πρέπει να 
ελέγχονται. «Από τις εισόδους όπου 
περνούν στο γήπεδο οι φίλαθλοί 
περνά το 3%-5% των επικίνδυ-
νων αντικειμένων. Βάζουν μέσα 
στο γήπεδο μεγάλα αντικείμενα, 
που είναι δύσκολο να τα περάσουν 
κατά την είσοδό τους στο γήπεδο». 
∆ιευκρίνισε ότι οι αστυνομικοί 
δεν πρόκειται να προσέχουν τα 
γήπεδα δύο μέρες πριν από τον 
αγώνα. «Ερευνούμε τα γήπεδα 
πριν εισέλθουν οι φίλαθλοι με 
όσα μέσα διαθέτουμε», ανέφερε. 

«Γήπεδα χωρίς ticketing 
system, κλειστά 
κυκλώµατα και ψηφιακή 
ταυτοποίηση»

Ο κ. Λοϊζίδης αναφέρθηκε και 
στην Κάρτα Φιλάθλου και κατά 
πόσον βοηθά τους αστυνομικούς 
να ελέγξουν την κατάσταση στα γή-
πεδα. «Πώς να μας βοηθά η Κάρτα 
Φιλάθλου από τη στιγμή που τα 
γήπεδά μας δεν έχουν ticketing 
system, δεν έχουν κλειστά κυκλώ-
ματα τελευταίας τεχνολογίας, δεν 
έχουν την προηγμένη ψηφιακή 
ταυτοποίηση Κάρτας Φιλάθλου 
και κάμερες». Συμπλήρωσε ότι ο 
αριθμός των σεκιούριτι θα έπρεπε 
να είναι ανάλογα με τον κόσμο που 
πάει στο γήπεδο, κάτι το οποίο δεν 
γίνεται. «Υπάρχουν γήπεδα που δεν 
έχουν τις απαραίτητες εγκαταστά-
σεις, με αποτέλεσμα να παίρνουμε 
μαζί μας κάγκελα». Υπογράμμισε 
ότι ο καθένας πρέπει να αναλά-
βει τον ρόλο του σύμφωνα με την 
υφιστάμενη νομοθεσία. «Πέρασαν 
απλώς έναν νόμο, στον οποίο κά-
ποιοι δεν μπορούν να κάνουν όσα 
προβλέπει η νομοθεσία. Όλα όσα 
ανέφερα είναι όπλα τα οποία θα 
μπορούσε να χρησιμοποιήσει 
η Αστυνομία αν εφάρμοζαν τον 
νόμο». Ερωτηθείς γιατί κατά την 
αποχώρηση των οπαδών από το 
στάδιο «Άλφαμεγα» δεν έγιναν 
συλλήψεις όσων εμπλέκονταν στα 
έκτροπα, απάντησε ότι υπήρχαν 
δύο επιλογές: «Είτε θα μπαίναμε 
στην κερκίδα και θα κάναμε συλ-
λήψεις είτε θα κάναμε τις συλλήψεις 
κατά την αποχώρησή τους. Όμως 
πρώτα πρέπει να δοθούν οδηγίες 
και διαταγές». 

Μετά από πολύωρες συσκέψεις, 
την Παρασκευή η ΚΟΠ ανακοί-
νωσε πως τίθεται σε εφαρμογή το 
μέτρο της απαγόρευσης μετακί-
νησης φιλάθλων, ενώ παράλληλα 
αναφέρθηκε και στην πρόσφατη 
απόφαση του ∆ιοικητικού Συμ-
βουλίου της ομοσπονδίας, όπου 
έγινε σύσταση στον Αθλητικό 
∆ικαστή για εξαντλητική εφαρ-
μογή των αυστηρών ποινών που 
προνοούνται στους Πειθαρχικούς 
Κανονισμούς, οι οποίοι, μεταξύ 
άλλων, προνοούν για ομάδες των 
οποίων οι φίλαθλοι εμπλέκονται 
σε σοβαρά επεισόδια: 

• Μηδενισμό από έναν ή πε-
ρισσότερους αγώνες.

• Ολικό ή μερικό κλείσιμο στα-
δίων ή απαγόρευση εισόδου στα 
στάδια συγκεκριμένων φιλάθλων.

• Αφαίρεση βαθμών.
• Πρόστιμο μέχρι μισό εκα-

τομμύριο ευρώ.
• Υποβιβασμό. 
Σε επόμενη συνεδρία του ∆.Σ. 

της ΚΟΠ θα τεθεί θέμα κωδικο-

ποίησης των πιο πάνω ποινών,  
ούτως ώστε η επιβολή τους να 
μην είναι στη διακριτική ευχέρεια 
του Αθλητικού ∆ικαστή.

Τα εν λόγω μέτρα από πλευράς 
Κυβέρνησης, όπως αναφέρθη-
κε, δεν θεωρούνται αρκετά για 
την άμεση και αποτελεσματική 
αντιμετώπιση του προβλήματος, 
γι’ αυτό και αποφασίστηκε όπως 
προωθήσει αμέσως με τη μορ-
φή του κατεπείγοντος στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για ψήφιση, 
αναθεωρημένο τροποποιητικό 
νομοσχέδιο, σε συνέχεια αυτού 
που έχει ήδη κατατεθεί στις 17 
Ιανουαρίου 2024, με τις ακό-
λουθες, μεταξύ άλλων, πρόνοιες: 

(1) Το Υπουργικό Συμβούλιο 
να έχει της εξουσία να αποφασίζει 
για λόγους δημοσίας τάξεως και 
ασφάλειας τη διεξαγωγή αγώνων 
χωρίς την παρουσία φιλάθλων.

(2) Να μην επιτρέπεται η λει-
τουργία οποιουδήποτε Συνδέσμου 
Φιλάθλων χωρίς την ευθύνη και 
εποπτεία Αθλητικού Σωματείου.

Υπενθυμίζεται πως το νομο-
σχέδιο που έχει ήδη κατατεθεί 
(στις 17 Ιανουαρίου) στη Βουλή 
προνοεί τα ακόλουθα: 

• Εγκατάσταση κλειστών κυ-
κλωμάτων παρακολούθησης σε 
κάθε αθλητικό χώρο που χρη-
σιμοποιείται για τη διεξαγωγή 
αγώνα πρώτης κατηγορίας, ανε-
ξαρτήτως χωρητικότητας.

• Παροχή δυνατότητας στην 
Αστυνομία διεξαγωγής άλκοτεστ 
και νάρκοτεστ σε φιλάθλους, για 
την αποτελεσματική εφαρμογή 
της νομοθεσίας που αφορά στην 
απαγόρευση της εισόδου σε αθλη-
τικούς χώρους σε όσους τελούν 
υπό την επήρεια ναρκωτικών ή 
βρίσκονται σε κατάσταση μέθης.

• Αύξηση μέχρι και 10 χρόνια 
της διάρκειας αποκλεισμού από τους 
αθλητικούς χώρους που το δικαστή-
ριο μπορεί να επιβάλει ως ποινή.

• Ενίσχυση του ελέγχου της 
Κάρτας Φ ιλάθλου στους αθλη-
τικούς χώρους, με την εμπλοκή 
της Αστυνομίας στους ελέγχους. 

Μέτρα, μέτρα, μέτρα και… Άγιος ο Θεός   

ΠΕΤΡΟΣ 
ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 

Έρµαιο των 
χούλιγκαν 
η Πολιτεία 
Ευθύνες, ανικανότητα, ποινές χάδι, 
ηµίµετρα και ανεφάρµοστοι νόµοι 
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Α
υτό που κάποτε 
το ονόμαζαν ως 
«αγγλική ασθέ-
νεια», και ακού-
ει στο όνομα πο-
δοσφαιρική βία, 
σαρώνει πλέον 

σχεδόν ολόκληρη την Ευρώπη, 
απειλώντας με μεταστάσεις και σε 
άλλα αθλήματα. Τα όσα τραγικά 
διαδραματίζονται στο κυπριακό 
ποδόσφαιρο το τελευταίο διάστημα 
αποτελούν μέρος ενός ευρύτερου 
προβλήματος έξαρσης του χουλι-
γκανισμού στην ποδοσφαιρομάνα 
Ευρώπη, του οποίου οι ρίζες και 
τα αίτια είναι βαθύτερα.

Η Ελλάδα απαγόρευσε την πα-
ρουσία φιλάθλων σε ποδοσφαιρι-
κούς αγώνες της Super League για 
δύο μήνες μετά τα βίαια επεισόδια 
που ξέσπασαν μεταξύ αντιπάλων 
οπαδών σε αγώνα βόλεϊ, τραυματί-
ζοντας θανάσιμα έναν αστυνομικό. 
Η Γαλλία εξετάζει το ενδεχόμενο 
να αποκλείσει τη μετακίνηση φι-
λάθλων, αφού ένας οπαδός μαχαι-
ρώθηκε μέχρι θανάτου πριν από 
μερικές εβδομάδες. Οι Αρχές ήδη 
απαγορεύουν μετακίνηση οπαδών 
σε ντέρμπι, αλλά η λήψη περαιτέρω 
μέτρων μοιάζει αναπόφευκτη. Τον 
Ιανουάριο ένας ιταλικός αυτοκινη-
τόδρομος έκλεισε όταν αντίπαλοι 
οπαδοί τσακώθηκαν μεταξύ τους. 
Στην Ολλανδία, η κυβέρνηση πα-
λεύει με μια έξαρση των προβλημά-
των χουλιγκανισμού, με αρκετούς 
αγώνες να διακόπτονται ή να μην 
αρχίζουν καθόλου. Πριν από δύο 
μήνες στο Μιλάνο, ένας οπαδός της 
Νιούκασλ μαχαιρώθηκε στο στομάχι 
και τον Μάιο, παίκτες της Γουέστ 
Χαμ προσπάθησαν να επέμβουν 
όταν κουκουλοφόροι οπαδοί της 
ολλανδικής ομάδας ΑΖ Άλκμααρ 
κινήθηκαν απειλητικά σε τμήμα 
του γηπέδου, όπου κάθονταν οι 
οικογένειες της αγγλικής ομάδας. 
Παράλληλα, η Τουρκία διέκοψε επ’ 
αόριστον όλους τους αγώνες πο-
δοσφαίρου, αφού ένας διαιτητής 
γρονθοκοπήθηκε στον αγωνιστικό 
χώρο από έναν πρόεδρο συλλόγου. 

Με δεδομένα τα πιο πάνω, οι 
ευρωπαϊκοί θεσμοί που διοικούν 
το ποδόσφαιρο φοβούνται την επι-
στροφή του χουλιγκανισμού στα 
πρότυπα της δεκαετίας του ’80. 
Υπενθυμίζεται ότι το 1985 απο-
κλείστηκαν οι αγγλικές ομάδες από 

την Ευρώπη για πέντε χρόνια, μετά 
τον θάνατο 39 κυρίως Ιταλών φι-
λάθλων στην εξέγερση στο στάδιο 
Heysel των Βρυξελλών. Στο πλαίσιο 
αυτό,  τον περασμένο Αύγουστο, ο 
πρόεδρος της UEFA, Aleksander 
Ceferin, είπε για τη βία: «Αυτός είναι 
ο καρκίνος του ποδοσφαίρου και 
αυτοί δεν είναι ποδοσφαιρόφιλοι».

Το «ξεθώριασµα» 
της Θάτσερ 

Ακούγεται συχνά το επιχείρημα 
ότι η Βρετανίδα Πρωθυπουργός 
Μάργκαρετ Θάτσερ κατάφερε να 
πατάξει τον χουλιγκανισμό πριν 
από 3 δεκαετίες. Σήμερα, ωστόσο,  
υπάρχουν ενδείξεις ότι η «αγγλική 
ασθένεια» επιστρέφει στη Βρετανία. 
Την περασμένη σεζόν, η βρετανική 
Αστυνομία πραγματοποίησε τον 
μεγαλύτερο αριθμό συλλήψεων 
σε ποδοσφαιρικούς αγώνες στην 

Αγγλία και την Ουαλία εδώ και 
σχεδόν μια δεκαετία. Το 2022-23 
υπήρξαν 2.264 συλλήψεις που 
σχετίζονται με το ποδόσφαιρο, 
66 περισσότερες σε σχέση με τον 
προηγούμενο αριθμό, και είναι η 
χειρότερη από το 2013-14.

Το μεγάλο ζητούμενο είναι ο 
τρόπος διαχείρισης αυτού του 
πολυσύνθετου φαινομένου, που 
απειλεί την κοινωνική ηρεμία 

από τις κυβερνήσεις και τα σώματα 
ασφαλείας. Τον Φεβρουάριο η γαλ-
λική Αστυνομία επικρίθηκε όταν 
η UEFA είπε πως οι οπαδοί της 
Λίβερπουλ και της Ρεάλ Μαδρίτης 
θα μπορούσαν να είχαν πεθάνει, 
επειδή ο τελικός του Champions 
League του 2022 στο Παρίσι αντιμε-
τωπίστηκε με ιδιαίτερη σκληρότητα 
από την Αστυνομία.

Lockdown και ναρκωτικά 
Οι κοινωνιολόγοι εκτιμούν ότι 

συντρέχουν ορισμένοι παράγοντες 
που έχουν τροφοδοτήσει την επι-
στροφή της κουλτούρας των σκληρο-
πυρηνικών οργανωμένων οπαδών 
(ultras) σε όλη την Ευρώπη.

Ένας λόγος μπορεί να είναι το 
αχαλίνωτο αίσθημα λύτρωσης μετά 
τα lockdown της πανδημίας. Άλλος 
λόγος μπορεί να είναι το ότι όσοι 
είναι νέοι στις ομάδες οργανωμέ-

νων ή που επιστρέφουν σε αυτές 
είναι «πρόθυμοι να προβούν σε 
ενέργειες που θα τους οδηγήσουν 
σε ανέλιξη στην ιεραρχία». 

Είναι επίσης κοινό μυστικό, το 
οποίο παραδέχεται και η Αστυνομία, 
ότι μέσα στον χώρο των οργανωμέ-
νων οπαδών και στα οικήματά τους 
γίνεται μεγάλη χρήση ναρκωτικών. 
Μια μελέτη από ερευνητές από το 
Πανεπιστήμιο του Stirling διαπί-
στωσε ότι υπήρξε αξιοσημείωτη 
αύξηση στους ultras που παρα-
δέχτηκαν ότι έπαιρναν κοκαΐνη, 
«με το ναρκωτικό να αποτελεί 
παράγοντα επιρροής στη βία και 
την αντικοινωνική συμπεριφορά».

Παρόλα αυτά, είναι «πολύ απλο-
ϊκό» να θεωρούμε ότι η αύξηση της 
ποδοσφαιρικής βίας οφείλεται μόνο 
στη χρήση ναρκωτικών ή στην κα-
ταπίεση από τα lockdown. Το να 
πηγαίνει κάποιος σε ποδοσφαιρι-
κούς αγώνες και να είναι μέλος μιας 
κοινωνικής ομάδας προσφέρει μια 
αίσθηση σκοπού και απόδραση από 
την καθημερινή μιζέρια. Ερευνητές 
εκτιμούν ότι η εκδήλωση βίας επιτρέ-
πει σε κάποιους να εξωτερικεύουν 
μια καταπιεσμένη αρρενωπότητα, 
που δεν μπορούν να δείξουν σε άλλα 
κοινωνικές δραστηριότητες . Η εξω-
τερίκευση αυτής της καταπίεσης, η 
οποία είναι συχνά και σεξουαλική, 
εκφράζεται με τη βία. ∆εν μπορεί 
άλλωστε να είναι τυχαίο ότι, τουλά-
χιστον στον ελληνικό οπαδικό χώρο, 
τα πλείστα των συνθημάτων έχουν 
σεξιστικό υπόβαθρο.

Αναζήτηση κοινωνικής 
ταυτότητας

Υπάρχει το σενάριο-υπόθεση 
απογοήτευσης-επιθετικότητας (FAH), 
όπου εικάζεται ότι η βίαιη συμπερι-
φορά των οπαδών είναι μια πράξη 
για την αποκατάσταση της ατομικής 
αυτοεκτίμησης που μειώνεται από 
ένα απογοητευτικό γεγονός, όπως 
η ήττα της αγαπημένης του ομάδας.

Υπάρχει επίσης η θεωρία της 
αναζήτησης κοινωνικής ταυτότη-
τας (SIT) ως πιθανή εξήγηση για 
τη βία. Γενικά, το SIT υποστηρίζει 
ότι η απλή πράξη ομαδοποίησης 
μπορεί να οδηγήσει σε σύγκρουση 
και βία. Στο πλαίσιο της βίας που 
σχετίζεται με το ποδόσφαιρο, το SIT 
ισχυρίζεται ότι οι επιρρεπείς στη βία 
οπαδοί ποδοσφαίρου παρακινούνται 
από τη συγχώνευση ταυτότητας -μια 
βαθιά αίσθηση «ενότητας» μεταξύ 
της προσωπικής και κοινωνικής τους 
ταυτότητας- για να πολεμήσουν και 
να υπερασπιστούν τα «αδέλφια» τους 
απέναντι σε αυτό που θεωρούν ομα-
δικές απειλές από αντίπαλες ομάδες 
φιλάθλων ή και την Αστυνομία.

Η σκιά του χουλιγκανισµού 
απλώνεται στην Ευρώπη
Αναζητώντας τα αίτια έξαρσης της βίας στο ποδόσφαιρο - Η «αγγλική ασθένεια», που έγινε πανδηµία 

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ

Η αμφιλεγόμενη τεχνητή νο-
ημοσύνη -η οποία χρησιμοποι-
εί μαθηματικές μετρήσεις των 
προσώπων των ανθρώπων για 
να τα συγκρίνει με φωτογραφί-
ες σε μια προκαθορισμένη λίστα 
παρακολούθησης σε πραγματικό 
χρόνο- πρόκειται να αναπτυχθεί 
σε μια σειρά από τουρνουά φέτος, 
συμπεριλαμβανομένου του Euro 
24. Όταν οι κάμερες που παρακο-
λουθούν συνεχώς πλήθος έξω από 
στάδια βρίσκουν μια αντιστοίχιση 
με μια εικόνα προσώπου στη λίστα 
παρακολούθησης, θα αποστέλ-
λεται σήμα σε συσκευές χειρός 
που ειδοποιεί την Αστυνομία και 
τους φρουρούς ασφαλείας για τον 
άτομο που καταζητείται.

Ο διευθυντής ασφάλειας της 

FIFA, Χέλμουτ Τζόζεφ Σπαν, που 
κυβερνά ουσιαστικά τον κόσμο 
του ποδοσφαίρου, δήλωσε ότι η 
τεχνολογία αναγνώρισης προσώ-
που θα «προσδιορίσει πιθανές 
απειλές» προτού αυτές εκδηλω-
θούν. «Η συνεχής παρακολού-
θηση των εξελισσόμενων απει-
λών και η προσαρμοστικότητα 
στις μεταβαλλόμενες συνθήκες 
είναι ζωτικής σημασίας για τη 
διασφάλιση ενός ασφαλούς περι-
βάλλοντος για τους συμμετέχοντες 
και τους θαυμαστές», δήλωσε στο 
International Security Journal.

Η Μητροπολιτική Αστυνομία 
της Βρετανίας αναπτύσσει κά-
μερες αναγνώρισης προσώπου 
σε μεγάλες εκδηλώσεις. Το λο-
γισμικό του μελετά τα πρόσωπα 

οποιουδήποτε βρίσκεται σε από-
σταση περίπου 20 μέτρων από 
μια κάμερα και τα συγκρίνει με 
εικόνες λίστας παρακολούθησης. 
Εκείνοι που δεν ταίριαζαν είχαν 
στιγμιαία pixelized - αφήνοντας 
εκτεθειμένα μόνο τα πρόσωπα 
των υπόπτων. Όμως, η νομική 
και πολιτική υπεύθυνη του Big 
Brother Watch, Madeleine Stone, 
περιέγραψε την αναγνώριση 
προσώπου ως «αυταρχικό ερ-
γαλείο μαζικής παρακολούθη-
σης, που μετατρέπει το κοινό σε 
πεζή ταυτότητα» και «μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί στην Κίνα και τη 
Ρωσία, αλλά δεν έχει θέση στους 
δρόμους της Βρετανίας». «Αυτή 
η δυστοπική τεχνολογία πρέπει 
επειγόντως να απαγορευτεί», είπε.

Επιστρατεύουν τεχνητή νοημοσύνη

Η αµφιλεγόµενη 
τεχνητή νοηµοσύνη 

πρόκειται να ανα-
πτυχθεί σε µια σει-

ρά από τουρνουά 
φέτος, συµπερι-

λαµβανοµένου του 
Euro 24 
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Σ
τα βαθιά και φουρ-
τουνιασμένα νερά 
του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 
μπήκε αποφασισμέ-

νη να επιτύχει η νέα Υπουργός, 
Μαρία Παναγιώτου. Η μέχρι 
πρότινος Επίτροπος Περιβάλλο-
ντος αποτέλεσε την εκλεκτή του 
Προέδρου της Δημοκρατίας, Νίκου 
Χριστοδουλίδη, κατά τον πρόσφατο 
ανασχηματισμό του κυβερνητικού 
σχήματος, ώστε να αναλάβει ένα 
δύσκολο χαρτοφυλάκιο με πολλά 
ανοικτά ζητήματα. Σε συνέντευξή 
της στη «Σ» η κ. Παναγιώτου το-
νίζει ότι ψηλά στην ατζέντα των 
προτεραιοτήτων της βρίσκεται η 
ενίσχυση του πρωτογενούς τομέα 
της Κύπρου, το χαλλούμι ως προ-
ϊόν Προστατευόμενης Ονομασίας 
Προέλευσης (ΠΟΠ), καθώς και η 
σωστή διαχείριση και προστασία 
του Ακάμα. Για τα δύο τελευταία 
ζητήματα, μάλιστα, αναφέρει πως 
πολύ σύντομα αναμένονται εξε-
λίξεις. 

Ποιες είναι οι τρεις προτε-
ραιότητες του Υπουργείου που 
μόλις αναλάβατε;

Προφανώς δεν μπορούν να είναι 
μόνο τρεις. Όμως είναι σημαντικό 
να αναφερθεί πως, ανάμεσα σε 
άλλα, οι προτεραιότητές μας είναι 
προφανώς η ενίσχυση του πρωτο-
γενούς τομέα της Κύπρου, το χαλ-
λούμι ως προϊόν Προστατευόμενης 
Ονομασίας Προέλευσης (ΠΟΠ), η 
σωστή διαχείριση και προστασία 
του Ακάμα. Εξίσου όμως σημαντικά 
είναι και τα ζητήματα της ορθής 
διαχείρισης των αποβλήτων, της 
ευημερίας των ζώων, της πρόληψης 
των πυρκαγιών και της αειφόρου 
διαχείρισης των δασών μας. 

Ένα από τα μεγάλα θέματα 
του Υπουργείου σας είναι η 
διασφάλιση της παραγωγής 
χαλλουμιού ως προϊόντος 
Προστατευόμενης Ονομασί-
ας Προέλευσης (ΠΟΠ). Πώς 
θα χειριστείτε το εν λόγω θέμα; 

Όπως προανέφερα, η διαφύλα-
ξη του χαλλουμιού ως προϊόντος  
προστατευόμενης προέλευσης 
ΠΟΠ είναι στις προτεραιότητές 
μας και, όπως αναφέρεται και 
στο πρόγραμμα διακυβέρνησης, 
ο στόχος μας είναι η προστασία 
του χαλλουμιού ΠΟΠ. 

Στον ορίζοντα υπάρχουν δύο ορό-
σημα, που αφορούν τον περαιτέρω 
χειρισμό του προϊόντος. Το πρώ-
το αφορά την έκδοση απόφασης, 
στις 21 Φεβρουαρίου 2024, από 
το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, και το δεύτερο, τη δημο-
σίευση, τον ερχόμενο Μάρτιο, του 
νέου Ευρωπαϊκού Κανονισμού, βά-
σει του οποίου θα παραχωρηθεί η 
δυνατότητα πενταετούς παράτασης 
της μεταβατικής περιόδου για την 

τήρηση των προδιαγραφών παρα-
γωγής του προϊόντος. Όπως δήλωσα 
αμέσως μετά τη συνάντηση που είχε 
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με 
τους αιγοπροβατοτρόφους στις 26 
Ιανουαρίου, μετά και την έκδοση 
της απόφασης του Δικαστηρίου, ο 
ΠτΔ θα συγκαλέσει σύσκεψη στην 
παρουσία όλων των εμπλεκομένων 
στον τομέα παραγωγής χαλλουμιού 
(τυροκόμων, αγελαδοτρόφων, αιγο-
προβατοτρόφων), όπου θα ανακοινω-
θούν οι αποφάσεις της Κυβέρνησης. 

Όσον αφορά το ζήτημα του 
Ακάμα, υπάρχει κάποια εξέλιξη; 
Έχετε στα χέρια σας την έκθεση 
των εμπειρογνωμόνων; 

Η έκθεση παραδόθηκε στον 
Γενικό Διευθυντή της Γενικής 
Διεύθυνσης Περιβάλλοντος του 
ΥΓΑΑΠ, κ. Κώστα Χατζηπαναγιώ-
του. Η έκθεση, η οποία ως γνωστόν 
ετοιμάστηκε από εμπειρογνώμονες, 
θα εξεταστεί από την Ad Hoc Επι-
τροπή, η οποία θα συγκληθεί μετά 
από πρόσκληση της Περιβαλλοντι-

κής Αρχής την ερχόμενη Τετάρτη, 
31 Ιανουαρίου 2024. Εμείς, ως 
Υπουργείο, ακολουθούμε τα χρο-
νοδιαγράμματα και τις ενέργειες 
που πρέπει να γίνουν, με βάση την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβου-
λίου της 20ής Δεκεμβρίου 2023, 
πάντα εντός του πλαισίου και της 
φιλοσοφίας του Σχεδίου Αειφόρου 
Ανάπτυξης (ΣΑΑ) Ακάμα. 

Τι σας ζήτησε ο Πρόεδρος 
όταν σας πρότεινε να αναλάβετε 
το χαρτοφυλάκιο του Υπουρ-
γείου Γεωργίας; Γιατί πιστεύετε 
ότι σας επέλεξε; 

Δεν θεωρώ πως υπάρχει λόγος να 
δημοσιοποιηθεί οποιαδήποτε προσω-
πική συνομιλία μεταξύ του Προέδρου 
της Δημοκρατίας και εμένα. Περιποιεί 
πολύ μεγάλη τιμή για μένα να αναλάβω 
αυτό το δύσκολο και συνάμα σημα-
ντικό χαρτοφυλάκιο, ως εκ τούτου θα 
εργαστώ άοκνα για να φανώ αντάξια 
στις προσδοκίες του Προέδρου της 
Δημοκρατίας, τον οποίο και ευχαρι-
στώ για την εμπιστοσύνη. Αυτό στο 

οποίο προσδοκώ είναι, μαζί με τους 
συνεργάτες μου αλλά και το έμπειρο 
προσωπικό του Υπουργείου, πάντα 
σε συνεργασία με όλες τις οργανώσεις 
και φορείς (αγροτικές οργανώσεις, πε-
ριβαλλοντικές κ.ά.) που συνδέονται με 
το Υπουργείο, να υλοποιήσουμε το 
πρόγραμμα διακυβέρνησης και δη 
όσα αφορούν τον πρωτογενή τομέα, 
την ευημερία των ζώων και την προ-
στασία του περιβάλλοντος. 

Εκ των προτέρων για να γνω-
ρίζει ο κόσμος και να μπορεί να 
σας κρίνει δίκαια. Τι θεωρείτε 
επιτυχία ως Υπουργός και τι 
αποτυχία; 

Είναι ξεκάθαρο ότι, τόσο η 
επιτυχία όσο και η αποτυχία θα 
φανούν εκ του αποτελέσματος. 
Το σημαντικό για μένα, και αυτό 
που θα επιδιώξω να κάνω, είναι 
σε συνεννόηση με τους άξιους 
συνεργάτες και συμβούλους 
μου στο Υπουργείο, με τη βοή-
θεια όλων των εμπλεκομένων και 
των αγροτικών οργανώσεων, να 
φέρουμε τέτοια αποτελέσματα, που 
στο τέλος της διαδρομής να έχουν 
ένα θετικό πρόσημο και συμβά-
λουν στη βελτίωση της ποιότητας 
ζωής των πολιτών, που είναι και 
ο στόχος του ανθρωποκεντρικού 
προγράμματος διακυβέρνησης 
Νίκου Χριστοδουλίδη.

Βρισκόμαστε μόλις λίγους 
μήνες πριν από την κάλπη και 
οι μέχρι στιγμής δημοσκοπή-
σεις δείχνουν το κόμμα από το 
οποίο προέρχεστε, την ΕΔΕΚ, 
στον πάτο. Λένε πως ένας από 
τους βασικούς λόγους είναι η 
συμμετοχή της ΕΔΕΚ στη συγκυ-
βέρνηση, η οποία δεν φαίνεται 
να αποδίδει. Κατά την άποψή 
σας, αυτό ισχύει; Ή ποιοι άλλοι 
λόγοι φέρνουν την ΕΔΕΚ χαμηλά 
στις δημοσκοπήσεις; 

Η ΕΔΕΚ είναι ασφαλώς το κόμ-
μα από το οποίο προέρχομαι και 
στο οποίο είχα την τιμή να διατελέ-
σω Επικεφαλής του Γραφείου Τύ-
που και Εκπρόσωπος Τύπου. Στην 
παρούσα φάση οφείλω να είμαι 
συγκεντρωμένη και επικεντρωμένη 
στην πολύ σοβαρή και σημαντική 
αποστολή που έχω αναλάβει και 
που ευελπιστώ να καταφέρω να 
ολοκληρώσω με επιτυχία. Ως εκ 
τούτου,  δεν μπορώ και δεν θα 
ήθελα να σχολιάσω οτιδήποτε 
συνδέεται με το κυπριακό κομ-
ματικό σκηνικό.

«Ανάμεσα σε άλλα, η προτεραιότητά μας 
είναι προφανώς η ενίσχυση του πρωτο-
γενούς τομέα της Κύπρου, το χαλλούμι 

ως προϊόν Προστατευόμενης Ονομασίας 
Προέλευσης (ΠΟΠ), η σωστή διαχείριση 

και προστασία του Ακάμα» 

«Περιποιεί πολύ μεγάλη τιμή για μένα να 
αναλάβω αυτό το δύσκολο και συνάμα σημα-
ντικό χαρτοφυλάκιο, ως εκ τούτου θα εργα-
στώ άοκνα για να φανώ αντάξια στις προσ-
δοκίες του Προέδρου της Δημοκρατίας, τον 
οποίο και ευχαριστώ για την εμπιστοσύνη» 

ΟΙ ΠΡΟΤΕΡΑΙΟΤΗΤΕΣ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΥΠΟΥΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΜΑΡΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ 

Δύο ορόσημα στον 
ορίζοντα για το χαλλούμι
Έτοιμη η έκθεση των εμπειρογνωμόνων για τον Ακάμα, η οποία θα τύχει εξέτασης από την Ad 
Hoc Επιτροπή την ερχόμενη Τετάρτη, 31 Ιανουαρίου 2024

ΘΕΟΔΩΡΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ   
nicolaouth@simerini.com 



ΚΟΙΝΩΝΙΑ28.01.2024 19

Μ
ε τρακτέρ 
σ τ ο υ ς 
δ ρ ό μ ο υ ς 
και μαζι-
κές κινη-
τοποιήσεις 
έφθασαν τα 

αιτήματα των Ευρωπαίων αγροτών 
στα έδρανα της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής. Το μέλλον του αγροτικού 
τομέα συζητήθηκε την Τετάρτη, 24 
Ιανουαρίου, παρουσία των Υπουρ-
γών Γεωργίας της ΕΕ και την Πέ-
μπτη, 25 Ιανουαρίου, ενώπιον της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, με στόχο 
την εξεύρεση κοινών λύσεων στα 
προβλήματα των αγροτών, δίνοντας 
προθεσμία έως το φετινό καλοκαίρι. 
Ο στρατηγικός διάλογος που ξεκίνησε 
στις Βρυξέλλες φέρνει στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων εμπλεκόμενους 
φορείς από την ευρύτερη αγροδι-
ατροφική, εφοδιαστική αλυσίδα, 
όπως γεωργούς, συνεταιρισμούς, 
εμπόρους, καταστήματα, τράπεζες, 
πανεπιστήμια και άλλους κλάδους. 

Οι μηχανές των τρακτέρ άνα-
ψαν για τη διεκδίκηση καλύτερων 
συνθηκών εργασίας προς όφελος 
παραγωγών, καταναλωτών και πε-
ριβάλλοντος. Μέσα στο πρώτο εξά-
μηνο του έτους έχει οργανωθεί να 
πραγματοποιηθούν συνεδριάσεις 
για να συζητηθούν τα αιτήματα που 
τέθηκαν για το μέλλον της γεωργί-
ας, όπως είναι το βιοτικό επίπεδο 
των αγροτών εν μέσω συνεχών 
πολέμων και κλιματικής αλλαγής. 
Αυτήν την περίοδο η αγανάκτηση 
των αγροτών από την Ολλανδία, τη 
Γαλλία, τη Γερμανία, τη Ρουμανία 
και την Πολωνία χτυπά στην καρδιά 
της Ευρώπης, λίγους μήνες πριν 
από τη διεξαγωγή των Ευρωεκλο-
γών τον Ιούνιο του 2024. 

Πρώτοι οι Κύπριοι 
αγρότες

Ωστόσο, στην Κύπρο οι κινητο-
ποιήσεις των αγροτών ξεκίνησαν 
νωρίτερα από τις τρέχουσες, πριν 
από τα Χριστούγεννα, κάνοντας 
την αρχή σε αυτό το κίνημα των 
τρακτέρ που εξελίσσεται στην κε-
ντρική Ευρώπη. Όπως αναφέρει 
στη «Σ» ο Γενικός Γραμματέας του 
Παναγροτικού Συνδέσμου Κύπρου, 
Τάσος Γιαπάνης, δύο είναι τα βασικά 
αιτήματα των Κύπριων αγροτών. 
Πρώτον, το θέμα του αυξανόμενου 
κόστους παραγωγής, όπου είναι 
αναγκαία η κρατική στήριξη του 
πρωτογενούς τομέα εξαιτίας του 
πολέμου στην Ουκρανία και του 
γειτονικού πολέμου στη Λωρίδα της 
Γάζας. Για παράδειγμα, οι εισαγωγές 
από χώρες της Ευρώπης μαζί με τις 
αυξημένες τιμές σε λιπάσματα, φυ-
τοφάρμακα, νερό και ρεύμα, καθώς 
και η μειωμένη υδροπαραγωγή 
γονατίζουν τον αγροτικό τομέα. 

∆εύτερον, η δημιουργία ενός 
νέου εθνικού πλαισίου για τους 
κινδύνους που αντιμετωπίζει η 
γεωργία όταν πλήττεται από φυ-
σικές καταστροφές. Όπως τονίζει, 
υπάρχουν αδύνατα σημεία και προ-
βλήματα ακόμα στο υπάρχον εθνικό 
πλαίσιο για τη γεωργική ασφάλεια. 
«Θα πρέπει να καταργηθεί και να 
χτίσουμε ένα νέο εθνικό πλαίσιο, 
που θα παρέχει σωστή αποζημίω-
ση στους πληγέντες αγρότες». Για 
παράδειγμα, λόγω της κλιματικής 
αλλαγής η Κύπρος έχει σοβαρότερες 
επιπτώσεις από άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες και χρειάζεται την απαραίτητη 
στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
Αυτή, βέβαια, η παροχή γεωργικής 
ασφάλειας θα πρέπει να συνδυά-
ζεται με λιγότερη γραφειοκρατία 
και γρηγορότερες παρεμβάσεις 
του κράτους όταν οι αγρότες το 
χρειάζονται, συμπληρώνει. 

∆ιπλάσιες οι τιµές µετά 
από τον πόλεµο

Όπως τονίζει ο κ. Γιαπάνης, οι 
τιμές των πρώτων υλών έχουν δι-
πλασιαστεί μετά τη ρωσική εισβολή 

στην Ουκρανία και το ζήτημα επίλυ-
σης του κόστους παραγωγής πλέον 
είναι πιο αναγκαίο από ποτέ. Επίσης, 
τα αυξημένα μεταφορικά κόστη για 
τα πλοία, οι υψηλές τιμές που χρε-
ώνονται τα εμπορευματοκιβώτια 
σε συνδυασμό με τις τσουχτερές 
τιμές της ενέργειας δημιουργούν 
πληθώρα επιβαρύνσεων στους 
αγρότες και κατ’ επέκτασιν στους 
ίδιους τους καταναλωτές και τα 
νοικοκυριά της χώρας. 

Για τις αυξήσεις των τιμών μιλά 
στη «Σ» και ο Γενικός Γραμματέας 
της Ένωσης Κυπρίων Αγροτών, 
Πανίκος Χάμπας, ο οποίος τονί-
ζει το κύριο ζήτημα του κόστους 
παραγωγής. «Κάναμε δύο κινη-
τοποιήσεις πριν από δύο μήνες 
στο Σπίτι της Ευρώπης και έξω 
από το Προεδρικό Μέγαρο. Βγή-
καμε πρώτοι στους δρόμους γιατί 
είμαστε οι πιο απομακρυσμένοι 
αγρότες στην Ευρώπη. Ελπίζου-

με τα θεσμικά όργανα να λάβουν 
αποφάσεις. Το πιο σημαντικό είναι 
να τερματιστεί ο πόλεμος στην Ου-
κρανία, καθώς ευνοεί την Αμερι-
κή, αλλά αντιθέτως η ΕΕ βυθίζεται. 
Τα αυξημένα κόστη παραγωγής, 
όπως σε καύσιμα, πρώτες ύλες, 
και τα λιμενικά τέλη ανεβαίνουν 
και βυθίζουν την αγροτική ζωή 
και ολόκληρη την κοινωνία της 
χώρας, αφού την ακρίβεια θα 
την πληρώσει ο καταναλωτής, 
για να μετακινηθεί το αυξημένο 
κόστος της αγροτικής παραγωγής. 
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα πρέπει 
να αντιληφθεί το πρόβλημα και 
να πάρει τις σωστές αποφάσεις. 

Ζητούμε από την ΕΕ να δει με 
διαφορετικό φακό το μέλλον του 
αγροτικού τομέα», προσθέτει ο κ. 
Χάμπας, τονίζοντας επίσης την ανά-
γκη να μειωθεί η γραφειοκρατία 
σε ζητήματα αγροτικής πολιτικής. 

Αίτημα των Κυπρίων αγροτών 
παραμένει η κρατική ενίσχυση 
-πέραν των σιτοπαραγωγών και 
των πατατοπαραγωγών που ήδη 
ενισχύθηκαν με 4,3 εκατ. ευρώ- και 
των υπόλοιπων κλάδων της γεωρ-
γίας της χώρας, όπως εσπεριδοειδή, 
φρούτα, χόρτα, οπωροκηπευτικά, 
θερμοκήπια, καθώς επίσης και η 
δημιουργία φωτοβολταϊκών στον 
αγροτικό τομέα. Μάλιστα, την επό-
μενη Τρίτη, 30 Ιανουαρίου, στις 2 
το μεσημέρι, έχει προγραμματιστεί 
συνάντηση γνωριμίας με τη νέα 
Υπουργό Γεωργίας, Μαρία Πανα-
γιώτου, για να τεθούν τα ζητήματα. 

Η αγανάκτηση των 
αγροτών βρίσκεται 

στις Βρυξέλλες, 
λίγους µήνες πριν 
από τη διεξαγωγή 

των Ευρωεκλογών

Αίτηµα των αγρο-
τών είναι να δοθεί 
κρατική ενίσχυση 
στον πρωτογενή 
τοµέα λόγω του 

αυξανόµενου κό-
στους παραγωγής 

Το κίνηµα των 
τρακτέρ µε φουλ 
τις µηχανές
Στον χορό των διαµαρτυριών του κινήµατος 
των τρακτέρ µπήκαν πρώτοι οι Κύπριοι 
αγρότες - Κοινωνικές, πολιτικές και 
οικονοµικές επιπτώσεις σε ΕΕ και Κύπρο 

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΚΕΝΩΝ ΘΕΣΕΩΝ ∆ΙΟΙΚΗΤΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 

Γίνονται δεκτές αιτήσεις για τις ακόλουθες θέσεις διοικητικού προσωπικού:

1. Μια (1) θέση Εσωτερικού Ελεγκτή (Θέση Πρώτου ∆ιορισµού) (Α9, Α11 και Α12)
2.  Μια (1) θέση Λογιστή (Θέση Πρώτου ∆ιορισµού) (Α9, Α11 και Α12)
3.  Μια (1) θέση Λειτουργού Πανεπιστηµίου (Θέση Πρώτου ∆ιορισµού) στα θέµατα: ∆ίκτυα και Ασφάλεια   
     Πληροφοριακών Συστηµάτων (Α8, Α10 και Α11)
4.  Μια (1) θέση Λειτουργού Πανεπιστηµίου (Θέση Πρώτου ∆ιορισµού) στα θέµατα: Εφαρµογές 
     Πληροφορικής και Τηλεκπαίδευσης (Α8, Α10 και Α11)
5.  Μια (1) θέση Τεχνικού Μηχανικού (Θέση Πρώτου ∆ιορισµού) (2η βαθµίδα), Α7 και Α8(i))
6. Τρεις (3) θέσεις Βοηθού Γραµµατειακού Λειτουργού (Θέση Πρώτου ∆ιορισµού) (Α2, Α5 και Α7{ii})

Οι αιτήσεις θα πρέπει να υποβάλλονται πλήρως συµπληρωµένες µέσω της ∆ιαδικτυακής Πύλης Εργοδό-
τησης στον σύνδεσµο https://careers.ouc.ac.cy/apply και η υποβολή αιτήσεων θα ξεκινήσει την Παρα-
σκευή, 19 Ιανουαρίου 2024, µε καταληκτική ηµεροµηνία την Τρίτη, 13 Φεβρουαρίου 2024, στις 14.00. 
Περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόµενοι µπορούν να βρουν στην ιστοσελίδα του Ανοικτού Πανεπιστη-
µίου Κύπρου στον σύνδεσµο www.ouc.ac.cy.  

ΧΑΡΙΣ ΒΩΒΟΥ
vovouc@sigmalive.
com
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ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 

Η συντριπτική 
πλειοψηφία αφορά 

παιδιά που προ-
έρχονται από τη 

Συρία, αλλά και µια 
σειρά αφρικανικών 

χωρών όπως το 
Κονγκό, η Σοµαλία, 
η Ακτή Ελεφαντο-

στού και η Νέα 
Γουινέα 

Η πτυχή που φαί-
νεται να βαδίζει 

προς τη σωστή 
κατεύθυνση αφορά 
τη  διαδικασία ανα-

δοχής παιδιών. Οι 
περιπτώσεις αυτές 

αφορούν κυρίως 
γνωστούς και συγ-
γενείς -οµοεθνείς- 
που δηλώνουν πως 

είναι σε θέση να 
φιλοξενήσουν κά-
ποιο από τα παιδιά 

Σ
τη σκιά άλλης μιας 
σύγχρονης τραγωδί-
ας πραγματοποιείται 
το παρόν ρεπορτάζ. 
Έχοντας νωπές ακό-
μη τις μνήμες και με 
τη φωτογραφία να 

έχει εντυπωθεί στο μυαλό όλων, 
θυμόμαστε τον τραγικό θάνατο του 
μικρού Αϊλάν. Το άψυχο σώμα του 
ξεβράστηκε εννέα περίπου χρό-
νια πριν στις ακτές της Τουρκίας, 
αφού η βάρκα στην οποία επέβαινε, 
με φάρο την ελπίδα, δεν έφτασε 
ποτέ στον προορισμό της. Και αν 
στο μυαλό κάποιων οι μνήμες 
έχουν ξεθωριάσει, ήρθε ακόμα 
ένα τραγικό παρόμοιο συμβάν 
να μας υπενθυμίσει την τραγω-
δία, αυτήν τη φορά στη δική μας 
«αυλή». 

Ανείπωτη τραγωδία
Ταξιδεύοντας για μέρες από 

τον Λίβανο, στοιβαγμένο σε μιαν 
ακυβέρνητη, ξύλινη βάρκα, χωρίς 
φαγητό και νερό, το τρίχρονο κο-
ριτσάκι εξέπνευσε λίγες ώρες μετά 
τη διάσωση και διακομιδή του στη 
ΜΕΘ του Μακάρειου Νοσοκομεί-
ου. Η τραγωδία δεν σταματά εδώ, 
όμως, αφού στη Μονάδα Εντατικής 
Θεραπείας νοσηλεύονται ακόμα 
τρία μικρά παιδάκια, με το ένα εξ 
αυτών -ηλικίας οκτώ ετών- να είναι 
αδερφάκι του τρίχρονου κοριτσιού. 
Μια υπόθεση που συγκλόνισε την 
Κύπρο αλλά και την κοινωνία ανά 
την υφήλιο , με την είδηση, όπως 
είναι φυσιολογικό, να κάνει τον 
γύρο του κόσμου. 

Πάνω από 1.300 παιδά-
κια στην Κύπρο

Κάτω, όμως, από τη σκόνη της 
θλιβερής είδησης κρύβονται δε-

κάδες πτυχές που διαμορφώνουν 
το παζλ της -σχεδόν- προδιαγε-
γραμμένης τραγωδίας, φέρνοντας 
εκ νέου στην επιφάνεια το ζήτη-
μα των ασυνόδευτων ανηλίκων. 
Αλήθεια, έχετε αναρωτηθεί ποτέ 
πόσα παιδάκια -τυχερά μέσα στην 
ατυχία τους, αν μπορούν να χαρα-
κτηριστούν έτσι- έχουν καταφέρει 
να φτάσουν στη χώρα μας σώα; 
Την απάντηση δίνουν τα στοιχεία 
που παρέθεσε στη «Σημερινή» το 
Υφυπουργείο Πρόνοιας, κάνοντας 
λόγο για 1.300 παιδιά. Τόσα είναι 

λοιπόν τα παιδιά που αποχωρί-
στηκαν τις οικογένειές τους και 
βρίσκονται πλέον υπό την κηδε-
μονία των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, διαχωρισμένα στα διά-
φορα προγράμματα ασυνόδευτων 
ανηλίκων παγκυπρίως. 

Η μεγαλύτερη μάζα βρίσκεται 
τοποθετημένη σε προγράμματα 
ημιανεξάρτητης διαβίωσης είτε σε 
προγράμματα τα οποία λειτουργούν 
άλλοι Μ.Κ.Ο. που τελούν σε συνερ-
γασία με τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας. Επιπρόσθετα, αριθμός 
παιδιών είναι τοποθετημένα σε 
ιδρύματα, χώρους φιλοξενίας 
αλλά και ανάδοχες οικογένειες. Η 
συντριπτική πλειοψηφία αφορά 
παιδιά που προέρχονται από τη 
Συρία, αλλά και μια σειρά αφρι-
κανικών χωρών, όπως το Κονγκό, 
η Σομαλία, η Ακτή Ελεφαντοστού 
και η Νέα Γουινέα. 

Σανίδα οι ανάδοχες
Το θέμα της ανέγερσης δομής 

ανηλίκων βρίσκεται ακόμη σε στάδιο 
συζητήσεων, αφού,  παρά το γεγονός 
ότι το κονδύλι υπάρχει, οι έντονες 
διαφωνίες των κατοίκων σε περιοχές 
που είχαν επιλεγεί έχουν φέρει μια 
μεγάλη καθυστέρηση. Παράλληλα, 
σαφής πληροφόρηση δεν υπάρχει 
στο παρόν στάδιο αναφορικά με 
τα 37 σπίτια φιλοξενίας παιδιών 
που προνοεί το Σχέδιο Ανάκαμψης 
και Ανθεκτικότητας. Η πτυχή που 
φαίνεται να βαδίζει προς τη σωστή 
κατεύθυνση αφορά τη διαδικασία 
αναδοχής παιδιών. Όπως μας ενη-
μέρωσε και η ∆ιευθύντρια του Γρα-
φείου της Υφυπουργού Πρόνοιας, 
κ. Τζόζη Φτανού, οι διαδικασίες που 
αφορούν την αναδοχή παιδιών γί-
νονται με πολύ μεγαλύτερη ταχύ-
τητα. Κυρίως οι περιπτώσεις αυτές 
αφορούν γνωστούς και συγγενείς 
-ομοεθνείς- που δηλώνουν πως είναι 
σε θέση να φιλοξενήσουν κάποιο 
από τα παιδιά. ∆ηλώνουν το εν-
διαφέρον τους -ή αντίθετα, παιδιά 
αναφέρουν ότι έχουν συγγενικά τους 
πρόσωπα στην Κύπρο- και, αφού 
γίνει ο απαιτούμενος έλεγχος (το 
λεγόμενο background check) και 
η οικογένεια συμφωνεί, προχωρεί 
η αναδοχή. 

Όπως γίνεται όμως αντιληπτό, το 
κάθε μέτρο μόνο του δεν πρόκειται 
να φέρει αποτέλεσμα. Καμία δομή 
δεν μπορεί να φιλοξενήσει 1.300 
και πλέον παιδάκια, τα σπίτια δεν θα 
είναι ποτέ αρκετά και προφανώς δεν 

υπάρχουν τόσες πολλές οικογένειες 
ικανές για αναδοχή. Θα πρέπει, στο 
πλαίσιο της στρατηγικής, όλοι οι 
πυλώνες να λειτουργούν παράλ-
ληλα και συγκεντρωτικά, δίνοντας 
έστω τη στοιχειώδη ανακούφιση σε 
αυτήν τη συνεχιζόμενη τραγωδία. 
Φανταστείτε μόνο πως τα παιδάκια 
αυτά δεν είναι παιδιά ενός κατώτε-
ρου Θεού. Είχαν απλώς την ατυχία 
να γεννηθούν τη λάθος στιγμή, στο 
λάθος μέρος και έκτοτε βασανί-
ζονται. Είναι καθήκον και χρέος 
μας να σταθούμε ασπίδα, σανίδα 
σωτηρίας σε αυτά τα παιδάκια, που 
η δική τους σύγχρονη Οδύσσεια 
τα οδήγησε στα δικά μας μέρη. 

Έχε τον νου σου στο παιδί, γιατί 
αν γλυτώσει το παιδί… υπάρχει 
ελπίδα. 

Η σύγχρονη Οδύσσεια 
των ασυνόδευτων 
στον κυκεώνα του 
µεταναστευτικού
1.300 και πλέον ασυνόδευτα παιδιά βρίσκονται 
σήµερα στο έδαφος της Κ.∆. ως άλλο ένα θλιβερό 
απότοκο του µεταναστευτικού προβλήµατος 

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ 
Ο καθετοποιηµένος Όµιλος Green Energy ανακοινώνει το ενδιαφέ-
ρον  του για ενοικίαση αγροτεµαχίων σε όλη την ελεύθερη Κύπρο!

Κριτήρια συµµετοχής ιδιοκτητών
• Σκοπός της εταιρείας είναι η ανάπτυξη Φωτοβολταϊκών πάρκων 
  στα τεµάχια που πληρούν τις πιο κάτω βασικές προϋποθέσεις:
•  Ύπαρξη εγγεγραµµένου δρόµου ή δικαιώµατος διάβασης
•  Κοντινή παροχή ηλεκτρικού δικτύου
•  Τεµάχιο µεγαλύτερο των 15.000 m²
•  Οµαλή επίπεδη επιφάνεια
•  Να µην υπάρχουν µεγάλες κλίσεις εδάφους
•  Αποδεδειγµένο Ιδιοκτησιακό ∆ικαίωµα στο τεµάχιο (Τίτλος Ιδιοκτησίας)
• Τεµάχιο χωρίς αποτρεπτικά εµπράγµατα βάρη (π.χ. ακίνητα που 
   επιβαρύνονται µε υποθήκες)

Συγκριτικό Πλεονέκτηµα
Ο ιδιοκτήτης του τεµαχίου θα έχει τη δυνατότητα συµµετοχής στην επέν-
δυση για τη δηµιουργία Φωτοβολταϊκού Πάρκου.
Αποτείνεσθε: 25734800



Σ
ε θέσεις μάχης 
βρίσκονται όλοι οι 
εμπλεκόμενοι για 
το θέμα των ωρα-
ρίων λειτουργίας 
των καταστημάτων, 
που θα τεθεί ενώπιον 

της Επιτροπής Εργασίας την ερ-
χόμενη Τρίτη. Ο Πρόεδρος της 
Επιτροπής Εργασίας, Ανδρέας 
Καυκαλιάς, φρόντισε να δώσει από 
νωρίς τον τόνο, καταδεικνύοντας 
τη σημαντικότητα του ζητήματος 
μέσω των τοποθετήσεών του. «Το 
πρώτιστο αλλά και σημαντικότερο 
κομμάτι του ζητήματος είναι να 
ξεκαθαρίσει η πολιτική θέση της 
Κυβέρνησης στο εν λόγω θέμα», 
ήταν η αρχική του τοποθέτηση. Εν 
συνεχεία ο κ. Καυκαλιάς έδειξε και 
μια άλλη πτυχή, που… «έμεινε κάτω 
από το χαλί», αφού θεωρεί πως 
θα πρέπει να εξεταστούν και τα 
όποια νομικά κενά και παραλείψεις 
προκύπτουν από την υφιστάμενη 
συμφωνία. Συγκεκριμένα, ανέφερε 
πως «θεωρώ ότι αυτήν τη στιγμή 
δεν υπάρχει διάταγμα που να κα-
θορίζει το ωράριο λειτουργίας των 
γενικών καταστημάτων, κάτι που, 
αν δεν κάνω λάθος, απουσιάζει 
από το 2016-2017». Όπως όλα 
δείχνουν, η Επιτροπή Εργασίας 
είναι αποφασισμένη να πιέσει 
για τις απαιτούμενες διορθώσεις 
στα… κακώς έχοντα, ενώ μένει να 
διαφανεί ποια θα είναι η στάση 
της εκτελεστικής εξουσίας στο εν 
λόγω ζήτημα. Πάντως, σύμφωνα με 
πληροφορίες της «Σημερινής», από 
πλευράς Υπουργείου Εργασίας δεν 
φαίνεται να υπάρχει οποιαδήποτε 
πρόθεση για διαφοροποίηση του 
status quo, με τη θέση της Κυβέρ-
νησης να θεωρείται ξεκάθαρη.

Μόνο οφέλη 
Το λιανικό εμπόριο αντιδρά 

στο ενδεχόμενο διαφοροποίησης 
της υφιστάμενης κατάστασης.  Ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Λιανικού 
Εμπορίου αναφέρει ότι το ωράριο 
λειτουργίας των καταστημάτων με 
απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστη-
ρίου του 2015 εμπίπτει αποκλει-
στικά στη σφαίρα της εκτελεστικής 
εξουσίας και ρυθμίζεται μέσω ∆ια-
τάγματος του Υπουργού Εργασίας. 
Η οποιαδήποτε παρέμβαση της 

Βουλής, σημειώνει, παραβιάζει 
την αρχή της διάκρισης εξουσιών. 
Μετά από 10 χρόνια που τέθηκε 
σε ισχύ το διευρυμένο ωράριο και 
η κυριακάτικη λειτουργία των 
καταστημάτων, υποστηρίζει πως 
μόνο οφέλη απορρέουν για τους 
καταναλωτές, τους εργαζόμενους 
και την οικονομία ευρύτερα.

Εξυπηρέτηση 
συµφερόντων 

 Ο Γενικός Γραμματέας της 
ΠΟΒΕΚ, Στέφανος Κουρσάρης, 
μιλώντας στη «Σ», δήλωσε ότι 
«εδώ και αρκετά χρόνια δεν υφί-
στανται ωράρια λειτουργίας των 
καταστημάτων. ∆εν υ π ά ρ -
χουν νομικά ρυθ-
μισμένα ωράρια. 
Ο νόμος του 2006  
σχεδόν στην ολότητά 
του έχει καταργηθεί. 
Κηρύχθηκε όλη η 
Κύπρος τουριστική με 
απόφαση της διακυβέρ-
νησης Αναστασιάδη το 
2013 και δεν ισχύουν 
ωράρια». Ανέφερε, επί-
σης, ότι «από την αρχή 
διαμαρτυρηθήκαμε και 

μας είπαν ότι ήταν ένα δοκιμαστικό 
μετρό. Στο τέλος αποδείχτηκε ότι 
ήταν μια πολιτική απόφαση, ώστε 
να εξυπηρετηθούν συγκεκριμένα 
μεγάλα συμφέροντα και μεγάλες 
επιχειρήσεις». Συγκεκριμένα ανέ-
φερε πως, «γι’ αυτό και τα εμπορικά 
κέντρα άρχισαν  να αναπτύσσονται 
σε όλες τις πόλεις. Αντιλαμβάνε-
στε ότι μια μικρή επιχείρηση δεν 
μπορεί ούτε βιολογικά να δου-
λέψει 16-18 ώρες ούτε 24 ώρες 
το εικοσιτετράωρο». Επιπλέον, ο 
κ. Κουρσάρης τονίζει ότι αυτή η 
κατάσταση δεν μπορεί να συνε-
χιστεί, «εμείς ζητούμε όπως και 

στις πλείστες χώρες της 
Ευρωπαϊκής  Ένωσης 
να υπάρχουν νομικά 

ρυθμισμένα ωράρια 
λειτουργίας των κα-

ταστημάτων, 
τα οποία μπο-
ρούν να είναι 
λειτουργικά 
και ωφέλιμα 
για τον κατα-

ναλωτή». Βάζει 
επίσης στο τραπέζι 

και το θέμα της 
Κυριακής, ανα-

φέροντας ότι, «πρέπει να εξεταστεί 
για τις αμιγώς τουριστικές περιοχές. 
Εμείς είμαστε έτοιμοι να δεχτούμε 
την εξαήμερη εργασία και το χει-
μερινό και καλοκαιρινό ωράρια 
για κλείσιμο των καταστημάτων». 

Λήξαν…
Από την πλευρά της, η ΟΕΒ 

θεωρεί ότι το συγκεκριμένο θέμα 
έληξε. Σύμφωνα με τον Γενικό ∆ιευ-
θυντή της ΟΕΒ, Μιχάλη Αντωνίου, 
«δεν υπάρχει οτιδήποτε το οποίο 
να χρειάζεται διαφοροποίηση. Ο 
καταναλωτής είναι ευχαριστημένος 
και οι εργαζόμενοι είναι πλήρως 
κατοχυρωμένοι. Υπάρχουν αυστηρές 
ρυθμίσεις για τα δικαιώματα των ερ-
γαζομένων. ∆ουλεύουν πενθήμερο, 

38 ώρες την εβδομάδα, όπως επίσης 
οι αργίες και οι υπερωρίες είναι 
κατοχυρωμένες». Ο κ. Αντωνίου 
υποστηρίζει ότι «όλα είναι τόσο καλά 
ρυθμισμένα για τους εργαζομένους, 
που πρέπει να αφήσουν το λιανικό 
εμπόριο να δουλέψει χωρίς να πα-
ρεμβαίνει κάποιος στον τρόπο με 
τον οποίο καθιερώθηκε τα τελευταία 
11 χρόνια το πλαίσιο λειτουργίας 
των καταστημάτων». Ξεκαθαρίζει δε 
ότι είναι δύο διαφορετικά πράγματα. 
Άλλο το πλαίσιο λειτουργίας των 
καταστημάτων και άλλο το πλαί-
σιο εργασίας των εργαζομένων. 
Συμπληρώνει, επίσης, ότι «ο κα-
ταναλωτής είναι ευχαριστημένος, η 
οικονομία επωφελείται τα μέγιστα 
και δεν υπάρχει τίποτα το οποίο να 
χρειάζεται αλλαγή. ∆ε μπορούμε να 
αποδεχτούμε οποιαδήποτε αλλαγή 
στα ωράρια των καταστημάτων». 
Μάλιστα, ο κ. Αντωνίου σημειώνει 
ότι από το 2013, που εφαρμόστηκε 
το μέτρο, ο κύκλος εργασιών του 
λιανικού εμπορίου αυξήθηκε και 
την ίδια ώρα ανέκοψε την καθοδι-
κή πορεία του λιανικού εμπορίου, 
όπως και όλης της οικονομίας, 
αφού βοήθησε και στην αύξηση 
της απασχόλησης.
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Από πλευράς 
Υπουργείου Εργα-
σίας δεν φαίνεται 
να υπάρχει οποια-

δήποτε πρόθεση 
για διαφοροποίηση 

του status quo

Στο στόχαστρο τα ωράρια 
των καταστηµάτων

Αλλαγές ζητά  στα ωράρια η ΠΟΒΕΚ, το θέµα θεωρείται λήξαν λέγει η ΟΕΒ 

ΕΛΕΝΑ 
ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ 
kalyfommatoue@
diasmedia.com 
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Το κλειδί της επιτυχίας για τη διασφάλιση της 
συνέχειας της επιχειρηματικής δραστηριότη-

τας και της επιβίωσης είναι η προνοητικότητα 
και η καίρια δράση των διοικητικών συμβουλί-

ων, των διευθυντών και των ιδιοκτητών 

Κ
αθώς οι εταιρείες 
προσπαθούν να 
επιβιώσουν σε 
περίοδο συνεχό-
μενης αβεβαιότη-
τας, τα εργαλεία 
αναδιάρθρωσης, 

τα οποία μπορεί να εφαρμοστούν 
είτε στα αρχικά στάδια των κινδύ-
νων αλλά και μετέπειτα στα στά-
δια των δυσκολιών, μπορούν να 
φέρουν σημαντικά αποτελέσμα-
τα προς όφελος των εταιρειών οι 
οποίες τα εφαρμόζουν με στόχο τη 
συνέχεια της επιχειρηματικής τους 
δραστηριότητας και επιβίωσης. 

Αναδιαρθρώσεις και 
η έννοια της πρόληψης

Τα τελευταία χρόνια παρατηρή-
σαμε αναδιαρθρώσεις εταιρειών 
σε τοπικό και παγκόσμιο επίπεδο. 
Κάποιες αποδείχθηκαν επιτυχείς, 
κάποιες άλλες επέφεραν την οι-
κονομική καταστροφή. Όλες οι 
αναδιαρθρώσεις, όμως, εφαρμό-
στηκαν με σκοπό να βελτιώσουν 
μια προβληματική πραγματικότητα 
και να προετοιμάσουν το έδαφος 
για το αβέβαιο μέλλον. 

Το κλειδί της επιτυχίας για τη 
διασφάλιση της συνέχειας της επιχει-
ρηματικής δραστηριότητας και της 
επιβίωσης είναι η προνοητικότητα 
και η καίρια δράση των διοικητι-
κών συμβουλίων, των διευθυντών 
και των ιδιοκτητών. Η έννοια της 
πρόληψης σε πολλές περιπτώσεις 
είναι ζωτικής σημασίας στο επι-
χειρηματικό περιβάλλον. Η ουσία 
αυτής της πράξης κρύβεται στην 
ανίχνευση διαφαινόμενων δυσκο-
λιών και στην αντιμετώπισή τους σε 
πρώιμα στάδια . Η εύλογη ερώτηση 
στην προκειμένη περίπτωση είναι 
πως προβλέπουμε τις δυσκολίες για 
να ληφθούν οι κατάλληλες δράσεις 
σε καίριο χρόνο. 

Ενδεχόμενοι κίνδυνοι 
στο επιχειρηματικό πε-
ριβάλλον και εργαλεία 
παρακολούθησης

Δυσκολίες σε επιχειρηματικό 
επίπεδο ενδέχεται να προκύψουν 
από κάθε υποτομέα ενός οργα-
νισμού αλλά και στο περιβάλλον 
όπου δραστηριοποιείται. Τέτοιες 
δυσκολίες μπορεί να δημιουργη-
θούν από ένα ρίσκο, έναν κίνδυ-
νο που δεν αντιμετωπίζεται, μιαν 
ανεπάρκεια ή μια προβληματική 
κατάσταση που εξελίσσεται σε μια 
ενδοεπιχειρησιακή νόσο.

Βεβαίως, δεν είναι όλες οι συν-
θήκες ίδιες και δεν είναι όλοι οι 
κίνδυνοι προβλέψιμοι. Αυτό που 

οφείλεται όμως να γίνεται, είναι να 
υπάρχει συνεχής παρακολούθηση 
για οποιοδήποτε οιωνό που ση-
ματοδοτεί ότι καραδοκεί κίνδυνος, 
εσωτερικά σε μια εταιρεία αλλά και 
στο επιχειρηματικό περιβάλλον στο 
οποίο δραστηριοποιείται. Ακόμη 
και ένας μικρός κίνδυνος αν δεν 
αντιμετωπιστεί έγκαιρα ενδέχεται 
να φέρει δυστυχές αποτελέσματα. 

Μερικές σηματοδοτήσεις κιν-
δύνων αποτελούν μεταξύ άλλων:

• Η απώλεια σημαντικών πελα-
τών ή η απότομη μείωση πελατείας/
εισοδημάτων.

• Η αύξηση αποθεμάτων, τα 
οποία δεν μπορούν να διατεθούν 
στην αγορά.

• Η συνεχόμενη μη επίτευξη 
των προϋπολογισμών/στόχων. 

• Η σημαντική αύξηση του 
ανταγωνισμού και μείωση στα 
περιθώρια κέρδους στην αγορά. 

• Η διαταραχή του επιχειρημα-
τικού μοντέλου (π.χ. διαταραχές 
στην εφοδιαστική αλυσίδα). 

• Οι αλλαγές στο νομοθετικό 
πλαίσιο που επηρεάζουν άμεσα 
τον τομέα δραστηριοποίησης. 

• Το αυξανόμενο και δυσανά-
λογο κόστος σε συνάρτηση με τον 
κύκλο εργασιών. 

• Οι υψηλές δανειακές υποχρεώ-
σεις, οι οποίες ενδεχομένως δεν μπο-
ρούν να εξυπηρετηθούν στο μέλλον. 

• Η απουσία ρευστότητας σε 
συγκεκριμένες περιόδους. 

Οι ενέργειες για αντιμετώπιση 
των κινδύνων ενδέχεται να διαφέ-
ρουν από περίπτωση σε περίπτωση. 
Η προσέγγιση, όμως, παραμένει η 
ίδια. Δεδομένης της συνεχούς πα-
ρακολούθησης, όταν αναπόφευκτα 
μια εταιρεία έρχεται αντιμέτωπη με 

έναν κίνδυνο, πρέπει να κάνει ένα 
βήμα πίσω και να αξιολογήσει την 
παρούσα κατάσταση και τις ενδε-
χόμενες επιπτώσεις σε συνάρτηση 
με το όραμα και το επιχειρησιακό 
της πλάνο. Έπειτα, θα πρέπει να 
ανιχνευθούν τα αίτια που δημιούρ-
γησαν έναν κίνδυνο, να δημιουρ-
γηθεί ένα ξεκάθαρο πλάνο και να 
ακολουθήσει η έγκαιρη δράση και 
η ανάληψη προληπτικών ενεργειών 
για εξάλειψη του κινδύνου σε αρχικά 
στάδια ή αντιδραστικών ενεργειών 
στο στάδιο της δυσκολίας. 

Έχοντας, λοιπόν, εξετάσει τα πα-
ραπάνω, οι εταιρείες πρέπει ιδανικά 
να δράσουν προληπτικά στο στάδιο 
του κινδύνου, ειδάλλως, αντιδρα-
στικά στο στάδιο της δυσκολίας. 
Οι στρατηγικές αναδιάρθρωσης 
ποικίλλουν και μπορούν να εφαρ-
μόζονται και στα δύο στάδια.

Στρατηγική σμίκρυνση
Όταν το στάδιο της προληπτικής 

δράσης έχει περάσει και ο κίνδυ-
νος δεν αντιμετωπίστηκε έγκαιρα 
και έχει γίνει πλέον δυσκολία, η 
οποία απειλεί την επιβίωση μιας 
επιχείρησης, η αβεβαιότητα αυ-
ξάνεται και έρχεται η ώρα για 
μιαν αντιδραστική αντιμετώπιση. 
Μια ενδιαφέρουσα αντιδραστική 

στρατηγική είναι η στρατηγική 
σμίκρυνση. Η τακτική αυτή έχει 
εφαρμοστεί σε αρκετές περιπτώσεις 
σε τοπικό και παγκόσμιο επίπε-
δο, μειώνοντας τους κινδύνους σε 
ανεκτά επίπεδα. Κάθε περίπτωση 
χρήζει διαφορετικής αντιμετώπισης. 
Η αντιμετώπιση, ανάλογα με την 
περίπτωση, σχηματίζεται πάντοτε 
σε συνάρτηση με τις δυσκολίες και 
το επιθυμητό αποτέλεσμα. 

Μερικές δράσεις που λαμβά-
νουν χώραν κατά την διάρκεια 
στρατηγικών σμικρύνσεων είναι 

οι ακόλουθες:
• Εστίαση στις βασικές δραστη-

ριότητες της εταιρείας με μεγάλα 
περιθώρια κέρδους και δυνατότητες 
ανάπτυξης.

• Τερματισμός και ρευστοποίη-
ση μη βασικών και μη κερδοφόρων 
δραστηριοτήτων.

• Εξωτερική ανάθεση μη παρα-
γωγικών δραστηριοτήτων.

• Αναδιανομή των πόρων (π.χ. 
ανθρώπινου δυναμικού, χρηματο-
οικονομικές επενδύσεις, διοικητική 
στρατηγική) για την ενίσχυση των 
βασικών δραστηριοτήτων.

• Πώληση και επαναμίσθωση 
περιουσιακών στοιχείων που πα-
ράγουν εισοδηματική ροή.

Επίσης, είναι προτεινόμενο να 

ακολουθούνται κατά τη διάρκεια 
εφαρμογής των στρατηγικών σμι-
κρύνσεων, οι ακόλουθες πρακτικές:

• Καίρια και συνολική ενημέ-
ρωση των εργαζομένων αναφορικά 
με τις αλλαγές που εφαρμόζονται, 
καθώς πρέπει να πειστούν αφού 
θα έχουν σημαντικό ρόλο στην 
εφαρμογή τους.

• Προσαρμογή/ανασχεδιασμός 
των διαδικασιών της εταιρείας σε μια 
ενδεχόμενη εταιρική σμίκρυνση.

• Σταδιακή εφαρμογή όποιων 
αλλαγών επιλεχθούν, αφού οι ξαφ-
νικές αλλαγές συνήθως εκλαμβά-
νονται ως αδυναμία που οδηγεί 
στην αβεβαιότητα ή και σε αλλά 
αρνητικά αποτελέσματα.

• Αποφυγή της αλόγιστης μεί-
ωσης του λειτουργικού κόστους, 
είτε με τη μείωση της ποιότητας 
των πρώτων υλών είτε με την 
αποχώρηση σημαντικών, για 
τη συνέχεια της λειτουργίας της 
εταιρείας, εργαζομένων.

Ανακεφαλαιώνοντας, είτε δρώ-
ντας προληπτικά είτε αντιδραστικά, 
οι οργανισμοί που επιτυγχάνουν 
σε αναδιαρθρώσεις ή στρατηγικές 
σμικρύνσεις, το καταφέρνουν συν-
δυάζοντας προσεκτικό σχεδιασμό, 
αποτελεσματική επικοινωνία και 
εστίαση στη μακροπρόθεσμη βιωσι-
μότητά τους. Σε ένα εταιρικό τοπίο, 
όπου οι στρατηγικές αποφάσεις 
διαμορφώνουν πεπρωμένα, η 
επιτυχία απαιτεί πείρα, διορατι-
κότητα και σταθερό χέρι. Η φύση, ο 
τρόπος και το χρονικό σημείο στο 
οποίο μπορεί μια τέτοια στρατηγική 
να εφαρμοστεί είναι συνήθως οι 
παράγοντες που καθορίζουν αν 
συγκεκριμένη τακτική θα αποφέρει 
καρποφόρα αποτελέσματα.

Αναδιάρθρωση και 
στρατηγική σμίκρυνση 
σε περιόδους αβεβαιότητας
Σκοπός των αναδιαρθρώσεων είναι να βελτιώσουν μια προβληματική 
πραγματικότητα και να προετοιμάσουν το έδαφος για το αβέβαιο μέλλον 

ΕΛΕΝΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ, Senior Manager, Re-
structuring & Debt Advisory, KPMG Limited

ΑΘΩΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ, Manager, Restructur-
ing & Debt Advisory, KPMG Limited 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΚΟΛΛΥΡΙΩΤΗΣ, Senior Advisor II, 
Restructuring & Debt Advisory, KPMG Limited 
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Η
αμερικανική 
ο ι κ ο ν ο μ ί α , 
σύμφωνα με 
τα στοιχεία που 
ανακοινώθηκαν 
την προηγούμε-
νη εβδομάδα, 

αναπτύχθηκε με ρυθμό 3,3% 
το τέταρτο τρίμηνο του 2023 σε 
σχέση με τις αρχικές προβλέψεις 
που έκαναν λόγο για 2%. Την ίδια 
στιγμή ο πληθωρισμός, ειδικά ο 
δομικός, δηλαδή όταν αφαιρέσουμε 
την επίδραση τροφίμων και των 
προϊόντων ενέργειας,  κινείται 
κοντά στον στόχο του 2%. 

Κρατήθηκε ψηλά 
η κατανάλωση  

Η ανάπτυξη αυτή φαίνεται να 
οφείλεται στη στήριξη από τις κατα-
ναλωτικές δαπάνες και τις δαπάνες 
του κράτους (ανεξάρτητα αν αυτό 
σημαίνει ένα δυσθεώρητο δημόσιο 
χρέος που πάντοτε μπορεί να τύχει 
διαχείρισης μέσα από την εκτύπω-
ση χρήματος), οι οποίες  κράτησαν 
την επιχειρηματική δραστηριότητα 
σε ικανοποιητικά επίπεδα.

Από τις αναλύσεις διαφαίνεται 
ότι οι αυξήσεις των μισθών ξεπέ-
ρασαν τις αυξήσεις σε αγαθά και 
υπηρεσίες λόγω πληθωρισμού, 
κρατώντας την κατανάλωση σε 
υψηλά επίπεδα, κάτι που ενδε-
χομένως να μη διατηρηθεί. Οι 
αυξήσεις των επιτοκίων μέσα 
από τη σύσφιγξη της νομισματι-
κής πολιτικής της Αμερικανικής 
Κεντρικής Τράπεζας δεν οδήγη-
σαν σε σημαντικό περιορισμό της 
κατανάλωσης, όπως κάποιος θα 
ανέμενε, κάνοντας τη διαδικασία 
περιορισμού του πληθωρισμού 
περισσότερο χρονοβόρα.

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η 
διατήρηση της κατανάλωσης φαί-
νεται να οδήγησε και σε αύξηση 
του δανεισμού, οπότε υπάρχει η 
πιθανότητα σημαντικό μέρος του 
πληθυσμού να αντιμετωπίσει στο 
εγγύς μέλλον πρόβλημα εξυπη-
ρέτησής του, κάτι που σύμφωνα 
με αναλυτές μπορεί να οδηγήσει 
σε επιβράδυνση την αμερικανική 
οικονομία. Το γενικό όμως συμπέ-
ρασμα, στο οποίο όλοι συμφωνούν, 
είναι ότι η οικονομία των ΗΠΑ 
ξεπέρασε το σοκ της απότομης 
αύξησης των επιτοκίων και δια-
τηρεί την ανθεκτικότητά της. Αυτό 
αποτυπώνεται και στους χρημα-
τιστηριακούς δείκτες στις ΗΠΑ.

Τονίζεται, επιπλέον, ότι οι ΗΠΑ 
μπαίνουν για τα καλά στην προε-
κλογική περίοδο και η οικονομία 
είναι από τους κύριους τομείς στους 
οποίους οι υποψήφιοι θα πρέπει να 
αναδείξουν τις θέσεις τους. Σίγου-
ρα η τωρινή κυβέρνηση θα θέλει 
να παρουσιάσει μια ενισχυμένη 
οικονομία, αποτέλεσμα σωστού 
τρόπου διακυβέρνησης, και από 
την αντίπερα όχθη οι Ρεπουμπλι-

κάνοι θα αναδείξουν τις αυξήσεις 
στους φόρους και τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν πολίτες και 
επιχειρήσεις.

Νοµισµατική 
πολιτική τραπεζών 

∆εν πρέπει να ξεχνάμε τη 
μίνι τραπεζική κρίση του περα-
σμένου έτους, κατά την οποία 
περιφερειακές τράπεζες στην 
Αμερική υποχρεώθηκαν είτε να 
εξαγοραστούν/στηριχθούν είτε να 
κλείσουν. Ο κίνδυνος φαίνεται να 
παραμένει, με τη FED να λαμβάνει 
τα μέτρα της ώστε να διασφαλιστεί 
η βιωσιμότητα του αμερικανικού 
χρηματοπιστωτικού συστήματος. 

Ένας από τους λόγους κατάρ-
ρευσης περιφερειακών τραπεζών 
την τότε περίοδο ήταν η απότομη 
αύξηση των επιτοκίων, καθιστώντας 
καταθέσεις, «επιτοκιακά κλειδω-
μένες» ή παρόμοια χρηματοοικο-
νομικά προϊόντας προβληματικά. 
Υπενθυμίζεται ότι υπήρξαν περι-
πτώσεις που μεγάλες τράπεζες της 
Αμερικής, με την ευλογία της FED, 
συνασπίστηκαν για να αναλάβουν 
τις καταθέσεις και τα περιουσιακά 
στοιχεία κάποιων περιφερειακών 
τραπεζών, ώστε να αποτραπεί ο 
κίνδυνος εξάπλωσης της κρίσης.

Τα στατιστικά στοιχεία που ανα-
κοινώθηκαν, φαίνεται να μετατο-
πίζουν χρονικά τις αποφάσεις της 
FED για μειώσεις των επιτοκίων 
τον Μάιο, από τον Μάρτιο που 
εκτιμούσαν αρχικά οι επενδυτές. Η 
επόμενη συνεδρία του ∆ιοικητικού 
Συμβουλίου της FED ενδεχομένως 
να καταδείξει τις προθέσεις του. 

Υπενθυμίζεται ότι η νομισματική 
πολιτική των κεντρικών τραπεζών 
επηρεάζεται από την πορεία του 
πληθωρισμού αλλά και από την 
επιβράδυνση που δημιουργείται 
στις οικονομίες (τα τελευταία στατι-
στικά στοιχεία για το αμερικάνικο 
ΑΕΠ το τελευταίο τρίμηνο του 2023 
καταδεικνύουν το αντίθετο).

Οι ΗΠΑ, πέραν της μεγάλης 
οικονομίας που διαθέτουν, είναι 
ο εκδότης του νομίσματος που 
αποτελεί το κύριο αποθεματικό. 
Πέραν των οικονομικών συνεπει-
ών στην παγκόσμια οικονομία και 
κυρίως στις αναδυόμενες χώρες 
από τις διακυμάνσεις του δολαρίου, 
επικρατεί δυσφορία ως προς τη 
θέση του νομίσματος, εξαιτίας του 
γεγονότος ότι οι ΗΠΑ το χρησιμο-
ποιούν ως μέσο πολιτικών πιέσεων 
π.χ. με την επιβολή κυρώσεων.

Την ίδια στιγμή η ΕΚΤ διατηρεί, 
όπως αναμενόταν, τα επιτόκια στα 
ίδια επίπεδα, με την ευρωπαϊκή 
όμως οικονομία να παρουσιάζει 
σημαντικά σημάδια επιβράδυνσης. 
Ήδη τα προβλήματα στην οικο-
νομία της Γερμανίας, απόρροια 
των υψηλών τιμών ενέργειας, της 
μείωσης των εξαγωγών και της 
αδυναμίας προσαρμοστικότητας, 

θέτουν σε κίνδυνο τον κυβερνητικό 
συνασπισμό. Είναι χαρακτηριστικές 
οι εικόνες από τους αγρότες σε 
Γερμανία και Γαλλία, που κατέρ-
χονται σε πορείες διαμαρτυρίας.

Σε αυτά προστίθενται και τα δο-
μικά προβλήματα της Ευρώπης και 
της Ευρωζώνης, που αποτρέπουν 
το ευρώ ν’ αποτελέσει το νόμισμα - 
ρυθμιστή στην παγκόσμια οικονομία.

Η Ευρώπη η 
µεγάλη χαµένη 

Πολλοί είναι οι αναλυτές που 
τονίζουν ότι η Ευρώπη είναι η με-
γάλη χαμένη από την κατάσταση 
στην Ουκρανία, τόσο λόγω της εγ-
γύτητάς της προς τις περιοχές των 
εχθροπραξιών, αλλά και λόγω των 
στενών δεσμών, ενεργειακών και 
επιχειρηματικών, που υπήρχαν με 
τη Ρωσία. Σε αντίθεση με τις ΗΠΑ, 
τις οποίες η Ευρώπη ακολουθεί, 
που φαίνεται να ανακάμπτουν 
και τη Ρωσία που παρουσιάζει 
θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης 
λίγο πιο πάνω από το 3% (μεγάλη 
πρόκληση παραμένει το μέγεθος 
του προϋπολογισμού για εξοπλι-
στικά προγράμματα).

Οι πρώτες εκτιμήσεις για την 
ανάπτυξη της κινεζικής οικονομίας 

από την άλλη για το 2023 κάνουν 
λόγο για 5,2% χαμηλότερο του 
αναμενόμενου, που ήταν πέραν 
του 7%. Σημειώνεται ότι για την 
Κίνα το 2022 ήταν μια δύσκολη 
χρονιά, λόγω της μεγάλης κρίσης 
στα ακίνητα.

Η συναλλαγματική αξία των 
νομισμάτων διαδραματίζει τον 
δικό της ρόλο όσον αφορά την 
παγκόσμια οικονομία και το 
εμπόριο. Είναι πολλοί οι παρά-
γοντες που επηρεάζουν την αξία 
ενός νομίσματος, όπως η ζήτηση 
που υπάρχει για το συγκεκριμένο 
νόμισμα, τα επιτόκια και η πορεία 
της οικονομίας της χώρας ή συνα-
σπισμού χωρών που στηρίζουν 
την έκδοσή του.

Είναι ξεκάθαρο ότι η υπερπρο-
σφορά δημιουργεί πιέσεις στην 
αξία ενός νομίσματος και αυτή 
δημιουργείται είτε μέσω τυπώμα-
τος πραγματικού χρήματος, όπως 
βλέπουμε στις Ηνωμένες Πολιτείες 
Αμερικής (ΗΠΑ), ή μέσω των προ-
γραμμάτων ποσοτικής χαλάρωσης 
που ενισχύουν τη ρευστότητα στην 
αγορά. Σημειώνεται, επίσης, ότι 
σημαντικό ρόλο διαδραματίζει και 
η εξαγωγική δύναμη μιας χώρας, 
εφόσον οι αυξημένες εξαγωγές 
ενισχύουν και το νόμισμά της. 

Είναι με ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
που αναμένουμε να δούμε τα τελικά 
στατιστικά στοιχεία που αφορούν 
την πορεία του ΑΕΠ των κύριων 
διεθνών οικονομιών αλλά και της 
Κύπρου. ∆ιαφαίνεται ότι υπάρχει 
επιβράδυνση, όμως το ζητούμενο 
είναι το μέγεθό ς της κι αν είναι 
δυνατή να οδηγήσει σε ύφεση.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία αναπτύχθηκε µε ρυθµό 3,3 % το τέταρτο 
τρίµηνο του 2023, ενώ οι αρχικές προβλέψεις έκαναν λόγο για 2 % 

Η ανάπτυξη αυτή φαίνεται να οφείλεται στη 
στήριξη από τις καταναλωτικές δαπάνες και 

τις δαπάνες του κράτους, oι οποίες κράτησαν 
την επιχειρηµατική δραστηριότητα σε ικανο-

ποιητικά επίπεδα 

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 

Η οικονοµία των 
ΗΠΑ ενισχύεται
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Τ
ο Ισραήλ από την 
πρώτη ημέρα του 
πολέμου ορκίστη-
κε να εξαλείψει τη 
Χαμάς, εξαπολύο-
ντας μια εκτεταμένη 
στρατιωτική επιχεί-

ρηση, η οποία μέχρι στιγμής στοί-
χισε τη ζωή σε πάνω από 26.000 
Παλαιστινίους, στην πλειονότητά 
τους γυναίκες, παιδιά και εφήβους. 
Το ερώτημα που δημιουργείται 
μετά από τέσσερεις μήνες πολέμου 
είναι εάν το Ισραήλ πέτυχε ή εάν 
τουλάχιστον βρίσκεται κοντά στην 
εκπλήρωση των στρατιωτικών του 
στόχων. Τα στοιχεία από τις αμερι-
κανικές υπηρεσίες πληροφοριών 
δείχνουν ότι το Ισραήλ κατάφερε 
να εξολοθρεύσει μόλις 20% με 
30% των μαχητών της Χαμάς, 
χωρίς ουσιαστικά να περιορίζει 
τη στρατιωτική της ικανότητα. Οι 
ιδιαιτερότητες της ισλαμιστικής 
οργάνωσης τής επιτρέπουν όχι 
μόνο να επιβιώνει, αλλά και να 

διατηρεί την ισχύ για αντεπιθέσεις 
κατά των εδαφών του Ισραήλ. Σε 
διπλωματικό επίπεδο, οι συζητήσεις 
για εκεχειρία φαίνεται ότι έχουν 
βαλτώσει, παραμένοντας κολλημέ-
νες στις αντικρουόμενες απαιτήσεις 
της κάθε πλευράς. 

Ο πόλεμος σε αριθμούς
Ο ισραηλινός στρατός κατάφερε 

να σκοτώσει περίπου 20% με 30% 
των μαχητών της Χαμάς, εκτιμούν 
οι αμερικανικές υπηρεσίες πλη-

ροφορίων. Το ποσοστό αυτό σε 
καμία περίπτωση δεν πλησιάζει 
τον στόχο του Ισραήλ για ολοκλη-
ρωτική εξάλειψη της Χαμάς, με τα 
στοιχεία μάλιστα να δείχνουν ότι η 
ισλαμιστική οργάνωση αντέχει τη 
στρατιωτική πίεση όλους αυτούς 
τους μήνες στη Λωρίδα της Γάζας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία αυτά, 
τα οποία επικαλείται η εφημερίδα 

Wall Street Journal, οι Αμερικανοί 
θεωρούν ότι, παρά το σφυροκόπη-
μα στον παλαιστινιακό θύλακα, η 
Χαμάς δεν απώλεσε τη στρατιωτι-
κή ισχύ για να αντεπιτίθεται, με τα 
αποθέματα πυρομαχικών της να της 
επιτρέπουν να χτυπάει για μήνες 
το έδαφος του Ισραήλ. Οι ίδιοι οι 
Ισραηλινοί αξιωματούχοι παραδέ-
χονται ότι, παρά την αεροπορική 
και χερσαία επιχείρηση εντός της 
Γάζας, που έχει σκοτώσει χιλιάδες 
αμάχους, δεν έχουν επιτύχει τον 

στόχο τους να καταστρέψουν τη 
Χαμάς. Ειδικοί εξηγούν ότι οι μα-
χητές της ισλαμιστικής οργάνωσης 
έχουν προσαρμόσει τις τακτικές 
τους, επιχειρώντας σε μικρότερες 
ομάδες και με ενέδρες κατά των 
ισραηλινών στρατευμάτων. 

Αν και το Ισραήλ έχει αποσύρει 
χιλιάδες στρατεύματα από τη Γάζα 
μετά από πιέσεις των ΗΠΑ για 

μετάβαση σε μια πιο «χειρουργι-
κή φάση» του πολέμου κατά της 
Χαμάς, στρατιωτικοί αξιωματούχοι 
θεωρούν ότι ο πόλεμος μπορεί 
να συνεχιστεί για πολλούς ακόμη 
μήνες. Ουσιαστικά η ικανότητα 
επιβίωσης της Χαμάς έχει εγείρει 
ερωτήματα στο Ισραήλ, στα παλαι-
στινιακά εδάφη και στο εξωτερικό 
σχετικά με το εάν το Ισραήλ μπορεί 
να επιτύχει τελικά τους πολεμικούς 
του στόχους. Το πρόβλημα είναι 
ότι οι τεράστιες απώλειες αμάχων 
δεν επηρεάζουν τη Χαμάς. Οι ίδιοι 
αναλυτές σημειώνουν ότι ο στόχος 
της οργάνωση είναι μόνο η επιβί-
ωση. Ουσιαστικά, δεν χρειάζεται 
να κερδίσουν τον πόλεμο,  αλλά 
να μην τον χάσουν. 

Πάντως, στα στοιχεία του Υπουρ-
γείου Υγείας της Γάζας δεν γίνε-
ται διάκριση μεταξύ μαχητών και 
αμάχων. Η Χαμάς αρνείται ότι οι 
δυνάμεις της υπέστησαν μεγάλες 
απώλειες, χωρίς να δώσει συγκε-
κριμένους αριθμούς για το πόσοι 
από τους μαχητές της έχουν σκο-
τωθεί. Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, 
υπολογίζεται ότι η Χαμάς διέθετε 
25.000 με 30.000 μαχητές πριν 
από τον πόλεμο, εκτός από τους 
χιλιάδες αστυνομικούς και άλλες 
δυνάμεις. Ενώ οι ΗΠΑ εκτιμούν 
ότι έχει σκοτωθεί το 20% με 30% 
αυτών των μαχητών, το Ισραήλ 

ανεβάζει αυτόν τον αριθμό σε πε-
ρίπου 9.000 μέλη της Χαμάς, μαζί 
με άλλα χίλια που σκότωσε κατά 
την επίθεση της 7ης Οκτωβρίου. 

Παράλληλα, Ισραηλινοί αξι-
ωματούχοι εκτιμούν ότι έως και 
16.000 μαχητές της Χαμάς έχουν 
τραυματιστεί και ότι περίπου οι 
μισοί από αυτούς δεν θα επιστρέ-
ψουν στο πεδίο της μάχης. Οι ΗΠΑ 
από την πλευρά τους θεωρούν ότι 
10.500 με 11.700 μαχητές έχουν 
τραυματιστεί και ότι πολλοί από 
αυτούς θα μπορούσαν τελικά να 
επιστρέψουν στο πεδίο της μάχης. 
Από την άλλη, περίπου 190 Ισρα-
ηλινοί στρατιώτες έχουν σκοτω-
θεί στη Γάζα από την έναρξη της 
χερσαίας εκστρατείας, με περίπου 
1.200 τραυματίες. 

Στρατιωτικοί αναλυτές σημειώ-
νουν ότι, σύμφωνα με το στρατιωτι-
κό δόγμα των ΗΠΑ, μια συμβατική 
δύναμη που χάνει το 25%-30% των 
μαχητών της θεωρείται αναποτε-
λεσματική στη μάχη. Εντούτοις, η 
Χαμάς είναι μια ιδιότυπη δύναμη, 
που διεξάγει αμυντικό πόλεμο σε 
ένα πυκνό αστικό περιβάλλον και 
έχει πρόσβαση σε σήραγγες εκατο-
ντάδων χιλιομέτρων κάτω από τη 
Γάζα. Έχει δείξει ότι μπορεί ακόμα 
να πολεμήσει, αν και οι απώλειες 
συνεχίζουν να ασκούν μεγαλύτερη 
πίεση στο δίκτυο της Χαμάς. 

Τα στοιχεία από τις αμερικανικές υπηρεσίες 
πληροφοριών δείχνουν ότι το Ισραήλ κατά-

φερε να εξολοθρεύσει μόλις 20% με 30% 
των μαχητών της Χαμάς, χωρίς ουσιαστικά να 

περιορίζει τη στρατιωτική της ικανότητα

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

Πόσο κοντά στην εξάλειψη 
της Χαμάς βρίσκεται το Ισραήλ; 
Η Χαμάς είναι μια ιδιότυπη δύναμη που διεξάγει αμυντικό πόλεμο σε ένα πυκνό αστικό 
περιβάλλον και έχει πρόσβαση σε σήραγγες εκατοντάδων χιλιομέτρων 
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Πού κολλούν 
οι διαπραγματεύσεις; 

Σε διπλωματικό επίπεδο, παρά 
τις αναφορές για συζητήσεις για 
νέα εκεχειρία, και οι δύο πλευρές 
βάζουν στο τραπέζι ανεφάρμοστες 
θέσεις προκειμένου να συμφωνή-
σουν σε νέα εκεχειρία. Οι διαμε-
σολαβητές έχουν υποβάλει πολλά 
σχέδια τις τελευταίες εβδομάδες, 
με ελάχιστη όμως εμφανή πρό-
οδο. Η διάρκεια για μια προτει-
νόμενη κατάπαυση του πυρός 
κυμαίνεται από εβδομάδες έως 
μήνες. Οι διαρροές ορισμένων από 
τις προτάσεις στον Τύπο έχουν 
προκαλέσει διαμάχη στο Ισραήλ, 
με πολιτικές δυνάμεις της χώρας 
να αντιτάσσονται στα σχέδια που 
προνοούν «πρόωρο» τερματισμό 
του πολέμου. 

Από τη μια, οι αξιωματούχοι 
της Χαμάς λένε ότι θα απελευ-
θερώσουν μόνο τους εναπομεί-
ναντες ομήρους στη Γάζα, που 
πιστεύεται ότι ξεπερνούν τους 
100, ως μέρος μιας συνολικής 
εκεχειρίας. Ο Βενιαμίν Νετανιάχου, 
από την άλλη, δήλωσε ότι δεν θα 
αποδεχτεί καμία συμφωνία για 
μόνιμη κατάπαυση του πυρός, η 
οποία θα αφήνει τη Χαμάς να έχει 
τον έλεγχο της Γάζας. Σύμφωνα 
με τη New York Times, σε ένα 
πρόσφατο πλαίσιο για μια συμφω-
νία, οι διαμεσολαβητές πρότειναν 
τη σταδιακή απελευθέρωση των 
υπόλοιπων ομήρων και Παλαι-

στινίων κρατουμένων, με στόχο 
την επίτευξη μιας εκεχειρίας που 
θα έχει διάρκεια. 

Αυτήν τη στιγμή το μεγαλύτε-
ρο αγκάθι της διαπραγματευτικής 
διαδικασίας είναι η διαφωνία για 

το εάν η κατάπαυση του πυρός 
θα χαρακτηρίζεται ως προσωρι-
νή, όπως η τελευταία, ή μόνιμη. 
Η ισραηλινή πλευρά φαίνεται να 
είναι διατεθειμένη να εξετάσει το 
ενδεχόμενο μόνιμης κατάπαυσης 
του πυρός εάν η ηγεσία της Χαμάς 
στη Γάζα εγκαταλείψει τη Λωρίδα 
και αυτοεξοριστεί. Οι αξιωματούχοι 
της Χαμάς απορρίπτουν αυτή την 
ιδέα, θεωρώντας ότι «βρίσκονται 
στη γη τους στη Γάζα», δηλώνοντας 
ότι δεν θα φύγουν. 

Παράλληλα, σε ένα άλλο 
επίπεδο γίνεται συζήτηση για 
το μέλλον της Γάζας μετά τον 
πόλεμο. Οι Αμερικανοί, όπως 
έχει αναφερθεί σε προηγούμενα 
άρθρα, επιθυμούν η Παλαιστι-
νιακή Αρχή, η οποία διαχειρί-
ζεται τμήματα της κατεχόμενης 
από το Ισραήλ Δυτικής Όχθης, 
να επιστρέψει για να πάρει τον 
πολιτικό έλεγχο της Γάζας. Οι 
Αμερικανοί αξιωματούχοι θα 
ήθελαν να δουν και τις δύο πε-
ριοχές να περιλαμβάνονται σε 
ένα μελλοντικό παλαιστινιακό 
κράτος. Όμως, ο Πρωθυπουρ-
γός του Ισραήλ αποκλείει την 
επιστροφή της Παλαιστινιακής 
Αρχής, με τη σημερινή της 
μορφή, στη Γάζα. Έχει επίσης 
δηλώσει ότι είναι αντίθετος στη 
δημιουργία ενός ανεξάρτητου 
παλαιστινιακού κράτους μετά 
τον πόλεμο.

Περιπλέκοντας περαιτέρω τα 
πράγματα, η Παλαιστινιακή Αρχή, με 
επικεφαλής τον Μαχμούντ Αμπάς, 
αντιμετωπίζει σοβαρές εσωτερικές 
προκλήσεις. Οι δημοσκοπήσεις 
δείχνουν ότι οι περισσότεροι Πα-
λαιστίνιοι θέλουν την παραίτηση 
του Αμπάς. Εξελέγη για τελευταία 
φορά για τετραετή θητεία το 2005 
και οι επικριτές του τον κατηγο-
ρούν ότι προεδρεύει μιας ολοένα 
και πιο αυταρχικής κυβέρνησης,  
που δεν κατάφερε να τερματίσει 
την ισραηλινή κυριαρχία.

Αυτήν τη στιγμή το μεγαλύτερο αγκάθι της 
διαπραγματευτικής διαδικασίας είναι η δια-

φωνία για το εάν η κατάπαυση του πυρός θα 
χαρακτηρίζεται ως προσωρινή, όπως η τελευ-

ταία, ή μόνιμη 

Το ουσιαστικό και λειτουρ-
γικό «Κράτος Δικαίου» 
υπήρξε, από την εποχή της 

Αθηναϊκής Δημοκρατίας, το Ιδα-
νικό των Λαών σε όλη τη Γη. Για 
την κατάκτηση και τη λειτουργία 
του, η Ιστορία έχει καταγράψει 
Πολέμους, Λαϊκές Επαναστάσεις, 
Πραξικοπήματα, Εισβολές και 
απέραντες αιματοχυσίες. 

Οι χειρότερες μορφές Πολέμου, 
στο όνομα της Δημοκρατίας και 
του Κράτους Δικαίου, υπήρξαν οι 
Εμφύλιοι Πόλεμοι, των οποίων τα 
αποτελέσματα ήσαν, κατά κανόνα, 
και τα πλέον καταστροφικά και 
μακροχρόνια. Η ιστορία του κυ-
πριακού προβλήματος αποτελεί 
κλασικό παράδειγμα αυτοκατα-
στροφής πανεθνικών διαστάσεων. 

Φωτεινό παράδειγμα η 
Ευρώπη

Η σημασία και η αξία του Κρά-
τους Δικαίου είναι κατοχυρωμένη 
στο άρθρο 2 της Συνθήκης για την 
Ευρωπαϊκή Ένωση ως μια από 
τις κοινές αξίες για όλα τα κράτη 
μέλη. Βάσει αυτού του άρθρου, 
όλες οι δημόσιες εξουσίες πρέπει 
να ενεργούν πάντοτε σύμφωνα με 
τον νόμο, με γνώμονα τις αξίες της 
δημοκρατίας και υπό τον έλεγχο 

ανεξάρτητων δικαστηρίων.
Το Κράτος Δικαίου πρέπει να 

εξασφαλίζει τα δικαιώματα των 
πολιτών, επιτρέποντάς τους να 
αναπτύσσουν την προσωπικότητά 
τους και να συμμετέχουν ενερ-
γά στην κοινωνική, οικονομική 
και πολιτική ζωή της χώρας τους. 
Επιπλέον, πρέπει να δίνει στους 
πολίτες την ευκαιρία να επιδιώ-
κουν την προσωπική τους πρόοδο 
βάσει  ισότιμων ευκαιριών, σύμ-
φωνα με τον νόμο και σύμφωνα 
με τις προσωπικές τους ικανότητες 
και αξία.

 Ο ρόλος της Δικαιοσύνης 
στο Κράτος Δικαίου είναι να δι-
ασφαλίζει την πραγματική αυτή 
δυνατότητα για τους πολίτες. 
Μέσω αυτής της διασφάλισης, 
οι πολίτες έχουν εμπιστοσύνη 
στο δικαίωμα της εξέλιξης της 
προσωπικής τους ζωής βάσει 
των ικανοτήτων τους και βάσει 
των νομικών τους δικαιωμάτων, 
χωρίς αδικίες ή διακρίσεις.

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) 
αναδεικνύεται ως φωτεινό παρά-
δειγμα ενότητας και συνεργασίας, 
επιδιώκοντας ενεργά την ενίσχυση 
του Κράτους Δικαίου, τόσο εντός 
των χωρών μελών της, όσο και 
σε παγκόσμιο επίπεδο. 

Προστασία των θεμελι-
ωδών δικαιωμάτων

Η έμφαση της ΕΕ στο Κράτος 
Δικαίου εξασφαλίζει την προστα-
σία των θεμελιωδών δικαιωμάτων 
των πολιτών της. Όταν διασφαλί-
ζεται ότι οι νόμοι εφαρμόζονται 
αδιακρίτως, οι πολίτες μπορούν 
να εμπιστεύονται το νομικό σύ-
στημα για την προστασία των 
δικαιωμάτων τους, προάγοντας 
έτσι το αίσθημα της ασφάλειας 
και της δικαιοσύνης. 

Οικονομική σταθερότητα
Το Κράτος Δικαίου είναι ουσι-

ώδης παράγοντας για την οικονο-
μική ανάπτυξη και σταθερότητα. 
Η δέσμευση της ΕΕ σε αυτήν την 
αρχή εξασφαλίζει ισότιμους όρους 
ανταγωνισμού για επιχειρήσεις και 
επενδυτές, προωθώντας την οικονο-
μική ανάπτυξη. Η νομική βεβαιότητα 
ενθαρρύνει τις εγχώριες και ξένες 
επενδύσεις, συμβάλλοντας έτσι στην 
ευημερία των οικονομιών μας.

Δημοκρατική 
διακυβέρνηση

Η επιδίωξη της ΕΕ για την 
ενίσχυση των δημοκρατικών 
θεσμών εντός των χωρών μελών 
της εξασφαλίζει το δικαίωμα των 

πολιτών στη συμμετοχή στη λήψη 
αποφάσεων και τη διαφάνεια των 
θεσμών. Οι ηγέτες είναι υπόλογοι 
στον λαό, γιατί μόνο έτσι καθιε-
ρώνουν τον σεβασμό προς την 
αρχή της εξουσίας του λαού.

Διασυνοριακή 
συνεργασία

Η δέσμευση της ΕΕ στο Κράτος 
Δικαίου διευκολύνει την ομαλή 
διασυνοριακή συνεργασία. Συνε-
πείς νομικοί κανόνες καθιστούν πιο 
εύκολη τη λειτουργία πολιτών και 
επιχειρήσεων διασυνοριακά, προά-
γοντας τη συνεργασία σε τομείς όπως 
η έρευνα, ο εμπορικός ανταγωνισμός 
και ο πολιτιστική ανταλλαγή.

Στο πλαίσιο του έργου της ΕΕ, 
η Κύπρος έχει ωφεληθεί από 
πρωτοβουλίες που ενισχύουν το 
Κράτος Δικαίου, σε τομείς όπως ο 
εκσυγχρονισμός του δικαστικού 
συστήματος, η εξασφάλιση της 
ανεξαρτησίας αυτού, και στη δια-
φάνεια στις νομικές διαδικασίες.

Οι προσπάθειες της ΕΕ για την 
ενίσχυση του Κράτους Δικαίου ξε-
περνούν τα γεωγραφικά της όρια. 
Μέσω διαφόρων συνεργασιών, 
προγραμμάτων ανάπτυξης και 
διπλωματικών πρωτοβουλιών, η 
ΕΕ προωθεί το Κράτος Δικαίου 

ως θεμέλιο της παγκόσμιας δια-
κυβέρνησης. Συνεργαζόμενη με 
άλλες χώρες, παγκοσμίως, η ΕΕ 
ενθαρρύνει την υιοθέτηση νομι-
κών πλαισίων που προστατεύ-
ουν τα ανθρώπινα δικαιώματα, 
εξασφαλίζουν τη δικαιοσύνη και 
προωθούν τις δημοκρατικές αξίες.

Η δέσμευση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για την ενίσχυση του Κρά-
τους Δικαίου εντός των χωρών μελών 
της, αλλά και διεθνώς, αντανακλά την 
αφοσίωσή της στις θεμελιώδεις αρχές 
της δικαιοσύνης, της δημοκρατίας 
και της ατομικής ευθύνης. Καθώς η 
ΕΕ συνεχίζει τις προσπάθειές της για 
την ενίσχυση του Κράτους Δικαίου 
εμείς, ως Ευρωβουλευτές, παραμέ-
νουμε σε επαγρύπνηση, ώστε να 
συνεισφέρουμε στη συνεχή ανα-
βάθμιση και εξέλιξη του πλαισίου 
του Κράτους Δικαίου για μία, όσο 
το δυνατόν περισσότερη, δίκαιη και 
ευημερούσα κοινωνία.

Πιστεύω ότι ο Ελληνισμός, και 
ειδικότερα οι Έλληνες στην Κύπρο, 
θα πρέπει, στον ατέρμονα κύκλο 
«επίλυσης» του προβλήματός μας 
να έχουμε ως Άξονα Λύσης τη 
δημιουργία, τη λειτουργία και τη 
βιωσιμότητα ενός πραγματικού 
ΚΡΑΤΟΥΣ ΔΙΚΑΙΟΥ.

*Ευρωβουλευτής ΔΗΣΥ & ΕΛΚ 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση και το Κράτος Δικαίου:
Μια παγκόσμια προοπτική

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΕΛΕΝΗ 
ΣΤΑΥΡΟΥ* 
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Την περασμένη Κυριακή 
το βράδυ προβλήθηκε το 
πρώτο από τα 21 επεισόδια 

της σειράς του «Mega» Ελλάδος 
«Famagusta”. Σίγουρα είναι πολύ 
νωρίς για να εκφραστεί οποιαδήποτε 
άποψη για το περιεχόμενο και την 
ποιότητα της εκπομπής. Τα τελικά 
συμπεράσματα θα εξαχθούν μετά 
το πέρας της προβολής όλων των 
επεισοδίων. Ωστόσο,  και μόνο το 
γεγονός ότι ένας τηλεοπτικός δίαυλος 
της Ελλάδος αποφάσισε, ύστερα από 
πενήντα χρόνια τουρκικής εισβολής 
και συνεχιζόμενης κατοχής στην 
Κύπρο, να προβάλει μέσα από την 
εκπομπή αυτή το πρόβλημα της 
Κύπρου, αποτελεί από μόνο του 
ένα πολύ σπουδαίο γεγονός. 

Η Αμμόχωστος (Famagusta 
είναι η φράγκικη ονομασία της) 
είναι η πρωτεύουσα της ομώνυμης 
επαρχίας της Κύπρου. Αναφέρεται 
με το όνομα αυτό, που σημαίνει 
κυριολεκτικά την πόλη την χωμένη 
στην άμμο. Η αρχαία Αμμόχωστος 
έφερε το όνομα Σαλαμίνα, ενώ 
αργότερα μετονομάστηκε σε Αρ-
σινόη και Κωνστάντια. Βρίσκεται 
στο ανατολικό τμήμα της Κύπρου, 
μια περιοχή πεδινή και εύφορη, 
με σημαντική γεωργική παρα-
γωγή, στον θαλάσσιο κόλπο που 
φέρει και το όνομά της. Το λιμάνι 
της πόλης είναι από τα καλύτερα 

φυσικά λιμάνια που διαθέτει η 
Κύπρος. Έως το 1974 αποτελούσε 
το βασικό λιμάνι εξαγωγής γεωρ-
γικών προϊόντων. 

Η Αμμόχωστος υπήρξε παγκο-
σμίως γνωστό εμπορικό κέντρο 
αλλά κυρίως τουριστικό θέρετρο, 
μεταξύ του 1960 και 1974, λόγω 
της ξακουστής αμμώδους παραλίας 
της. Ανάμεσα στους εκτεταμένους 
πορτοκαλεώνες που περιέβαλλαν 
την πόλη, και δίπλα στην αμμώδη 

παραλία της, είχαν ανεγερθεί πολλά 
υπερσύγχρονα ξενοδοχεία και η 
Αμμόχωστος είχε πάρει μια έντονα 
κοσμοπολίτικη όψη.

Τον Αύγουστο του 1974 η 
πόλη του Ευαγόρα κατελήφθη 
από τα τουρκικά στρατεύματα που 
εισέβαλαν στην Κύπρο, με τους 
κατοίκους της να καταφεύγουν ως 
πρόσφυγες στις ελεύθερες περιοχές 
του νησιού. Η κατάληψη της πόλης 
της Αμμοχώστου, στις 15 Αυγού-

στου 1974, αποτελεί την τελευταία 
πράξη της μεγάλης τραγωδίας/προ-
δοσίας του ’74. Η Αμμόχωστος δεν 
συμπεριλαμβανόταν στα αρχικά 
σχέδια κατάληψης των Τούρκων 
εισβολέων και θα μπορούσε να 
κρατηθεί ελεύθερη. Οι λιγοστές 
δυνάμεις που δρούσαν τότε στην 
πόλη, χωρίς καμιά βοήθεια, ήταν σε 
θέση να την προστατέψουν, εάν δεν 
δινόταν εντολή (στις 14 Αυγούστου) 
εγκατάλειψής της από την Αθήνα 

και πιο συγκεκριμένα από τον ίδιο 
τον τότε Υπουργό Εθνικής Άμυνας 
(Υ.ΕΘ.Α.), Ευάγγελο Αβέρωφ. Η 
διαταγή έλεγε να αποφευχθούν 
συγκρούσεις, ώστε να μην έχουμε 
θύματα! Είναι καθαρό πως, ο μεν 
Αβέρωφ διατάσσει, στην ουσία, 
να υποχωρήσουν όλοι και να μην 
προβληθεί πουθενά αντίσταση, ο 
δε αρχηγός ενόπλων δυνάμεων 
καθορίζει τη γραμμή υποχώρη-
σης, που δεν είναι άλλη από τη 

σημερινή γραμμή αντιπαράταξης. 
Η συγκεκριμένη συμπεριφορά 
του Ευάγγελου Αβέρωφ έκανε 
την Εξεταστική Επιτροπή της Ελ-
ληνικής Βουλής για το «Φάκελο 
της Κύπρου» να του αποδώσει 
«ιδιαίτερες ευθύνες».

Είχε προηγηθεί η προδοσία εκ 
μέρους των ανδρών των Ηνωμένων 
Εθνών, οι οποίοι άνοιξαν το δρόμο 
στα τουρκικά άρματα μάχης προκει-
μένου να κατευθυνθούν ανενόχλητα 
προς την πεδιάδα της Μεσαορίας. 
Στην πορεία τους οι Τούρκοι από 
την πεδιάδα της Μεσαορίας  έδωσαν 
πολύ λίγες μάχες μέχρι να φθάσουν 
στην Αμμόχωστο. Κι αυτό διότι οι 
άνδρες της Εθνικής Φρουράς (Ε.Φ.). 
με κατακερματισμένες τις δυνάμεις 
τους, χωρίς τον κατάλληλο οπλισμό, 
και χωρίς ηθικό δεν μπόρεσαν να 
προβάλουν οποιαδήποτε σοβαρή 
αντίσταση. Σε όλη την πορεία τους οι 
Τούρκοι διέπραξαν τρομερές κτη-
νωδίες απέναντι στους τραυματίες ή 
τους αιχμάλωτους εθνοφρουρούς, 
καθώς και στους αμάχους. Τους 
μεν αιχμάλωτους άνδρες της Ε.Φ. 
τους εκτελούσαν ομαδικά (ομολο-
γία του Δρος Γ. Κιουτσούκ), τους 
δε τραυματίες  τούς άφηναν στον 
δρόμο και με εξαιρετικό σαδισμό 
πέρναγαν από πάνω τους οι ερ-
πύστριες των αρμάτων! 

Το «Mega» Ελλάδος κάνει αυτό, 

που εδώ στην Ελλάδα δεν κάνα-
με για πενήντα ολόκληρα χρόνια. 
Κάλλιον αργά παρά ποτέ! 

Υστερόγραφο: «Ο στρατιωτικός 
Διοικητής Αμμοχώστου Συνταγμα-
τάρχης Κωνσταντίνος Ζαρκάδας φρό-
ντισε έγκαιρα να ολοκληρώσει το 
δικό του μέρος της προδοσίας: 
Πρόδωσε την Αμμόχωστο από τις 
πρώτες ώρες, της πρώτης ημέρας, 
της πρώτης φάσης της εισβολής, 
εκτελώντας με απόλυτη ακρίβεια 
τις εντολές που είχε πάρει και που 
μόνο εκείνος γνώριζε...

»Το γεγονός ότι ο ρόλος του 
Συν/χη Κωνσταντίνου Ζαρκά-
δα και των ανθρώπων του είχε 
τελειώσει από την πρώτη μέρα, 
αποδείχθηκε μόλις ανακοινώθηκε 
η προσωρινή κατάπαυση πυρός, 
χάριν των δήθεν “συνομιλιών 
της Γενεύης”. Με το πρόσχημα 
ότι “όφειλαν να επισκεφθούν το 
Γ.Ε.Ε.Φ.”, ο Διοικητής Ζαρκάδας 
και το επιτελείο του εξαφανίστηκαν 
οριστικά, εγκαταλείποντας όλα τα 
Τμήματα και την Αμμόχωστο χωρίς 
Στρατιωτική Διοίκηση…» (Πάνος 
Ιωαννίδης, Νομικός, Πρόσφυγας 
από την Αμμόχωστο, Πρόεδρος 
της Κίνησης για ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ & 
ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ).
*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσσαλί-

ας, από το Μονάγρι Λεμεσού
av.avgoustinos@gmail.com

«Δεν ξεχνώ»: Έτσι παραδόθηκε 
στους Τούρκους η Αμμόχωστος

Είναι γεγονός ότι το κυκλοφο-
ριακό αποτελεί σημαντικό 
ζήτημα, το οποίο επηρεάζει 

το σύνολο σχεδόν του πληθυσμού 
ανά το παγκύπριο. Το πρόβλημα 
είναι ιδιαίτερα αισθητό στον Δήμο 
μας, για λόγους που ανέλυσα σε 
προηγούμενες παρεμβάσεις μου, 
ενώ οι συνέπειές του είναι πολυ-
επίπεδες και εκτείνονται από τον 
περιβαλλοντικό μέχρι τον ανθρώ-
πινο-ψυχολογικό τομέα. Βάσει της 
πεποίθησης αυτής, είχα εκφράσει 
και στο παρελθόν την άποψη ότι 
θα έπρεπε η Πολιτεία να θέσει το 
συγκεκριμένο ζήτημα στις άμεσες 
προτεραιότητές της, αφήνοντάς το 
εκτός γραφειοκρατικού πλαισίου.

Πλέον έχει δημιουργηθεί μια 
νέα κατάσταση εξαιτίας της γρή-
γορης και έντονης υιοθέτησης της 
μικροκινητικότητας και ειδικά της 
μετακίνησης με τα scooters. Πρό-
κειται για φαινόμενο που παρατη-
ρείται σε πολλές μεγάλες πόλεις 
παγκοσμίως, το οποίο επιφέρει μια 
σειρά από ευεργετικά αποτελέσματα 
που αφορούν στο περιβάλλον, στο 

κυκλοφοριακό πρόβλημα, στην 
εύκολη μετακίνηση και στάθμευση 
και, εν τέλει, στην ποιότητα ζωής 
του κοινού. Οι δυνατότητες που 
παρέχει η τεχνολογία (ιδίως μέσω 
της χρήσης των έξυπνων κινητών) 
λειτουργούν ενισχυτικά ως προς 
την εξέλιξη αυτή, καλύπτοντας τις 
ανάγκες και παρέχοντας λύσεις σε 
προβλήματα που δημιουργήθηκαν 
τις προηγούμενες δεκαετίες στα 
μεγάλα αστικά κέντρα.

Εντούτοις, όπως όλα τα φαι-
νόμενα, έτσι και η στροφή στη 
μικροκινητικότητα απαιτεί προ-
εργασία σε διάφορα επίπεδα. 
Κυρίως σε υποδομές εκ μέρους 
του κράτους και των τοπικών 
Αρχών, αλλά και σε καλλιέργεια 
ανάλογης κουλτούρας εκ μέρους 
του κοινού. Η άκριτη εισαγωγή 
τάσεων, χωρίς να προηγηθούν 
οι σχετικές διεργασίες, μπορεί να 
οδηγήσει τελικά σε μεγαλύτερα 
προβλήματα. Ενδεικτικά αναφέρω 
την ανάγκη εναρμόνισης με το νο-
μοθετικό πλαίσιο και τον κώδικα 
οδικής κυκλοφορίας. Περαιτέρω, 

προκειμένου να επενδύσουμε στη 
μικροκινητικότητα (αναγνωρίζο-
ντας τα οφέλη που προσφέρει), θα 
πρέπει να επιχειρηθεί η στοχευ-
μένη δημιουργία και αξιοποίηση 
υποδομών, ώστε να καταστεί στη 
συνείδηση του κόσμου μια συμφέ-
ρουσα επιλογή. Για παράδειγμα, δεν 
νοείται προώθηση αυτής της λύσης 
χωρίς προηγούμενη διαμόρφωση 
κατάλληλων χώρων στάθμευσης, 
οι οποίοι θα συνδέονται με τα μέσα 
μαζικής μεταφοράς και με κεντρικά 
σημεία των πόλεων.

Στην παρούσα φάση, για αντι-
μετώπιση των προβλημάτων που 
προκύπτουν από τη χρήση των 
scooters προχωρήσαμε πρόσφατα 

σε συμφωνία για οριοθέτηση των 
σημείων αφετηρίας ενοικίασής 
τους. Επιπλέον, στις υπεύθυνες 
εταιρείες κοινοποιήθηκαν τα εξής 
αιτήματα:

• Ενίσχυση των περιπολιών εκ 
μέρους των εταιρειών, με σκοπό 
την περισυλλογή και συντήρηση 
των scooters που βρίσκονται στο 
οδικό δίκτυο.

• Αυστηρή παρατήρηση προς 
τους χρήστες των εν λόγω μέσων, 
ώστε να είναι προσεκτικοί στο πού 
και πώς τα αποθέτουν, με στόχο να 
μην παρακωλύεται η πρόσβαση 
και κυκλοφορία στους χώρους πε-
ζοδρομίων, αλλά και να τηρείται 
ο κώδικας οδικής κυκλοφορίας.

• Διασαφήνιση της θέσης ότι, 
σε περίπτωση που δεν τηρηθούν 
τα πιο πάνω, οι Δήμοι θα προχω-
ρούν σε κατάσχεση των scooters 
στις περιπτώσεις που εμποδίζουν 
την απρόσκοπτη κυκλοφορία στις 
οδούς και τα πεζοδρόμια, επιβάλ-
λοντας σχετικό πρόστιμο.

Σε κάθε περίπτωση, παρά τα 
προβλήματα που παρατηρούνται, 
φαίνεται ότι βρισκόμαστε ενώπιον 
μιας μεγάλης αλλαγής στη μορφή 
μετακίνησης και κυκλοφορίας. Πρέ-
πει, όμως, να έχουμε κατά νουν ότι, 
ενώ η μικροκινητικότητα μπορεί 
να προσφέρει πολλές λύσεις στις 
σύγχρονες κοινωνίες, απαιτείται 
εντατική και πολύπλευρη (προ)
εργασία εκ μέρους της Πολιτείας 
και των τοπικών Αρχών σε συνερ-
γασία με τους ιδιώτες επιχειρημα-
τίες. Πρωτίστως, όμως, απαιτείται 
βούληση εκ μέρους της κοινωνίας 
για συμμόρφωση με τους κανόνες 
οδικής κυκλοφορίας, για ασφαλή 
μετακίνηση, για σεβασμό στον συ-
νάνθρωπο και στο περιβάλλον.

*Δήμαρχος Στροβόλου

Μικροκινητικότητα: Η Κύπρος ενώπιον μεγάλων 
αλλαγών στη μετακίνηση και την κυκλοφορία

Τον Αύγουστο του 1974 η πόλη του Ευαγό-
ρα κατελήφθη από τα τουρκικά στρατεύ-
ματα που εισέβαλαν στην Κύπρο, με τους 

κατοίκους της να καταφεύγουν ως πρόσφυ-
γες στις ελεύθερες περιοχές του νησιού 

Ενώ η μικροκινητικότητα μπορεί να προ-
σφέρει πολλές λύσεις στις σύγχρονες κοι-

νωνίες, απαιτείται εντατική και πολύπλευρη 
(προ)εργασία εκ μέρους της Πολιτείας και 

των τοπικών Αρχών σε συνεργασία με τους 
ιδιώτες επιχειρηματίες

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ*

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Β. ΠΑΠΑΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ*
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Σε άρθρο της στις 15/01/2023 
στον «Φ» η Αναπληρώτρια 
Πρέσβης του Ισραήλ στην 

Κύπρο ανέφερε τα εξής σχετικά με 
την προσφυγή της Νότιας Αφρικής 
στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της Χάγης: 
«Με τις μνήμες του Ολοκαυτώματος 
και την προσήλωση του Ισραήλ στις 
αξίες που καθαγιάζουν τη ζωή, ο 
ισχυρισμός για διάπραξη γενοκτο-
νίας από μέρους του Ισραήλ είναι 
ιδιαίτερα οδυνηρός. Πρόκειται για 
μια σύγχρονη έκφανση των επίμο-
νων αρνητικών στερεοτύπων για 
τους Εβραίους, με την ενοχοποίησή 
τους για τα ίδια εγκλήματα που 
είχαν διεξαχθεί εναντίον τους». 
Στο ίδιο άρθρο είχε προηγηθεί 
και το: «Η κατάχρηση της λέξης 
‘‘γενοκτονία’’ είναι ανησυχητική και 
απειλεί να αποκηρύξει τον ειδικό 
χαρακτήρα της. Αν σχεδόν κάθε 
μορφή πολεμικής σύρραξης θε-
ωρείται γενοκτονία, τότε η έννοια 
χάνει ουσιαστικά το νόημά της και 
εξισώνεται αξιακά με οφθαλμοφα-
νώς ελάσσονα συμβάντα». 

Η κατάχρηση της λέξης «γενο-
κτονία» (αν υπάρχει κατάχρηση) σί-

γουρα δεν προέρχεται από τη χώρα 
που έκανε την προσφυγή για να 
κριθεί αν το Ισραήλ έχει προβεί σε 
«γενοκτονικές πράξεις» στη Λωρίδα 
της Γάζας, δηλαδή τη Νότιο Αφρική. 

Στις 26 Φεβρουαρίου του 2007, 
το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της Χάγης 
εξέδωσε απόφαση,  σύμφωνα με 
την οποία η σφαγή 8.000 Βόσνιων 
μουσουλμάνων στην Σρεμπρενί-
τσα το 1995 συνιστά γενοκτονία. 
Κάθε χρόνο ηγέτες πολλών χωρών 
αναφέρονται σε «γενοκτονία» κατά 
την επέτειο της σφαγής, αφήνοντας 
αιχμές προς τη Σερβία. Ο Ζελέν-
σκι στην ομιλία του στα Ηνωμένα 
Έθνη το 2023 κατηγόρησε τη Ρωσία 
για γενοκτονία στην Ουκρανία με 
τον εκτοπισμό δεκάδων χιλιάδων 
παιδιών. Η Ρωσία  χρησιμοποίησε 
το επιχείρημα ότι εισέβαλε στην 
Ουκρανία με στόχο να αποτραπεί 
μια γενοκτονία στις περιοχές της 
Ανατολικής Ουκρανίας. Το 2022 
η Γερμανία έκρινε τη Σοβιετική 
Ένωση ένοχη για γενοκτονία σε 
σχέση με τον λιμό που επέβαλε ο 
Στάλιν το 1932-33, γνωστό και ως 
«Γκολοντόμορ» στην Ουκρανία, 

κάτι που εξόργισε τους Ρώσους 
ενώ ταυτόχρονα ικανοποίησε 
τους Ουκρανούς. Η Γερμανία 
όμως αντιτίθεται στην προσφυγή 
της Ν. Αφρικής για τους 23.000 
νεκρούς στη Γάζα,  σημειώνοντας 
ότι δεν πληρούνται τα κριτήρια για 
γενοκτονία, έχοντας πάρει θέση 
υπέρ του Ισραήλ. 

Η Σύμβαση για την Πρόληψη 
και Καταστολή του Εγκλήματος της 
Γενοκτονίας, η οποία υπογράφηκε 
μεταξύ 1948 και 1949 τόσο από 
κράτη μέλη όσο και από μη μέλη 
του ΟΗΕ, ορίζει τη  γενοκτονία ως 
το έγκλημα που διαπράττεται «με 
πρόθεση να καταστραφεί, εν όλω 
ή εν μέρει, μία εθνική, εθνοτική, 
φυλετική ή θρησκευτική ομάδα». 
Η σύμβαση αυτή σε κανένα άρθρο 
της δεν θέτει συγκεκριμένους αριθ-
μούς που να καθορίζουν ακριβώς 
το σημείο όπου μια πράξη μετα-
τρέπεται σε γενοκτονία. 

Το Ισραήλ ισχυρίζεται ότι σκό-
τωσε 10.000 μέλη της Χαμάς, ο 
αριθμός όμως αυτός είναι υπερ-
τιμημένος, με διάφορα μέσα να 
αναφέρουν άλλους χαμηλότερους 

αριθμούς. Το μόνο σίγουρο είναι 
πως η πλειοψηφία των 23.000 
νεκρών στη Γάζα είναι άμαχος 
πληθυσμός. Το Ισραήλ αναφέρε-
ται σε «παράπλευρες απώλειες»,  
προτάσσοντας το επιχείρημα της 
ανθρώπινης ασπίδας την οποία 
χρησιμοποιεί η Χαμάς, που λει-
τουργεί σε ένα υπόγειο δίκτυο συ-
νολικού μήκους 500 χιλιομέτρων, 
κάτω από σχολεία, νοσοκομεία και 
γενικά κατοικημένες περιοχές. Επί-
σης, με πρόσχημα τις θηριωδίες 
της Χαμάς της 7ης Οκτωβρίου 
καθώς και τις απειλές για αφανι-
σμό του Ισραήλ, δικαιολογεί τους 
χιλιάδες θανάτους γυναικοπαίδων 
και ηλικιωμένων. Το ερώτημα είναι 
το εξής: Πόσοι πρέπει να πεθά-
νουν ώστε μια πολεμική πράξη 
να συνιστά γενοκτονία; Επίσης, σε 
ποια αρνητικά στερεότυπα για τους 
Εβραίους αναφέρεται η αναπλη-
ρώτρια Πρέσβης του Ισραήλ; 

Ο Υπουργός Εξωτερικών των 
ΗΠΑ, Άντονι Μπλίνκεν, κατά το 
Παγκόσμιο Οικονομικό Συνέδριο 
του 2024, τιτλοδότησε την κατηγορία 
για γενοκτονία εναντίον του Ισραήλ 

ως «άνευ αξίας». Το 2005, όμως, το 
Κογκρέσο των Ηνωμένων Πολιτειών 
ενέκρινε ψήφισμα που δηλώνει ότι 
οι σερβικές πολιτικές επιθετικότητας 
και εθνοκάθαρσης πληρούν τους 
όρους που ορίζουν τη γενοκτονία.

O όρος «Γενοκτονία» επινοή-
θηκε από τον δικηγόρο εβραϊκής 
καταγωγής Ραφαήλ Λέμκιν πριν 
από το τέλος του 2ου Παγκοσμίου 
Πολέμου. Χρησιμοποιήθηκε έκτοτε 
ευρέως για να περιγράψει τα δεινά 
των Εβραίων κατά τον Πόλεμο και 
το Ολοκαύτωμα. Μέχρι σήμερα 
γίνονται αμέτρητες αναφορές σε 
καθημερινή βάση σε αυτήν τη Γε-
νοκτονία. Μήπως το Ισραήλ θέλει 
αποκλειστικότητα στα δεινά που έχει 
περάσει ως λαός; Το ερώτημα αυτό 
τίθεται και σε συνάρτηση με το γε-
γονός ότι το Ισραήλ είναι μια εκ των 
χωρών που δεν έχουν αναγνωρίσει 
τη Γενοκτονία 1,5 εκατομμυρίου 
Αρμενίων (1915-1923) από τους 
Τούρκους, που θεωρείται η πρώτη 
οργανωμένη Γενοκτονία στη σύγ-
χρονη Ιστορία. Ίσως δεν το έπραξε, 
για να διατηρήσει καλό κλίμα στις 
σχέσεις του με την Τουρκία…

Η πολιτική πτυχή του όρου «Γενοκτονία»
ΑΠΟΨΗ 

ΑΛΕΞΗΣ 
ΜΑΚΡΙ∆ΗΣ

ΑΠΟΨΗ 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ 
ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ*

Είναι στιγμές που ο πόνος, η 
λύπη και η οργή ξεχειλίζουν, 
γιατί παραμένουμε εκτοπισμέ-

νοι στη μοιρασμένη μας πατρίδα, 
πρόσφυγες στις γειτονιές του κόσμου. 

Θυμόμαστε με νοσταλγία τον 
παράδεισο των παιδικών και εφη-
βικών μας χρόνων, όταν ανέμελα 
απολαμβάναμε τη ζωή στην κατα-
πράσινη Μόρφου και τον κάμπο 
της, ανεβάζαμε αρχαίες τραγωδίες 
στους Σόλους, ατενίζοντας απέναντι 
τον γαληνεμένο κόλπο της Μόρφου, 
να απλώνεται καταγάλανος δίπλα 
σε ένα απέραντο πράσινο βαθύ των 
πορτοκαλεώνων. Θυμόμαστε νο-
σταλγικά, οικογενειακά ταξίδια απ΄
άκρη  σ΄ άκρη στην κατεχόμενη 
σήμερα Κύπρο μας. Πανέμορφο το 
λιμανάκι της Κερύνειας. Κι ο δρό-
μος γεμάτος ανήφορα στο Καπούτι 
και στα Πάναγρα, για να φτάσουμε 
στην όμορφη Λάπηθο και τον Κα-
ραβά, περνώντας συχνά από τον 
Άγιο Παντελεήμονα (Μύρτου) για 
προσκύνημα. Πάντα μια πρόκληση 
τα μακρινότερα ταξίδια μας προς το 
μοναστήρι του Αποστόλου Ανδρέα, 
οι διαδρομές προς Λευκόνοικο, Αμ-
μόχωστο, Μεσαορία, Κυθρέα, στα 
μοναστήρια του Αποστόλου Βαρνάβα 
και του Αγίου Χρυσοστόμου στους 
πρόποδες του Πενταδακτύλου. Ήταν 

όμορφες εποχές, πιο γαλήνιες, πιο 
ανθρώπινες, γεμάτες ελπίδα για το 
αύριο και όρεξη για δημιουργία. Κι 
όμως δεν κράτησαν πολύ.

Είμαστε η γενιά που είδαμε τα 
όνειρά μας να ανατρέπονται το πι-
κρό καλοκαίρι του ’74. Η γενιά που 
βιώσαμε ξεριζωμό και υποχρεω-
θήκαμε να τραβήξαμε τη ζωή από 
τα μαλλιά, για να σπουδάσουμε, 
να βρούμε δουλειές, να δημιουρ-
γήσουμε τη δική μας οικογένεια. 
Έκτοτε, νυχτοξημερωνόμαστε με 
την ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο 
και λεύτερη επιστροφή στη γη μας. 
Το όνειρο παραμένει μακρινό και 
δυστυχώς απομακρύνεται, με το 
πλιάτσικο στην κατεχόμενη γη και 
την αξιακή κρίση στις ελεύθερες 
περιοχές. Ωστόσο,  ελπίζουμε. 

Σήμερα μοιράζομαι μ’ εσάς, αγα-
πητοί αναγνώστες, «μια ποιητική 
τοιχογραφία της πενταετίας 1974-
2024», ως κατάθεση ψυχής μιας 
πρόσφυγα, που δεν έπαψε ποτέ να 
παλεύει καρτερώντας το θαύμα.
Είμαστε η γενιά…
Μισός αιώνας σκλαβιάς 
το τραύμα ανεπούλωτο
η απώλεια νωπή 
ο πόνος – ρυτίδες αυλακώνει 
τη γη,
τα πρόσωπα, 

τη φυσιογνωμία του τοπίου.
Μια τεθλασμένη πορεία 
εμμονικής κατολίσθησης, 
 μετρά λάθη επί λαθών,
υποβάθμιση της επικινδυνότητας
φίλων και εχθρών, 
μειωμένη στρατηγική αντίληψη, 
δουλοπρέπεια
οσφυοκαμψία
νεποτισμό.
Είναι και οι πολυδιαφημιζόμενες 
διαπραγματεύσεις
-to be or not to be-
πάντα υπό απειλή
 να επικρέμανται
ως δαμόκλεια σπάθη στο κεφάλι 
με πιέσεις απο-ενοχοποίησης ενός 
εγκλήματος 
εισβολής - κατοχής,
εποικισμού - εθνοκάθαρσης, 
απεμπόλησης διεκδικήσεων. 
Γύρω ερείπια, 
συρματοπλέγματα, 
νεκρές ζώνες,
κατοχή, 
αδικία,
 ανισότητες, 
διαφθορά,
 αλλοτρίωση.
Είμαστε τα παιδιά που γεράσαμε 
κρατώντας μια φωτογραφία στο χέρι
δίπλα σε ριζωμένα συρματοπλέγματα,
με μονόλεπτες σιγές να τιμούμε 

μνήμες, 
με ευχολόγια να προσδοκούμε το 
θαύμα, 
με τα δικά μας όνειρα ξεριζωμένα 
στους πέντε ανέμους.
Είμαστε τα παιδιά
των δεκαέξι, δεκαεπτά, δεκαοχτώ 
χρόνων
που δεν ενηλικιωθήκαμε ποτέ.
Παιδιά μιας γενιάς λοβοτομημένης 
προτού ανοίξει τα φτερά
που επίμονα ζητά 
να ξαναζήσει
τα πενήντα καλοκαίρια που της 
έκλεψαν:
οι ήχοι των σειρήνων, 
το κλάμα της μάνας,
η ετεροχρονισμένη κηδεία του 
αγνοούμενου.
Είμαστε η γενιά 
με τα πολλά «γιατί», χωρίς απα-
ντήσεις
τα αδικαίωτα «θέλω», χωρίς εκ-
πλήρωση
που ψάχνει στην απεραντοσύνη 
του κόσμου, 
την Αλήθεια και το δικαίωμα στο 
όνειρο και την ελπίδα! 

Σήμερα που ο κόμπος έφτασε στο 
χτένι, δεν σηκώνει άλλη αναβολή. 
Χρειάζεται να αντιδράσουμε σε ό,τι 
μας πληγώνει. Στην απάθεια, την 
ανοχή, τη μοιρολατρία, ένα τρίπτυχο 

θνησιγενές για την εθνική μας υπόθε-
ση. Η Κύπρος μας είναι προικισμένη 
από τη φύση. Μια ζωγραφιά απ’ 
άκρη σ  ́άκρη. Πηγή έμπνευσης για 
ποιητές και ζωγράφους, πρόκληση 
και πρόκριμα ανθρωπιάς, ηθικής 
και δικαιοσύνης για πολιτικούς και 
πολιτικάντηδες. Ας παλέψουμε για να 
την δούμε ΛΕΥΤΕΡΗ, ΑΠΑΛΛΑΓ-
ΜΕΝΗ από την κατοχή, τα συρματο-
πλέγματα ντροπής, τους σφετεριστές, 
τους κατακτητές, τους υπονομευτές 
, τους διεφθαρμένους, τους διαπλε-
κόμενους και τους ρουφιάνους που 
την ξεπουλάνε στα ζάρια, για το δικό 
τους ατομικό συμφέρον. “Μόνο η 
ομορφιά θα σώσει τον κόσμο” 
(Ντοστογιέφσκι). Ας ξεκινήσουμε 
μια ειρηνική επανάσταση όλοι μαζί 
και ο καθένας ξεχωριστά, κόντρα σε 
όσα μας μικραίνουν ως ανθρώπους 
και ως κοινωνία, αναζητώντας την 
Αλήθεια, το ∆ίκαιο, την Ελευθερία 
του Ανθρώπου από την ασχήμια για 
να υπάρξει κάθαρση, αναγέννηση, 
προοπτική, πιστεύοντας πάντα στο 
θαύμα! Ας κάνουμε σύνθημα και 
πράξη ζωής το «∆ΕΝ ΞΕΧΝΩ - ΑΓΩ-
ΝΙΖΟΜΑΙ - ∆ΙΕΚ∆ΙΚΩ - ΖΩ και 
ΕΛΠΙΖΩ!», για να έχουμε δικαίωμα 
στο όνειρο της Λευτεριάς. 

*Πρώην Ευρωβουλευτής, 
Αντιπρόεδρος ∆Η.ΠΑ. 

Είμαστε η γενιά… ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ 
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Είμαστε σε μια κρίσιμη και 
καθοριστική στιγμή. Η απο-
τίμηση της πορείας των 49 

χρόνων από την εθνική τραγωδία 
του 1974 οδηγεί σε αναντίλεκτο 
συμπέρασμα. Ότι η τουρκική 
αδιαλλαξία όχι μόνο παρέμεινε 
διαχρονικά αναλλοίωτη αλλά έχει 
κορυφωθεί με την αξίωση, όπως 
κατατέθηκε στη Γενεύη, για λύση 
δύο κρατών και για τη λεγόμενη 
κυριαρχική ισότητα ως προϋπό-
θεση συνομοσπονδίας. 

Περαιτέρω, η προώθηση εποικι-
σμού της περιφραγμένης περιοχής 
της Αμμοχώστου και η εξαγγελία 
για δημιουργία βάσης «drones» στο 
Λευκόνοικο και ναυτικής βάσης στο 
Μπογάζι μαρτυρούν κλιμάκωση 
της τουρκικής επιδρομικότητας.

Είναι φανερόν ότι οι κίνδυνοι 
είναι τεράστιοι, καθώς για πρώτη 
φορά μετά τις συμφωνίες υψηλού 
επιπέδου του 1977 και 1979,  που 
αναφέρονται σε ομοσπονδία, με 
μια κυριαρχία, διεθνή νομική 
προσωπικότητα και υπηκοότη-
τα, επιχειρείται η προβολή προς 
συζήτηση συνομοσπονδιακής λύ-
σης. Και αυτό, γιατί η αξίωση για 
λύση δύο κρατών είναι πρόδηλον 
ότι κατατέθηκε στο πλαίσιο μιας 
διαπραγματευτικής τακτικής. Με 
τελικό στόχο τη συνομοσπονδία, 
που θα παρουσιαστεί, μάλιστα, ως 
«υποχώρηση», αφού γίνει απο-

δεκτή η λεγόμενη «κυριαρχική 
ισότητα».

Ενώπιον αυτών των αδιαμφι-
σβήτητων δεδομένων προκύπτουν 
αυτονόητα καθήκοντα. 

1. Πρώτιστο καθήκον η προ-
ώθηση πολιτικών και διπλωμα-
τικών σχεδιασμών, ενεργειών και 
πρωτοβουλιών που να κινούνται 
σε απόκρουση κάθε προσπάθειας 
για λύση συνομοσπονδίας ή ανα-
γνώρισης του ψευδοκράτους μέσω 
απόδοσης λεγόμενης «κυριαρχικής 
ισότητας στις δύο κοινότητες».

2. Η Γενική Γραμματεία του 
ΟΗΕ θα πρέπει να λάβει ευκρινές 
το μήνυμα ότι η Κυπριακή Δημο-
κρατία και η ελληνική κυπριακή 
πλευρά δεν είναι διατεθειμένη να 
προσέλθει σε νέα πενταμερή ή σε 
οποιεσδήποτε άλλες διαπραγμα-
τεύσεις όσο βρίσκεται σε ημερησία 
διάταξη η τουρκική αξίωση λύσης 
δύο κρατών. Ούτε βέβαια μπορούν 
να γίνουν αποδεκτές οι φερόμενες 
ευφάνταστες ιδέες των Βρετανών 
για «υπέρβαση του αδιεξόδου» 
με καταφυγή στη συμφωνία Ανα-
στασιάδη - Έρογλου του 2014. Η 
νέα ειδική απεσταλμένη του Γ.Γ. 
του ΟΗΕ πρέπει να ενημερωθεί 
τάχιστα για τις θέσεις μας αυτές. 
Οι δηλώσεις του αντιπροσώπου 
του ΟΗΕ κ. Στιούαρτ στη Νέα 
Υόρκη, ότι «και οι δύο πλευρές 
βαρύνονται με παραβιάσεις στη 

νεκρή ζώνη», είναι προκλητικές 
και θα πρέπει να τύχουν σαφούς 
απάντησης από την Κυβέρνηση.

3. Να προβάλλεται η ετοιμότητά 
μας για συνομιλίες στη βάση των 
ψηφισμάτων και των αποφάσεων του 
ΟΗΕ και των αρχών του Διεθνούς 
και του Ευρωπαϊκού Δικαίου. 

4. Δεδομένης της ιδιότητας της 
Κυπριακής Δημοκρατίας ως χώ-
ρας - μέλους της Ε.Ε. να απαιτή-
σουμε ανυποχώρητα την ενεργό 
ανάμειξη της Ε.Ε. στις διαδικασίες 
και τις προσπάθειες για λύση του 
Κυπριακού. Προς αυτήν την κατεύ-
θυνση θα πρέπει να συνεχιστεί η 
πρωτοβουλία για διορισμό ειδικού 
απεσταλμένου από το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο για το Κυπριακό, πολιτι-
κής προσωπικότητας εγνωσμένου 
κύρους, αντικειμενικότητας και 
αμεροληψίας. Και όχι τεχνοκρά-
τη, όπως συνέβαινε στο παρελθόν. 
Ασφαλώς το Κυπριακό είναι ένα 
διεθνές πρόβλημα εισβολής και 
κατοχής και εντάσσεται στο πλαί-
σιο του ΟΗΕ. Ταυτόχρονα, όμως, 
είναι ένα ευρωπαϊκό πρόβλημα 
και δεν είναι νοητή η απουσία της 
Ε.Ε. Άλλωστε λύση που θα προ-
σκρούει στον ευρωπαϊκό νομικό 
πολιτισμό δεν μπορεί να έχει τη 
σύμφωνο γνώμη της Ε.Ε.

Ταυτόχρονα θα πρέπει να επι-
διώξουμε, μετά από σωστή προε-
τοιμασία, την υιοθέτηση από ένα 

προσεχές Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
δέσμης αρχών στη λύση του Κυπρι-
ακού προκειμένου η λύση να είναι 
συμβατή με το Ευρωπαϊκό Δίκαιο.

5. Η εθνική συνεννόηση και 
ομοψυχία Κύπρου - Ελλάδας 
αποτελεί προϋπόθεση «εκ των 
ων ουκ άνευ» για να είναι απο-
τελεσματική μια εθνική στρατηγική 
στο Κυπριακό. Χρειάζεται επανα-
καθορισμός προτεραιοτήτων, εις 
βάθος μελέτη των δεδομένων και 
ο πλήρης συντονισμός σε όλα τα 
επίπεδα. Αυταπάτες δεν πρέπει να 
υπάρχουν. Η διαφύλαξη του ρόλου 
Ελλάδας και Κύπρου ως πόλων 
σταθερότητας, ενταγμένων σε ένα 
περιφερειακό σύστημα ασφάλειας, 
προϋποθέτει συγκεκριμένο εθνι-
κό σχεδιασμό και πολιτικές και 
διπλωματικές κινήσεις που θα 
λαμβάνουν σοβαρά υπόψη τη 
συνεχιζόμενη τουρκική απειλή. 
Μια αξιόπιστη εθνική στρατηγι-
κή σε πολιτικό, διπλωματικό και 
αμυντικό πεδίο είναι το ζητούμενο 
για τις δύο χώρες με απόλυτο και 
διαρκή συντονισμό. Παρά το ότι 
κανένας δεν πρέπει να αντιμάχεται 
τη βελτίωση των ελληνοτουρκικών 
σχέσεων, εντούτοις η πρόσφατη 
συνομολόγηση «Διακήρυξης των 
Αθηνών» κατά την επίσκεψη Ερντο-
γάν, ενώ κορυφώνονται την ίδια 
στιγμή οι τουρκικές προκλήσεις 
στην γραμμή αντιπαράταξης στην 

Κύπρο,  δημιουργεί απορίες και 
εύλογες ανησυχίες.

Τελικά, χρειάζεται ένας σαφής 
προγραμματισμός ενεργειών και 
πρωτοβουλιών. Ένας εθνικός σχε-
διασμός, που θα μας βγάζει από 
την αμηχανία και θα μας παρουσι-
άζει συγκροτημένους και έτοιμους 
να προωθήσουμε τις δεδομένες 
στρατηγικές επιλογές μας.

Η εποχή των γενικού χαρακτή-
ρα διαπιστώσεων και αναφορών 
πρέπει να αφεθεί οριστικά στο πα-
ρελθόν. Πρέπει με γρήγορους ρυθ-
μούς να περάσουμε σε πολιτικές 
αποφάσεις, κινήσεις, βήματα και 
πρωτοβουλίες. Πρώτιστος στόχος, 
η επαναφορά του Κυπριακού στη 
βάση του Διεθνούς και του Ευρω-
παϊκού Δικαίου.

Η αποτροπή αλλοίωσης της δι-
απραγματευτικής βάσης των συνο-
μιλιών και του πλαισίου λύσης του 
Κυπριακού. Η αχρήστευση προώ-
θησης συνομοσπονδιακής λύσης ή 
λύσης δύο κρατών που θα είναι ό,τι 
χειρότερο για τον κυπριακό λαό, Ελ-
ληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους, 
αφού όχι μόνο θα οδηγήσει σε μόνιμο 
διαχωρισμό, αλλά θα εξασφαλίσει 
στην Τουρκία μόνιμη επικυριαρ-
χία σε όλον τον κυπριακό χώρο. Η 
πρόκληση είναι για όλους μεγάλη 
και οι ευθύνες ιστορικές.

*Πρώην Πρόεδρος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων

Τι κάνουμε στο Κυπριακό 

ΗΔΔΟ, όπως συζητείται ή θα 
συζητηθεί, αν αρχίσουν οι 
συνομιλίες από εκεί που 

έμειναν, και με βάση της συγκλίσεις 
και πλαίσιο Γκουτέρες, οδηγεί με 
μαθηματική ακρίβεια στη νομιμο-
ποίηση της διχοτόμησης και στη 
συνέχεια στην τουρκοποίηση. Πώς 
την αποφεύγουμε τη  διχοτόμη-
ση και να καταστήσουμε τη ΔΔΟ 
λειτουργική;

Τελευταίως δόθηκε μεγάλη 
δημοσιότητα στην παρουσίαση 
του βιβλίου του κ. Σάββα Ιακω-
βίδη, το οποίο περιλαμβάνει πολλά 
άρθρα που δημοσίευσε κατά και-
ρούς, αποδεικνύοντας ότι η ΔΔΟ 
οδηγεί στη διχοτόμηση και την 
τουρκοποίηση. Το συμπέρασμα 
και η εισήγηση είναι ότι πρέπει να 
εγκαταλείψουμε τη ΔΔΟ με πο-
λιτική ισότητα και να αρχίσουμε 
αγώνα για απελευθέρωση.

Ορθή η διαπίστωση για την κατά-
ληξη της ΔΔΟ, η οποία θα καταργεί 
την Κ.Δ. και θα φέρει πολλά περισσό-
τερα κακά από τη σημερινή κατάστα-

ση, που θα συμπληρώσει φέτος 50 
χρόνια. Το ερώτημα, όμως, είναι: Με 
ποιον τρόπο και με ποιον αγώνα θα 
διεκδικήσουμε την απελευθέρωση; 
Γιατί πρέπει να παραδεχτούμε  ότι 
πολεμική επιλογή ή οποιαδήποτε 
μορφή δυναμικού ένοπλου αγώνα 
θα είναι καταστροφική. 

Η ΔΔΟ δεν είναι εξ ορισμού κα-
ταστροφική. Την κατέστησαν όμως 
απαράδεκτη, επικίνδυνη και κατα-
στροφική οι υποχωρήσεις Χριστόφια 
και Αναστασιάδη. Αυτές οι καταστρο-
φικές υποχωρήσεις αποτελούν τις 
συγκλίσεις, που πάνω τους και πάνω 
στο πλαίσιο Γκουτέρες θα στηριχθεί 
μια συμφωνία για επίτευξη της λύσης.

Οι συγκλίσεις αναγνωρίζουν 
ότι η ΔΔΟ θα αποτελείται από δύο 
συνιστώντα κρατίδια με πολιτική 
ισότητα. Αυτή η σύγκλιση αποτελεί 
την πιο επικίνδυνη υποχώρηση. 
Όταν η ομοσπονδία αποτελείται 
από συνιστώντα κράτη, προέρχε-
ται από παρθενογένεση και τα δύο 
συνιστώντα κράτη είναι τα ιδρυτικά 
μέρη της ομοσπονδίας.

Αν οι τότε συνομιλητές είχαν 
γνώση του θέματος, όπως τον αεί-
μνηστο Τάσσο Παπαδόπουλο, που 
δεν του ξέφευγε ούτε ένα γιώτα 
σε μια διατύπωση συμφωνίας, θα 
έπρεπε να φροντίσουν η σύγκλιση 
να ορίζει ότι η ΔΔΟ θα αποτελείται 
από δύο συστατικά κράτη. Αυτή 
η διατύπωση προϋπέθετε μετε-
ξέλιξη της Κ.Δ. σε ομοσπονδία, 
στην οποία οι δυο κοινότητες να 
αποτελούσαν τα συστατικά μέρη 
της ομοσπονδίας στην οποία θα 
μετεξελισσόταν η Κ.Δ. Φαίνεται, 
όμως, το απαιτούσαν οι Τούρκοι.

Δεν θα αναπτύξω περισσότερο 
το καταστροφικό αποτέλεσμα από 
τα δύο συνιστώντα και όχι συστατικά 
μέρη. Αν σε αυτά προσθέσουμε τις 
δυο ιθαγένειες, τη διπλή κυριαρχία 
και τη διπλή διεθνή πραγματικότητα, 
που κρύβεται στην ορολογία άλλων 
συγκλίσεων, θα δούμε ανάγλυφη την 
εικόνα της νόμιμης διχοτόμησης και 
την κρυμμένη συνομοσπονδία. Αν 
προσθέσουμε τις πρόνοιες του πλαισί-
ου Γκουτέρες με πρώτη την αναγνώ-

ριση της ιδιοκτησίας των σφετεριστών 
της περιουσίας των Ελληνοκυπρίων 
στα κατεχόμενα, τότε έχουμε πλήρη 
εικόνα της καταστροφής.

Καταστροφική όμως για την 
πλευρά μας θα είναι και μια δήλωση 
αυτής, ότι απορρίπτουμε «τη ΔΔΟ με 
πολιτική ισότητα, όπως προνοείται 
στα ψηφίσματα του ΟΗΕ». Θα μου 
πείτε ότι η Τουρκία απέρριψε τη 
ΔΔΟ και έθεσε την πρόταση για 
δύο κράτη, χωρίς καμιά συνέπεια. 
Αντίθετα, μάλιστα. Οι διεθνείς παί-
κτες προσπαθούν να τετραγωνίσουν 
το κύκλο και να δικαιολογήσουν τη 
θέση της Τουρκίας. Αν όμως εμείς 
απορρίψουμε τη ΔΔΟ, ολόκληρη η 
διεθνής κοινότητα θα μας γυρίσει 
την πλάτη. Κι αυτό θα είναι πολύ 
εύκολο να το κάμουν, γιατί θα τους 
βγάλει από τη δύσκολη θέση να 
υποστηρίζουν το Διεθνές Δίκαιο.

Η πλευρά μας μπορεί να ενδυνα-
μώσει τη διεθνή θέση μας, να φέρει 
τον ΟΗΕ και την Ε.Ε. προ των ευθυ-
νών τους και να δείξει την αδιαλλαξία 
και τους στόχους της Άγκυρας. Η Κ.Δ. 

μπορεί να δηλώσει. Οι συνομιλίες 
συνεχίζονται για δεκαετίες και δεν 
βρίσκουμε λύση. Καλούμε το Σ.Α. 
του ΟΗΕ και την ΕΕ να ορίσουν 
Επιτροπή συνταγματολόγων, που 
να καταρτίσουν το Σύνταγμα της 
ΔΔΟ με πολιτική ισότητα με τρεις 
προϋποθέσεις: 1. Η ΔΔΟ να αποτελεί 
μετεξέλιξη της Κ.Δ. 2. Στο Σύνταγμα 
να κατοχυρώνονται η διακήρυξη 
του ΟΗΕ για τα ανθρώπινα δικαι-
ώματα, και 3. Να κατοχυρώνεται το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο σε όλη την 
επικράτεια. Ένα τέτοιο Σύνταγμα 
θα τύχει της έγκρισης σε δημοψή-
φισμα των νομίμων κατοίκων των 
δυο κοινοτήτων.

Με τη δήλωση αυτή, είμαι σί-
γουρος πως θα αποφύγουμε ορι-
στικά τη  διχοτομική ΔΔΟ και τη 
μετατροπή της Κ.Δ. σε τουρκικό 
προτεκτοράτο και με το σωστό 
περιεχόμενο θα καταστήσουμε 
τη ΔΔΟ λειτουργική και βιώσι-
μη. Τουλάχιστον θα αναγνωρίσουν 
όλοι ότι η ευθύνη για τη μη λύση 
οφείλεται στα σχέδια της Τουρκίας..

Το σωστό περιεχόμενο της ΔΔΟ 
θα εκθέσει την Τουρκία

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΠΕΤΡΟΣ 
Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ
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Πολλά ειπώθηκαν για τη 
χρησιμότητα και την εν-
δεχόμενη αποτελεσμα-

τικότητα του Σχεδίου Ενοικίου 
έναντι Δόσης στο να προστατεύσει 
επαρκώς τους ευάλωτους δανειο-
λήπτες, ώστε να μην κινδυνεύσει 
η στέγη τους. Κάποιος θα μπο-
ρούσε να θεωρήσει ότι αυτό το 
Σχέδιο είναι η τελευταία πράξη 
του δράματος της δεκαετίας της 
τραπεζικής κρίσης στο ξεπούλημα 
περιουσιών με τη σύμφωνη γνώμη 
και υπογραφή του δανειολήπτη. 
Κάποιος άλλος θα μπορούσε να 
εμπιστευτεί αυτά που λέει η Κυ-
βέρνηση μέσα από την επίσημη 
ανακοίνωση του Υπουργείου Οι-
κονομικών, 12/07/2023, μετά την 
απόφαση του Υπουργικού Συμ-
βουλίου, ημερ.06/07/2023, και 
τους υπόσχεται ότι:

«… με το Σχέδιο τα ευάλωτα 
νοικοκυριά θα μπορούν να δια-
μένουν στην κύρια κατοικία ως 
ενοικιαστές, και ταυτόχρονα να 
απαλλάσσονται από το στεγαστι-
κό δάνειο. Το κράτος θα καλύπτει 
πλήρως το απαιτούμενο ενοίκιο εκ 
μέρους των φυσικών προσώπων. 
Οι τωρινοί ιδιοκτήτες της κύρι-
ας κατοικίας, ή συγγενείς τους 
πρώτου βαθμού, θα μπορούν 
να επαναγοράσουν την κατοικία 
μετά την πάροδο πέντε ετών σε 
ευνοϊκή τιμή, κάτω του επιπέδου 
των τιμών αγοράς».

Όμως, ενώ διατυπώνονται 
επίσημα όλα αυτά, το πρότυπο 
συμβόλαιο που έχει αναρτήσει 
στην ιστοσελίδα της η ΚΕΔΙΠΕΣ 
(που θα είναι ο νέος ιδιοκτήτης), 
καταδεικνύει κινδύνους, αδικίες 
και καταχρηστικές ρήτρες, που 
μπορεί να εμφανιστούν και που 
αντικρούουν τα ανωτέρω. Γι’ αυτό 
παραθέτω πιο κάτω τους κινδύ-
νους, ώστε να προβληματίσουν 
όσους σκέφτονται, δικαίως και 
λόγω συνθηκών, να συμμετέχουν 
στο Σχέδιο.

Καταχρηστικές ρήτρες 
με τη σύμφωνη γνώμη 
του κράτους;

Στην πρότυπη σύμβαση φαίνε-
ται εκ πρώτης όψεως να υπάρχουν 
ενδεχόμενες καταχρηστικές ρήτρες 
στο άρθρο 8.1 και στο 11.4. Ενημε-
ρωτικά, για όσους δεν γνωρίζουν, στο 
άρθρο 50(1) του περί Προστασίας 
του Καταναλωτή Νόμου του 2021 
αναφέρεται ότι «καταχρηστική ρή-
τρα θεωρείται κάθε ρήτρα, η οποία, 
παρά την απαίτηση καλής πίστης, 
δημιουργεί σε βάρος του καταναλωτή 
σημαντική ανισότητα ανάμεσα στα 
δικαιώματα και στις υποχρεώσεις 
των μερών που απορρέουν από τη 
σύμβαση». Επιπλέον, στο άρθρο 50(3) 
του ιδίου Νόμου σημειώνεται, μεταξύ 
άλλων, ότι: «Για να διαπιστωθεί κατά 
πόσον  μια ρήτρα ικανοποιεί την 
απαίτηση καλής πίστης, λαμβάνονται 
ιδιαίτερα υπόψη τα ακόλουθα: (α) 
Η διαπραγματευτική δύναμη των 
μερών και (β) εάν ο καταναλωτής 
δέχθηκε οποιεσδήποτε παροτρύνσεις 
για να συμφωνήσει στη ρήτρα..». Έτσι,  
δικαιωματικά το κάθε ενδιαφερόμενο 
μέρος, ανεξαρτήτως της θέσης ισχύος 
του, δικαιούται να διαπραγματευτεί 
τους όρους της εν λόγω συμφωνίας, 
αλλά εξίσου σημαντικό είναι και το 
σημείο που αφορά την παρότρυνση 
και δη εκ μέρους της ίδιας της Δη-
μοκρατίας να υπογράψει μια τέτοια 
σύμβαση, χωρίς διαπραγμάτευση 
των όρων και των συνεπειών που 
μπορεί να προκύψουν. 

Το δικαίωμα στα μέρη να 
τερματίσουν οποτεδήπο-
τε τη σύμβαση πριν από 
τη  λήξη της

Στην παράγραφο 1.2 της πρό-
τυπης σύμβασης δίνεται δικαίωμα 
στα μέρη να τερματίσουν οποτε-
δήποτε τη συμφωνία πριν από τη 
λήξη της και οι λόγοι τερματισμού 
αναγράφονται στην παράγραφο 7 
(7.1, 7.2 και 7.3). Είναι επιεικώς 
απαράδεκτο και άδικο να μπορεί 

να τερματιστεί η σύμβαση, για λό-
γους που δεν ευθύνεται ο ευάλωτος 
ενοικιαστής (πρώην ιδιοκτήτης), 
ο οποίος καλή τη πίστει  θα μετα-
βιβάσει το σπίτι του γνωρίζοντας 
και λαμβάνοντας διαβεβαιώσεις 
ότι θα ζει μέσα για τουλάχιστον 
14 χρόνια. 

Ακολούθως στην παράγραφο 7.3 
της πρότυπης σύμβασης δίνεται η 
δυνατότητα στον νέο ιδιοκτήτη (ΚΕ-
ΔΙΠΕΣ) να τερματίσει τη σύμβαση 
ανά πάσα στιγμή, εάν η Κυβέρνηση 
αποφασίσει ότι δεν θα καταβάλλει 
το ενοίκιο στον ιδιοκτήτη εκ μέρους 
του ενοικιαστή. Αυτό μπορεί να 
συμβεί σε δύο σενάρια, είτε γιατί 
η Κυβέρνηση άλλαξε πολιτική στο 
θέμα   είτε γιατί δεν υπάρχει οικο-
νομική δυνατότητα για στήριξη των 
ευάλωτων και άσκηση κοινωνικής 
πολιτικής μέσα από τα δημόσια τα-
μεία. Έτσι ξαφνικά και πριν από 
τη λήξη του χρονικού διαστήματος 
των 14 χρόνων, θα κινδυνεύει με 
έξωση όλη η οικογένεια, χωρίς να 
ευθύνεται και χωρίς να υπάρχει η 
απαραίτητη συνεπακόλουθη στεγα-
στική πολιτική από την Κυβέρνηση.

Επίσης, στο άρθρο 7.1 του Νό-
μου, δίνεται στον ιδιοκτήτη το δικαί-
ωμα του τερματισμού της σύμβασης 
λόγω παραβίασης οποιασδήποτε 
ρήτρας της συμφωνίας. Ένα πα-
ράδειγμα υποχρεωτικής ρήτρας 
είναι ο ενοικιαστής να επιδιορθώνει 
την κατοικία κατά τη διάρκεια που 
διαμένει μέσα αλλά δεν το πράτ-
τει. Είναι γεγονός ότι ένα ευάλωτο 
νοικοκυριό, που ζει με επιδόματα 
ή και χαμηλές συντάξεις, δεν έχει 
για παράδειγμα την οικονομική 
ευχέρεια να επιδιορθώσει τόσο 
εύκολα την κατοικία του και, άρα, 
σε τέτοια περίπτωση, κινδυνεύει 
άμεσα. Άλλες ρήτρες, που μπορεί 
να θεωρηθούν ότι έχουν παραβι-
αστεί, είναι ο ενοικιαστής να κάνει 
φασαρία και να ενοχλεί κατόχους 
γειτονικών υποστατικών, ή να μην 
αφήνει να εισέλθουν μέσα στην 

κατοικία ενδιαφερόμενοι αγο-
ραστές, ή οτιδήποτε αφορά την 
αλλαγή χρήσης του ακινήτου ή 
τη μη πληρωμή ασφάλειας κ.λπ. 
Γενικότερα, για οποιαδήποτε ρή-
τρα θεωρήσει ο ιδιοκτήτης ότι έχει 
παραβιαστεί, μπορεί να τερματιστεί 
η συμφωνία και να προχωρήσει 
σε έξωση.

Το δικαίωμα στον ιδιο-
κτήτη να πωλήσει την 
κατοικία σε τρίτο πρό-
σωπο

Στο άρθρο 8.1 του Νόμου δίνε-
ται το δικαίωμα στον ιδιοκτήτη να 
πωλήσει την κατοικία σε οποιο-
δήποτε τρίτο πρόσωπο, το οποίο 
θα δεσμεύεται με την εν λόγω 
συμφωνία και τα όσα αποτελούν 
μέρος της, όμως αν αυτό το τρίτο 
πρόσωπο είναι ένα Επενδυτικό 
Ταμείο, υπάρχει ο σοβαρός κίν-
δυνος να λειτουργήσει αντίθετα 
με την κοινωνική προσέγγιση 
του Σχεδίου. Το Σχέδιο αφορά 
τις κατοικίες των συμπολιτών 
μας που ζουν στο χαμηλότερο 
οικονομικό επίπεδο και σίγουρα 
ένα Επενδυτικό Ταμείο, που έχει 
αποκτήσει τη δύναμη που του δίνει 
η νομοθεσία και οι εκπρόσωποι 
του λαού εντός του Κοινοβουλίου, 
θα την ασκήσει απέναντι σε έναν 
επιδοματούχο, έναν χαμηλοσυντα-
ξιούχο, έναν ανάπηρο και άλλους. 
Έτσι θα μπορούσε να τερματίσει 
τη σύμβαση για κάθε ρήτρα που 
ανέφερα πιο πάνω και που μπορεί 
να θεωρήσει ότι παραβιάστηκε.

Η Κυπριακή Δημοκρατία 
δεν θα φέρει ευθύνη για 
τη συμφωνία; 

Το χειρότερο απ’ όλα, κατά την 
άποψή μου, είναι ότι η Κυπριακή 
Δημοκρατία, που θα πληρώνει το 
τίμημα του ενοικίου, δεν είναι καν 
συμβαλλόμενο μέρος και δεν απο-
κτά υποχρεώσεις. Αυτό δημιουργεί 
εύλογα ερωτήματα πώς ο ενοικι-

αστής (πρώην ιδιοκτήτης) θα έχει 
το δικαίωμα να κινηθεί εναντίον 
της Δημοκρατίας για ενδεχόμε-
νη παραβίαση της συμφωνίας 
ή και τυχόν αποζημιώσεις ή και 
οποιοδήποτε άλλο δικαίωμά του 
πιστεύει ότι παραβιάζεται, ιδιαίτερα 
στο ενδεχόμενο τερματισμού της 
συμφωνίας. Η Κυπριακή Δημο-
κρατία φέρει ακεραία την ευθύνη 
για την παρακίνηση προς τα ευ-
άλωτα νοικοκυριά να ενταχθούν 
στο Σχέδιο με σκοπό την προστα-
σία τους ως καταναλωτές και την 
προστασία της στέγης τους και δεν 
θα έπρεπε σε καμιά περίπτωση η 
Δημοκρατία να μην είναι μέρος 
αυτής της συμφωνίας.

Μπορούν να ειπωθούν και άλλα 
για χάρη συζήτησης, όμως, δεν 
θέλω να μακρυγορήσω. Υπάρ-
χει ήδη η αρνητική εμπειρία της 
εφαρμογής του Σχεδίου ΕΣΤΙΑ, 
για το οποίο αρκετοί συμπολίτες 
μας εγκρίθηκαν και στην πορεία 
ξαφνικά ενημερώθηκαν ότι δεν 
πληρούν τα κριτήρια, με αποτέ-
λεσμα να βρίσκονται εκτεθειμένοι 
σε σοβαρούς κινδύνους, επειδή 
βασίστηκαν σε υποσχέσεις και 
όμορφα λόγια από την Κυβέρνη-
ση. Γι’ αυτό ας είμαστε επιτέλους 
για μια φορά ωφέλιμοι προς τους 
ανθρώπους που το έχουν ανάγκη 
και που η οικονομική κρίση που 
δημιούργησαν διάφοροι, περιλαμ-
βανομένων πολιτικών και τραπε-
ζών, τους χτύπησε ανελέητα και 
το Κράτος ας συμπεριφερθεί για 
μια φορά ορθά απέναντί τους, με 
κατανόηση στις συνθήκες που δια-
βιούν. Και με πραγματική στήριξη 
στα προβλήματά τους, χωρίς να 
εμφανίζεται ως αδίστακτος και 
αδιάλλακτος έμπορος, ας φέρει 
μια σύμβαση που να συνάδει με 
το δίκαιο και την προστασία των 
πολιτών όσο υπάρχει χρόνος.
*Πρώην Βουλευτής- Οικονομολόγος, 
Ειδική Εμπειρογνώμων σε τραπεζικά 

θέματα

Σχέδιο Ενοίκιο έναντι Δόσης 
Οι κίνδυνοι που μπορεί να αντιμετωπίσουν οι ευάλωτοι συμπολίτες μας

Ηκατάσταση στο Κόσμο 
σήμερα είναι από τις 
χειρότερες από τη λήξη 

του Β’ Παγκοσμίου Πολέμου.
Οι εκατόμβες στη γειτονιά 

μας όχι μόνο συνεχίζονται, αλλά 
επαυξάνονται. Ο πόλεμος στην 
Ουκρανία συνεχίζεται με τον ίδιο 
ρυθμό, χωρίς οι πρωταγωνιστές να 
δίδουν σημεία προς συμβιβασμό. 
Και οι δυο εμμένουν στις θέσεις 
τους. Η Ουκρανία αντιστέκεται με 
τη βοήθεια των συμμάχων της, 

η Ρωσία επιτίθεται με την ίδια 
ένταση.

Η δεύτερη σύγκρουση μεταξύ 
Ισραήλ και Χαμάς είναι ακόμα προς 
το παρόν σφοδρότερη. Ο Ισραήλ 
λέει ότι στην ουσία προσπαθεί να 
εξουδετερώσει τη Χαμάς για να 
προστατευθεί από μελλοντικές 
επιθέσεις, εξασφαλίζοντας επίσης 
και τους ομήρους του. Η Χαμάς 
συνεχίζει τον αγώνα της ζητώντας 
επίσης το αραβικό κράτος για την 
Παλαιστίνη. Το κράτος αυτό είναι 

δεδομένο από το 1948. 
Σαν τρίτο παράγοντα στην 

περιοχή έχουμε τους αντάρτες 
Χούθι. Οι Χούθι, οι μεν είναι 
σύμμαχοι με το Ιράν, συμπατρι-
ώτες τους δε είναι με τη Σαουδι-
κή Αραβία. Οι αντάρτες Χούθι 
επεμβαίνουν στη ναυσιπλοΐα 
στην Ερυθρά θάλασσα, πράγμα 
που ενέπλεξε εναντίον τους τις 
ΗΠΑ και το Η.Β. Λέγεται δε ότι 
για τις επιχειρήσεις αυτές το Η.Β. 
χρησιμοποιεί και τις Βρετανικές 

Βάσεις του Ακρωτηρίου. 
Όπως έχω αναφέρει από καιρό, 

η κατάσταση «μυρίζει μπαρούτι» 
και ελπίζουμε να μη γίνει γενική 
ανάφλεξη στην περιοχή.

Στη Μέση Ανατολή είναι ανα-
μεμειγμένες όλες οι Μεγάλες Δυ-
νάμεις, υπάρχουν, όμως, διαμάχες 
σ’ όλον τον πλανήτη. Μέχρι τώρα 
η διαμάχη έχει περιορισθεί, δεν 
είναι, όμως, καθόλου ενθαρρυντική 
η τελευταία επίθεση στη Δαμασκό.

Οι Μεγάλες Δυνάμεις κρατούν 

τον Κόσμο στα χέρια τους. Πρέπει 
να κάνουν βήματα προς συμβιβα-
σμό, ει δυνατόν, των διαφορών για 
να μη φθάσομε στην καταστροφή.

*Βarrister-at-law (Lincoln’s Inn, 
London), Διδάκτωρ Πολιτικών 

Επιστημών & Διεθνών Σχέσεων 
(Η.Ε.Ι., Γενεύης, Ελβετίας), Πρόεδρος 

του Συνδέσμου Ηνωμένων Εθνών 
Κύπρου και Επίτιμος Πρόεδρος της 

Παγκόσμιας Ομοσπονδίας των Συν-
δέσμων Ηνωμένων Εθνών (WFUNA), 

διεθνολόγος και πολιτικός αναλυτής

Η κατάσταση στον Κόσμο

ΑΠΟΨΗ  
AΝΝΑ 
ΘΕΟΛΟΓΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ 
ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ*
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Ο Δήμος Λεμεσού, στo πλαί-
σιo της προσπάθειας για βελτί-
ωση του τρόπου συλλογής των 
σκυβάλων και τον ευπρεπισμό 
των γειτονιών της πόλης μας, 
προωθεί τη χρήση οικιακών 
κάδων 120 λίτρων σε όλη την 
πόλη, συνεχίζοντας την επιδό-
τηση για την αγορά οικιακών 
κάδων σε δημότες. Οι δημότες 
μπορούν πλέον να εξασφαλί-
σουν τους κάδους στον χώρο 
της Υπαίθριας Λαϊκής Αγοράς 
(Παζαράκι), που λειτουργεί κάθε 
Σάββατο στην οδό Γιώργου Θυ-
ρώτου, καθώς επίσης και στη 
Δημοτική Χονδρική Αγορά στη 

Γ  ́Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα 
(Δευτέρα με Παρασκευή, από τις 
07:30 μέχρι τις 13:30), έναντι της 
επιδοτούμενης τιμής των €10, 
συμπληρώνοντας σχετικό έντυπο 
και προσκομίζοντας αντίγραφο 
του λογαριασμού των σκυβάλων 
τους. Σημειώνεται ότι οι δημότες 
μπορούν να εξασφαλίσουν έναν 
κάδο 120 λίτρων για κάθε λογα-
ριασμό σκυβάλων. Επιπρόσθετα, 
σημειώνεται ότι στους πιο πάνω 
χώρους θα πωλούνται επίσης 
φιάλες του συλλεκτικού μα-
ραθεύτικου κρασιού που είχε 
κυκλοφορήσει για τη Γιορτή του 
Κρασιού 2023, στην τιμή των €6. 

Η Lidl Κύπρου αναδεικνύεται 
Κορυφαίος Εργοδότης για 7η 
συνεχόμενη χρονιά σε Κύπρο 
και Ευρώπη, σύμφωνα με τα 
αποτελέσματα του διεθνώς 
αναγνωρισμένου ανεξάρτητου 
οργανισμού Top Employers 
Institute. Η διαδικασία της πιστο-
ποίησης περιλαμβάνει ανάλυση 
των δράσεων των εταιρειών σε 
θεματολογίες όπως προσέλκυ-
ση υποψηφίων, προγράμματα 
εκπαίδευσης και ανάπτυξης, πο-
λιτικές και δράσεις well-being, 
δράσεις ισότητας των φύλων 
αλλά και την εξασφάλιση ενός 
συμπεριληπτικού εργασιακού 
περιβάλλοντος απαλλαγμένου 
από διακρίσεις. Η πιστοποίη-
ση αυτή αποτελεί απόδειξη 
της διαρκούς δέσμευσης και 
του συστηματικού σχεδιασμού, 
πρωτοβουλιών και δράσεων, για 
την εξασφάλιση ενός φιλικού, 
ομαδικού και συμπεριληπτικού 
εργασιακού περιβάλλοντος,  όπου 
οι άνθρωποί της αναγνωρίζονται 

για την αξία τους και εξελίσσο-
νται. Δράσεις όπως η πολιτική  
με τίτλο «#teamLidl, μαζί στην 
ισότητα», η πιστοποίηση ως 
«Εργοδότη Ισότητας» από τον 
Εθνικό Φορέα Πιστοποίησης 
Επιχειρήσεων, καθώς και η 
υπογραφή της Χάρτας της Δια-
φορετικότητας (Diversity Charter) 
επισφραγίζουν τη δέσμευση της 
Lidl Κύπρου, θέτοντας πάντα τους 
ανθρώπους της στο επίκεντρο. 
Φέτος, για πρώτη φορά, βρα-
βεύτηκαν και οι 31 χώρες στις 
οποίες λειτουργούν καταστήματα 
Lidl ως Κορυφαίοι Εργοδότες 
για το 2024. Το Top Employers 
Institute είναι ένας διεθνής ανε-
ξάρτητος οργανισμός με στόχο 
την πιστοποίηση των εταιρειών 
εκείνων που διακρίνονται για τις 
εξαιρετικές εργασιακές συνθήκες 
που προσφέρουν. Έχει πάνω από 
30 χρόνια λειτουργίας, ενώ φέτος 
αναγνωρίστηκαν περισσότεροι 
από 2.300 Top Employers από 
122 χώρες.

Μια νέα συνεργασία ανακοινώνει 
το Foody, με το Overoll, το καινούρ-
γιο croissanterie της Λευκωσίας. Αν 
είσαι κάτοικος της πρωτεύουσας, 
τότε μπορείς να έχεις στην πόρτα 
σου ό,τι θέλεις, όποτε το θέλεις από 
το πλούσιο μενού του Overoll, κά-
νοντας την online delivery παραγ-
γελία σου μόνο από το Foody με 
λίγα μόνο κλικ. Μέσα στο μενού 
του Overoll μπορείς να βρεις μια 
σειρά από αφράτα κρουασάν, αλλά 
και αρωματικούς καφέδες, σειρά 
spread σοκολάτας, αμυγδάλου, 
φιστικιού και κάστανου, μαζί με 
ροφήματα λευκής, μαύρης και 
γάλακτος σοκολάτας. Το Overoll, 

γνωστό για την επανάσταση που 
έφερε στην αγορά των κρουασάν 
στην Αθήνα, ιδρύθηκε από τρεις 
ταλαντούχους σεφ ζαχαροπλαστι-

κής - τον Άλκη Ζέρβα, τον Ιωάννη 
Κικίρα και τον Σπύρο Παππά – με 
γνώμονα το πάθος τους για τα αυ-
θεντικά γαλλικά κρουασάν. 

Έναν υπερσύγχρονο χώρο παρο-
χής Πρώτων Βοηθειών θα διαθέτει 
το Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας 
εντός του τρέχοντος έτους, για εξυ-
πηρέτηση των κατοίκων της πόλης 
και της ευρύτερης περιοχής. Το 
έργο αποτελεί μέρος μίας σειράς 
έργων αναβάθμισης, ανάπτυξης 
και επέκτασης των υποδομών του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας (ΟΚΥπΥ). Σε ό,τι αφορά το 
Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας, έχει 
τροχοδρομηθεί σειρά εργασιών, οι 
οποίες αναμένεται να διαρκέσουν 
περίπου 20 μήνες. Οι εργασίες 
εκτελούνται στον ισόγειο χώρο 
του παλαιού κτηρίου του Νοσο-
κομείου και, πέραν της επέκτασης 
και αναβάθμισης του Τμήματος 
Ατυχημάτων και Επειγόντων Περι-

στατικών (ΤΑΕΠ), περιλαμβάνουν 
τη δημιουργία Νέας Μονάδας 
Λοιμωδών Νοσημάτων, Μονά-
δας Βραχείας Νοσηλείας, ολική 
ανακαίνιση του Ακτινολογικού 
Τμήματος και γραφειακών χώρων. 
Κατά τη διάρκεια των εργασιών, 
ο ΟΚΥπΥ προχώρησε σε ειδικές 

διαρρυθμίσεις για την καλύτερη και 
ασφαλή εξυπηρέτηση του κοινού 
που επισκέπτεται το Νοσοκομείο. 
Ο ΟΚΥπΥ καλεί το κοινό να επι-
δείξει κατανόηση κατά τη διάρκεια 
των εργασιών και ενημερώνει ότι 
το ΤΑΕΠ συνεχίζει να λειτουργεί 
κανονικά.

Καινούργιος χώρος Πρώτων Βοηθειών 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας εντός 2024

Become a Master at Digital Storytelling 
με τον Ravid Kuperberg

Το Foody φέρνει στην πόρτα σου το Overoll

Η νέα χρονιά για τον Σύνδε-
σμο Διαφημιζομένων Κύπρου 
ξεκινά δυναμικά με ένα ολοήμερο 
workshop, που υλοποιείται σε συ-
νεργασία με τον Σύνδεσμο 
Διαφήμισης Επικοινωνίας 
Κύπρου. Ο διεθνούς εμβέ-
λειας εκπαιδευτής Ravid 
Kuperberg έρχεται την 
Τετάρτη, 7 Φεβρουαρί-
ου 2024, στη Λευκωσία, 
για ένα workshop με θέμα 
“Mastering Creativity in 
Digital Storytelling”. Ο R. 
Kuperberg, ο οποίος έχει 
συνεργαστεί με πολλά διε-
θνή brands και διαφημιστι-
κά γραφεία και έχει μιλήσει 
σε δεκάδες συνέδρια όπως 
τα Cannes Lions, θα πα-
ρουσιάσει και θα αναλύσει 
τρία πολύτιμα εργαλεία που 
χρησιμοποιούν τα πιο πε-
τυχημένα brands και ακολούθως 
οι συμμετέχοντες θα χωριστούν σε 
ομάδες για διαδραστικές ασκήσεις, 
όπου θα εφαρμόζουν τη θεωρία 

στην πράξη. Η διαμόρφωση του 
σεμιναρίου έγινε από τους δύο 
Συνδέσμους σε συνεργασία με 
τη Sherpa Society στην Ελλάδα, 

έναν έμπειρο οργανισμό στην 
εκπαίδευση επιχειρήσεων και 
στελεχών σε θέματα marketing, 
digital και brand strategy. Αξίζει 

να επισημανθεί ότι το εν λόγω σε-
μινάριο πραγματοποιήθηκε στην 
Αθήνα το 2023 με μεγάλη επιτυχία, 
προσθέτοντας, λόγω ζήτησης, και 

δεύτερη ημερομηνία. Ο 
Σύνδεσμος Διαφημιζο-
μένων Κύπρου είναι μη 
κερδοσκοπικός φορέας 
που εκπροσωπεί τις δια-
φημιζόμενες επιχειρήσεις 
στην Κύπρο. Είναι μέλος 
της Παγκόσμιας Ομοσπον-
δίας Διαφημιζομένων από 
το 2004. Όραμα του Συν-
δέσμου, η δημιουργία ενός 
υγιούς και αναπτυξιακού 
εμπορικού περιβάλλοντος, 
στο οποίο τα brands μπο-
ρούν να ξεχωρίσουν και 
να οικοδομήσουν σχέσεις 
εμπιστοσύνης και ειλι-
κρινούς επικοινωνίας με 
τον καταναλωτή και τους 

υπόλοιπους stakeholders. Για πε-
ρισσότερες πληροφορίες  μπορείτε 
να επικοινωνήσετε στο contact@
cyprusadvertisers.com  

H Lidl Κύπρου «Κορυφαίος 
Εργοδότης» στην Κύπρο 
και το 2024

Επιδότηση αγοράς οικιακών 
κάδων 120 λίτρων προς €10 
από τον Δήμο Λεμεσού
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Νέα Γενική Διευθύντρια στις 
Γενικές Ασφάλειες ανέλαβε από 
1/12/2023 η Χριστιάνα Αγρότη. 
Έχοντας ενταχθεί στο δυναμικό 
της Τράπεζας Κύπρου τον 
Σεπτέμβριο του 2011, δι-
ετέλεσε, μεταξύ άλλων, 
Διευθύντρια Κατανα-
λωτικών Τραπεζικών 
Προϊόντων, επικεφα-
λής επιχειρηματικού 
μετασχηματισμού στο 
γραφείο του Διευθύνο-
ντος Συμβούλου, Διευθύντρια 
του Γραφείου του Αναπληρωτή 
Διευθύνοντος Συμβούλου και 
Ανώτερη Λειτουργός Στρατηγι-
κής και Εταιρικής Οικονομίας. 
Η Χριστιάνα Αγρότη αναφέρε-
ται στον Εκτελεστικό Πρόεδρο 

Ασφαλιστικών Εταιρειών της 
Τράπεζας Κύπρου και Πρόεδρο 
του Διοικητικού Συμβουλίου 
των Γενικών Ασφαλειών, Λούη 

Ποχάνη. Πριν ενταχθεί στην 
Τράπεζα Κύπρου, η Χρι-

στιάνα κατείχε τη θέση 
της Προϊσταμένης του 
Ελεγκτικού Τμήματος 
της KPMG Κύπρου. 
Είναι κάτοχος BSc in 

Economics, Politics & 
International Studies του 

University of Warwick και 
MSc in European Social Policy του 
The London School of Economics 
and Political Science. Είναι επίσης 
μέλος του Institute of Chartered 
Accountants in England and 
Wales (ICAEW). 

Ο νευραλγικής σημασίας για τη 
διεθνή οικονομία τομέας της Nαυτι-
λίας είναι αντιμέτωπος τα τελευταία 
χρόνια με σωρεία προκλήσεων. Η 
πανδημία του κορωνοϊού, ο πόλεμος 
στην Ουκρανία και εσχάτως στη Γάζα, 
με συνεπακόλουθο τη δυσλειτουρ-
γία της Διώρυγας του Σουέζ, έχουν 
δημιουργήσει αρκετά προβλήματα, ο 
αντίκτυπος των οποίων είναι εμφανής 
στις οικονομίες.  Ο τομέας καλείται, 
την ίδια ώρα, να υλοποιήσει ζωτι-
κής σημασίας μεταρρυθμίσεις και  
καθοριστικά ορόσημα, όπως είναι 
η πράσινη και ψηφιακή μετάβαση 
και η προσαρμογή του στις απαιτή-
σεις των κριτηρίων ESG. Η πορεία 
της ναυτιλίας προς τη βιωσιμότητα 
διέρχεται μέσα από κομβικά σημεία, 
όπως είναι η αξιοποίηση της τεχνο-
λογίας, οι επενδύσεις στην έρευνα 
και στην τεχνολογία, η αναβάθμιση 
των δεξιοτήτων των εργαζομένων 
και η ισότιμη μεταχείρισή τους. 
Οι επαγγελματίες του τομέα της 
Ναυτιλίας στην Κύπρο  είχαν την 
ευκαιρία να παρακολουθήσουν 
μια ιδιαιτέρως ενδιαφέρουσα συ-
ζήτηση στο πλαίσιο της εκδήλωσης 
που διοργάνωσε την Τρίτη, 23 Ια-
νουαρίου 2024,  η PwC Κύπρου, 
με τίτλο “Setting Sail for Success”.  

Στο Συνέδριο, στο οποίο απηύθυνε 
χαιρετισμό ο κ. Στέλιος Χειμώνας, 
Γενικός Διευθυντής του Υφυπουρ-
γείου Ναυτιλίας,  αναλύθηκε μια 
σειρά θεμάτων που απασχολούν 
ήδη τη ναυτιλιακή βιομηχανία και 
είναι αλληλένδετα μεταξύ τους. Αυτά 
αφορούν τα φορολογικά θέματα, το 
σύστημα εμπορίας εκπομπών ρύπων 
της ΕΕ και τον αντίκτυπό  του στον 
τομέα, την οδηγία για την υποβολή 
εκθέσεων εταιρικής βιωσιμότητας, τη 
διαφάνεια στις αμοιβές, το απόρρητο 
των προσωπικών δεδομένων, την 
τεχνητή νοημοσύνη και τη βελτίωση 
των υπηρεσιών. Αξίζει να σημειωθεί 
ότι ανάμεσα στους παρουσιαστές των 
θεματικών ενοτήτων ήταν και ο Δρ 
Θεόδουλος Μεσημέρης, Ανώτερος 
Λειτουργός Περιβάλλοντος και ο κ. 
Δημήτρης Σακκίπης, ESG Leader 
της PwC Ελλάδος.

Το Ινστιτούτο Ελληνικού Πολιτι-
σμού, το Κυπριακό Κέντρο Μελετών 
και η Πρεσβεία της Ελλάδος στην 
Κύπρο σάς προσκαλούν στην Εορτή 
των Τριών Ιεραρχών και των Ελ-
ληνικών Γραμμάτων τη Δευτέρα, 5 
Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 7.30 
μ.μ., στην Αίθουσα Τελετών του Πο-
λιτιστικού Ιδρύματος “Αρχάγγελος” 
της Ιεράς Μονής Κύκκου στη Λευ-
κωσία (δίπλα στα γήπεδα ΑΠΟΕΛ). 
Στην εκδήλωση θα παραστούν και 
θα απευθύνουν χαιρετισμό ο Αρχι-

επίσκοπος Κύπρου Γεώργιος  και η 
Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, Δρ Αθηνά Μιχαηλίδου. 
Κύριος ομιλητής θα είναι ο Πρέσβης 
της Ελλάδος, Ιωάννης Παπαμελε-
τίου. Στο πλαίσιο της εκδήλωσης 
θα τιμηθεί η Ομάδα Πρωτοβουλίας 
για την καθιέρωση της ελληνικής 
γλώσσας  στο Πανεπιστήμιο Κύ-
πρου. Η εκδήλωση τελεί υπό την 
αιγίδα της Υπουργού Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, Δρος 
Αθηνάς Μιχαηλίδου.

Νέα Γενική Διευθύντρια στις Γενικές 
Ασφάλειες η Χριστιάνα Αγρότη

Εκδήλωση της PwC Κύπρου για τα 
στελέχη των ναυτιλιακών εταιρειών 

Γιορτή των Ελληνικών Γραμμάτων

«Η Μεσογειακή Διατροφή 
στο παρελθόν και στο παρόν»

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

Λευκωσία 
Παπαγεωργίου Αναστασία: 
Λεωφ. Σταυρού 56, 7Α (έναντι 
Δημοτικού Σχολείου Σταυρού), 
Στρόβολος. Τηλ.: 22498307, 
99498320. 
Χριστοδούλου Κυπρούλλα: 
Καρπενησίου 25Α (κάθετος 
Λεωφ. Μακαρίου και Κένεντι), 
Λευκωσία. Τηλ.: 22376960, 
22378494. 
Τσιτόγλου Τάνια: Λεωφ. 
Αθαλάσσας 105Ε, Δασούπολη 
(δίπλα από ζαχαροπλαστείο 
SAVOR), Λευκωσία. Τηλ.: 
22425078, 99044807. 
Κραμβής Σ. Κλεάνθης: Καλλι-
πόλεως 12 Γ- Δ (δίπλα από 
ταχυδρομείο Λυκαβηττού), 
Λευκωσία. Τηλ.: 22761699, 
22516577. 
Οικονομίδου - Κεφάλα Μάρ-
λεν: Ιθάκης 84 Γ- Δ  (έναντι 
Απολλωνείου Νοσοκομείου), 
Έγκωμη. Τηλ.: 22352933, 
99664343. 
Παστέλλη Ελένη: Αρχ. Μακαρί-
ου ΙΙΙ 33, I & Θ (μεταξύ ACS και 
Coffee Island Λατσιών, απέναντι 
από τη CYTA), Λατσιά. Τηλ.: 
22574573, 99375857. 

Λεμεσός 
Νικολάου Νικόλας: Γλάδστωνος 
116 (έναντι πρώην Συνεργατι-
κού Ταμιευτηρίου Λεμεσού, νυν 
Ελληνικής Τράπεζας), Λεμεσός. 
Τηλ.: 25364359, 99409006. 

Κονναρής Μάριος: Βασ. 
Γεωργίου Α’ 31, JULIA COURT 
(παραλιακός δρόμος πλησίον 
PIZZA HUT), Γερμασόγεια. Τηλ.: 
25325450, 99086346. 
Χρυσοστομίδης Σωτήρης: Ύψω-
νας, Αρχ. Μακαρίου Γ’ 13 (από 
φώτα εκκλησίας Αγ. Γεωργίου 
προς κέντρο χωριού), Ύψωνας. 
Τηλ.: 25349349, 99810820. 
Χειλημίντρης Στέφανος: Πέτρου 
Τσίρου 88 (900μ βόρεια φώτων 
Naafi, πλησίον φώτων Μακε-
δονίας, πρώην καθαριστήριο 
Τσοπανίδης), Λεμεσός. Τηλ.: 
25311001, 99981387. 

Λάρνακα 
Κληρίδης Αντώνης: Πατρών 
6 (φώτα Ελληνικής Τράπεζας, 
πλησίον πρώην φρουταρίας Ζυ-
γός), Λάρνακα. Τηλ.: 24622754, 
24367765. 
Μουόσα Χασάν: Γρίβα Διγενή 
60 (δρόμος Πυροσβεστικής 
προς METROPOLIS MALL), 
Λάρνακα. Τηλ.: 24400635, 
96472961. 

Πάφος
Γκλάρα Κωνσταντίνου Ιωάννα: 
Λεωφ. Ελλάδος 11 (στο ύψος 
εκκλησίας Απ. Πέτρου & Παύ-
λου), Πάφος. Τηλ.: 26100292, 
97743242. 

Παραλίμνι 
Κλεάνθους Ναταλία: Ελευ-
θερίας 71, Δερύνεια. Τηλ.: 
23821380, 99189158. 

Γενική Συνέλευση
Καλείστε στην Ετήσια Γενι-

κή Συνέλευση του Συνδέσμου 
Ηνωμένων Εθνών Κύπρου, η 
οποία θα γίνει την 13η Μαρτίου 
2024 και ώρα 4.00 μ.μ., στο 
εντευκτήριο του Συνδέσμου, 
Λεωφόρος Γρίβα Διγενή 10-12, 
Λευκωσία, Κτήριο Τομπόλη, 
πρώτος όροφος. Θέματα: 1. 
Ομιλία από τον Πρόεδρο του 
Συνδέσμου, Δρα Χρίστο Α. Θε-
οδούλου. 2. Αναφορά από  τον 
Γενικό Γραμματέα. 3. Αναφορά 
στην Ταμειακή Κατάσταση από 
τον Ταμία. 4. Εκλογές. 5. Ειση-
γήσεις για δραστηριότητες του 
2024. 6. Διάφορα.

Εκδρομές 
Το Ινστιτούτο Ελληνικού 

Πολιτισμού διοργανώνει 
τις πιο κάτω εκδρομές σε 
Ελλάδα, Κωνσταντινούπο-
λη και Κ. Ιταλία και καλεί 
τους ενδιαφερόμενους να 
δηλώσουν συμμετοχή στο 
τηλέφωνο 96674383 ή στο 
Skylab Travel 22775639. Οι 
θέσεις είναι περιορισμένες και 
θα παραχωρηθούν κατά σει-
ρά προτεραιότητας κατάθεσης 
προκαταβολής. Τριήμερη 
εκδρομή 16-18 Μαρτίου, 
Καρναβάλι «Γιαννίτσαροι και 
Μπούλες», Νάουσα - Πιερία 
- Ακτές Ολύμπου - Φαράγγι 
Ενιππέα - Λιτόχωρο - Χιονο-
δρομικό 3-5 Πηγάδια. Τιμή 
€395. Διαμονή σε επιλεγμένο 
ξενοδοχείο 3*.  Πενθήμερη 
εκδρομή 17-21 Μαρτίου, Θα-
λασσινό Καρναβάλι Χαλκίδας, 
Βλάχικος Γάμος Θήβας, Κα-
θαρά Δευτέρα και εξορμήσεις 
σε Λίμνη Πλαστήρα - Τρίκαλα 
- Αλπική Πίνδο - Μετέωρα. 
Τιμή €580. Διαμονή ένα βρά-
δυ στην Εύβοια και τρία βρά-
δια στο επιβλητικό Kazarma 
Lake Resort & Spa 5*, φτιαγ-
μένο από πέτρα και ξύλο στην 
ελατοσκέπαστη Λίμνη Πλα-
στήρα. 6ήμερη εκδρομή 7- 12 
Μαρτίου Κωνσταντινούπολη 
- Πριγκηπόνησα - Κρουαζιέ-
ρα Βοσπόρου, €690, σε 4*. 
Πενθήμερη επιχορηγημένη 
εκδρομή Λουτρά Υπάτης, Ρού-
μελη, 31/3 - 4/4, €490, σε 
3*. 6ήμερη επιχορηγημένη 
εκδρομή €495, Ναυπακτία 
- Αιτωλοακαρνανία - Λίμνη 
Τριχωνίδα/Εκδηλώσεις Ηρω-
ικής Εξόδου Μεσολογγίου 
24-29/5 σε 3*.  6ήμερη πα-
σχαλινή εκδρομή Κέρκυρα 
- Ιόνιο 2 – 7/ 5 σε 3* και 4* 
και πασχαλινό γλέντι. 8ήμε-
ρη πασχαλινή εκδρομή στην 
Κωνσταντινούπολη - Θράκη 
1-8/5 σε 4*. Αρκαδικό/ Τσα-
κώνικο Πάσχα 1- 8/5, οκταή-
μερη εκδρομή στο Λεωνίδιο, 
για το έθιμο με τα αερόστατα 
και με παραδοσιακά έθιμα 
της ελληνικής υπαίθρου στα 
χωριά του ελατοσκέπαστου 
Πάρνωνα.  www.iep.org.cy. 

Το Πολιτιστικό Ίδρυμα Τραπέ-
ζης Κύπρου σε συνεργασία με το 
Ινστιτούτο Κύπρου εγκαινιάζουν 
το καινούργιο εκπαιδευτικό πρό-
γραμμα για σχολεία «Η Μεσο-
γειακή Διατροφή στο παρελθόν 
και στο παρόν». Το πρόγραμμα, 
που είναι εγκεκριμένο από το 
Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού 
και Νεολαίας, απευθύνεται σε 
παιδιά Δημοτικής Εκπαίδευσης 
και στόχος του είναι η επαφή των 
μαθητών με τη διαχρονικότητα 
της Μεσογειακής διατροφής κα-
θώς και η κατανόηση της κοινής 
διατροφικής ταυτότητας, τόσο στο 
παρόν όσο και στο παρελθόν, των 
ανθρώπων που ζουν (κατοίκων) 
στη Μεσόγειο. Το εκπαιδευτικό 

πρόγραμμα γίνεται στον χώρο 
του μουσείου Γεωργίου και 
Νεφέλης Τζιάπρα Πιερίδη  του 
Ιδρύματος περιλαμβάνει: Αφιέ-
ρωμα στους σπόρους, Έμφαση 
στα οστά ζώων, Γνωριμία με τον 
ανθρώπινο σκελετό και  Σύνταξη 
κειμένου /ιστορίας ή ζωγραφικής 
με αφορμή παρακολούθησης του 
εκπαιδευτικού προγράμματος. 
Για μαθητές 8-12 χρονών (Γ’- ΣΤ’ 
τάξης Δημοτικού). Ημερομηνίες 
διεξαγωγής: 12/2, 11/3, 15/4, 
13/5 και 10/6. Ώρες διεξαγωγής: 
8.30-10:00 και 10:30-12:00. Το 
πρόγραμμα προσφέρεται δωρεάν. 
Κράτηση απαραίτητη 22128175. 
Εμψυχωτές: Ερευνητές του Ιν-
στιτούτου Κύπρου. 

ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408 Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες, 
25200194, MEDITERRANEAN 
HOSPITAL, Στυγός 9, 3117 
Αγία Φύλα.
ΠΙ για παιδιά: 25202816, ΓΕΝΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΛΕΜΕΣΟΥ, 
Νίκαιας 1, 4131 Κάτω Πολεμίδια.
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες, 
24636343, ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ 
ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου Βαλδα-

σερίδη 10, 6018 Λάρνακα.
ΠΙ για παιδιά, 24206132, 
24800438, ΓΕΝΙΚΟ ΝΟΣΟ-
ΚΟΜΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ, Ηνωμ. 
Πολιτειών, 6301 Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26848113, ΙΔΙΩΤΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντίνου 
82, 8021 Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για ενήλι-
κες & ΠΙ για παιδιά, 23849400, 
ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ ΛΗΤΩ, Λεωφόρος 
Σωτήρας 8, 5286 Παραλίμνι.
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Ακόμη και ένα 
έξυπνο ή σκληρό 

μέτρο δεν θα επι-
φέρει τα επιθυμη-
τά αποτελέσματα 

-ή θα αποφέρει 
προσωρινά- αν 

δεν συνοδεύεται 
από άλλα. Αν δεν 
είναι πακέτο μίας 
ευρύτερης στρα-

τηγικής

Θα πρέπει να 
ληφθεί σοβαρά 
υπόψη η ειδική 
(δυστυχώς) πο-
δοσφαιρική και 
κοινωνική μας 

κουλτούρα, με τη  
διαχρονική (ιστο-

ρική) τάση των 
διαχωριστικών 

γραμμών

Τ
ην κάνω 31 χρόνια 
αυτήν τη δουλειά. 
Αμφιβάλλω αν 
υπήρξε έστω και μία 
σεζόν που να μην 
ασχοληθήκαμε με 
το θέμα της παραβα-

τικότητας και της βίας στα γήπεδα. 
Με τα πολλά «πρέπει» και ακόμη 
τα περισσότερα «θα».... όπως και να 
’χει. Αντιλαμβάνομαι ένα πράγμα. 
Δεν είναι ένα ζήτημα που λύνεται 
έτσι απλά. Αμφιβάλλω αν θα λυθεί 
ποτέ στην ολότητά του. Στο κάτω-κά-
τω δεν λύθηκε ολοκληρωτικά σε 
κανένα μέρος του κόσμου. «Μα 
οι Άγγλοι;», θα πει κάποιος. Θα 
επανέλθω για την Αγγλία. Αντι-
μετωπίστηκε ή αντιμετωπίζεται 
σε σημαντικό βαθμό. Μειώθηκε. 
Στην Ευρώπη τουλάχιστον. 

Μέτρα
Είμαι της άποψης ότι κάθε μέτρο 

θα πρέπει να κρίνεται εφόσον τε-
θεί σε εφαρμογή. Είτε είναι κάρτα 
φιλάθλου είτε είναι κλείσιμο θύρας 
είτε «χέρι» στους συνδέσμους» είτε 
μη μετακίνηση φιλάθλων είτε αγώ-
νες κεκλεισμένων των θυρών  είτε, 
ξέρω εγώ, κάτι άλλο. Η απόδοσή 
του είναι φυσικά το κυρίως ζή-
τημα. Ακόμη και ένα έξυπνο ή 
σκληρό μέτρο δεν θα επιφέρει 
τα επιθυμητά αποτελέσματα, ή 
θα αποφέρει προσωρινά, αν δεν 
συνοδεύεται από άλλα. Αν δεν είναι 
πακέτο μίας ευρύτερης στρατηγι-
κής. Τέτοια δεν υπήρξε, δυστυχώς, 
ποτέ. Εδώ είναι οι ευθύνες των 
εκάστοτε κυβερνήσεων και των 
νομοθετικών. Η αποσπασματική 
αντιμετώπιση του φαινομένου. 
Φέρει ευθύνη η Αστυνομία. Ναι, 
έχουν γίνει επιχειρησιακές γκάφες. 
Αλλά, δεν θεωρώ ότι οι μονάδες 
πρόληψης ή καταστολής δεν είναι 
ικανές υπό κατάλληλες προϋποθε-
σεις να δράσουν αποτελεσματικά. 
Όλοι μας έχουμε δει αγώνες στο 
εξωτερικού. Με αντιμετώπιση 
χούλιγκαν τρισχειρότερους από 
τους δικούς μας. Σίγουρα έχετε 
ακούσει πως τα δικά μας... λιοντάρια 
των κερκίδων γίνονται... αρνάκια 
όταν πάνε σε ευρωπαϊκούς αγώνες, 
βλέποντας με τι είδους αστυνομικές 
δυνάμεις έχουν να κάνουν (και 
πόση εξουσία έχουν).  Τιμωρίες; 
Οι ποινές είναι αυστηρές (ειδικά 
για τις κτηνώδεις συμπεριφορές 
πρέπει να είναι καταπέλτης) για 
τους παραβάτες. Οι διαδικασίες, 
όμως, είναι χρονοβόρες. Αλλά 
και η ευχέρεια κάποιων να «γλι-
στράνε» στην πορεία από τα χέρια 
της Δικαιοσύνης είναι πρόβλημα. 
Γενικά, αν  έχεις αποτελεσματική 
καταστολή, σημαίνει πρώτα απ’ 
όλα ότι πέτυχες και στην πρόληψη. 
Τα σωματεία, τα μεγάλα, νίπτουν 
τας χείρας τους. Δεν φταίνε, λένε. 

Φυσικά και έχουν ευθύνη, φυσι-
κά και μπορούν να βοηθήσουν. 
Έχουν αρκετά καλή εικόνα για το 
τι συμβαίνει στις εξέδρες και πολύ 
περισσότερο στα πέταλά τους. Ξέ-
ρουν πολύ καλά πού  κατανέμουν 
τα λιγοστά εισιτήρια στα εκτός έδρας 

ντέρμπι. Μπορούν να συνεισφέ-
ρουν πραγματικά στις προσπάθειες 
επίλυσης των προβλημάτων. Έχω 
εργαστεί σε μεγάλο σύλλογο και 
έχω ιδίαν άποψη επ’ αυτού. 

Εμπειρογνώμονες 
Επανήλθε η λέξη, επανέρ-

χεται η πρόταση να έρθουν οι 
ειδικοί από το εξωτερικό για να 
μας καθοδηγήσουν. Να έρθουν, 
βέβαια. Κάτι παραπάνω  θα ξέ-
ρουν. Είχαν, όμως,  ξανάρθει. 
Μας πρότειναν διάφορα, αλλά 
αφορούσαν σε υποδομές. Κάντε 
σύγχρονα γήπεδα. Ιδού το στολίδι 
της Λεμεσού και ιδού τι έγινε 
ήδη τρεις φορές. Βάλτε κλειστά 
κυκλώματα. Μπήκαν, αλλά αυτή 
και αν είναι πονεμένη ιστορία... 

Βάλτε επιτηρητές. Ναι... βάλαμε. 
Αλλά δεν είναι κατάλληλα εκπαι-
δευμένοι, είναι βέβαια και αυτοί 
φίλαθλοι-οπαδοί, δύσκολα θα τα 
βάλουν με τη μάζα (φοβούνται 
όχι εκείνη τη στιγμή, αλλά το τι θα 
ακολουθήσει).  Αλλά ας πούμε ότι 
ξαναέρχονται εμπειρογνώμονες, 
κάνουμε όλα τα γήπεδα σούπερ 
και βρίσκουμε ιδανικούς επιτηρη-
τές. Να θυμίσουμε ένα πράγμα. Ο 
Άγγλος ειδικός έκανε στρατηγική 
με βάση τα κοινωνικά δεδομένα 
και τον κοινωνικό-ανθρώπινο ιστό 
της χώρας. Ο Γερμανός το ίδιο... 
ο Πολωνός επίσης. Είναι και τα 
πληθυσμιακά δεδομένα. Εμείς 
είμαστε μια κουτσουλιά τόπος. 
Και διαφέρουμε, δυστυχώς, κατά 
πολύ και από τις μεγάλες χώρες 
και από τις μικρές σε έδαφος και 
κατοίκους.

Πώρωση
Ναι, δεν έχει πολλά πράγμα-

τα να κάνει ο Κύπριος. Πώς θα 
γεμίσει τα Σαββατοκύριακά του; 
Η μπάλα προσφέρεται και έχει 
ακουμπήσει ως φαινόμενο πάρα 
πολύ και τον γυναικείο πλη-
θυσμό. Θετικότατο. Τέλος 
πάντων, θα ήταν χαρά 
Θεού αν όλη αυτή η 
ποδοσφαιρική ενέρ-
γεια πήγαινε προς 
θετική κατεύθυνση. 
Έλα, όμως, που δεν. 
Ακολουθούμε την 
πεπατημένη. Είναι 
στο DNA μας 
(σε όλα τα 
χ ρ ό ν ι α 
τ η ς 
ι σ τ ο -
ρ ί α ς 

μας), να τραβούμε διαχωριστικές 
γραμμές. Οπότε,  εύκολα η πολι-
τική πόλωση γίνεται ποδοσφαι-
ρική και το αντίθετο. Οι Κύπριοι 
είναι... κορυφαίοι στο να βάζουν 
ταμπελίτσες στους ανθρώπους, να 
κρίνουν το κοινωνικό περιβάλλον 

από την πολιτική και ποδοσφαι-
ρική προτίμηση του καθενός. Σε 
υπερβολικό βαθμό. Οι «μπλε», 
οι «γαλάζιοι», οι «πράσινοι», οι 

«κίτρινοι», οι «κόκκινοι» και 
επιτρέψτε μου να μην κα-

ταγράψω τα κοροϊδευτικά 
ποδοσφαιρικά και τα 

άσημα κομματικά 
προσωνύμια. Είναι 

τεράστια η ευθύνη 
των γονέων (φα-
νατικών), που πω-
ρώνουν τα παιδιά 

για την ομάδα 
τους, αλλά 

και το 
χ ε ι ρ ό -

τ ε ρ ο , 
τ ο υ ς 

βάζουν και την.. ένεση που ωθεί 
στο μίσος για τον απέναντι. Και 
που δεν αντιδρούν όταν πλέον η 
τάση φανατισμού χειροτερεύει σε 
συναναστροφές εκτός σπιτιού. Σε 
παρέες, συνδέσμους, πέταλα.  Σε 
μία κοινωνία 800.000 ψυχών. Είναι 
επίτευγμα. Ναι, φυσικά, έχουμε 
και τα κλασικά της παραβατικό-
τητας, με ουσίες, παραστρατημέ-
νους, καμένους κ.λπ. Αλλά στην 
Κύπρο, οι παραβάτες μπορεί είναι 
από κάθε κοινωνικό στρώμα, από 
κάθε περιοχή. Υποβαθμισμένη ή 
κυριλέ. Γιατί είναι και δήθεν in 
και ψευτονταηλίκι να το παίζεις 
πωρωμένος και αντί... Αυτά δεν τα 
βρίσκεις ούτε στη Γερμανία, ούτε 
στη Μάλτα. Οπότε ας δούμε και 
λίγο την κοινωνική πτυχή. Το είπε 
εύστοχα, μεταξύ άλλων, ο αναπλη-
ρωτής κυβερνητικός εκπρόσωπος 
σε πάνελ. Ίσως επειδή και αυτός 
το βλέπει χρόνια από τη δημοσιο-
γραφική πλευρά, βάζοντας φυσικά 
μέσα στο γενικότερο πρόβλημα 
τη νεανική παραβατικότητα.  Ας 
υπάρξει μία οργανωμένη  καμπά-
νια στα δημοτικά και στα γυμνάσια. 
Να γίνει έστω μία προσπάθεια. 
Γενικά πρέπει να υπάρξει μία μα-
κροπρόθεσμη στρατηγική, που να 
συνδυαστεί με βραχυπρόθεσμα 
(όχι προσωρινά) μέτρα. 

Και να θυμόμαστε ένα πράγμα. 
Ωραίο το θέαμα, η αδρεναλίνη, 
το γκολ. Εξαιρετικό πράγμα ο 
παλμός και η εξέδρα. Μπορείς 
με σημαίες, κορεό και άλλα να 
φτιάξεις καταπληκτική κερκίδα 
και δεν χρειάζεσαι φωτοβολίδες 
και κροτίδες. Αλλά είναι μπάλα και 
όλα γίνονται (για τους φιλάθλους) 
για δύο ασημένια κύπελλα, 80-90 
εκατοστών, μια φορά τον χρόνο…         

Η ερώτηση του 
ενός εκατομμυρίου

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙΔΗΣ

Λύνεται (ή καλύτερα μειώνεται) και πώς το πρόβλημα βίας 
και παραβατικότητας στα γήπεδα; Ποιος φταίει, 
ποιος έκανε και ποιος δεν έκανε... 

28.01.2024
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